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Marcos Eduardo Martínez Coloma

Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretària
Sonia Ferrero Cots

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:32 horas, del día 1 de julio de 2022 se reúnen en la 
Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros de Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Da fe del acto la Secretaria de la Corporación, Sonia Ferrero Cots.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d'Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten  de  forma  telemática  dos  interpretes  de  lenguajes  de  signos,  pertenecientes  a 
FESORD.

Sr. Alcalde:
Bon dia a totes i tots. 
Benvinguts al saló de plenaris de l'Ajuntament d'Alcoi. Saludem també a tots els que ens 
segueixen a través de les xarxes socials. Iniciem la sessió ordinària.

Abierto  el  acto  se  procede  al  examen de  los  asuntos  contenidos  en  el  orden  del  día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 16645/2022 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR, SI ESCAU, L'ESBORRANY DE L'ACTA DE LA SESSIÓ CELEBRADA EL DIA 
17-06-2022 (EXTRAORDINÀRIA)
Se da cuenta del borrador del acta de la sesión celebrada por el Pleno el día 17-06-2022 
(Extraordinaria).

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales  de  los  grupos  municipales  SOCIALISTA  (12),  PARTIDO  POPULAR  (4), 
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2), VOX (1) y 
el  concejal  no adscrito  el  Sr.  Marcos Eduardo Martínez Coloma (1),  adopta el  siguiente 
acuerdo:

Único:  Aprobar  el  acta  de  la  sesión  del  Pleno  celebrada  con  fecha  17-06-2022 
(Extraordinaria).
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2. 16645/2022 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Sr. Alcalde:
Traslladem  la  felicitació  de  la  Corporació  Municipal  a  Vicente  García  Delicado  campió 
d'Espanya aleví de BMX, títol aconseguit en el circuit del districte d'Arganzuela a Madrid.

Igualment,  felicitem Jacobo Santana Pastor,  qui ha aconseguit  el campionat d'Europa de 
descens BTT, categoria màster, disputat a Eslovènia.

També felicitem Daniela Picó Fernández, campiona d'Espanya junior de gimnàstica rítmica, 
en el campionat que s'ha celebrat a Ourense.

I també traslladem les nostres felicitacions a Maia Llàcer Sirera i a Laura Casabuena García, 
per  les  seues  medalles  de  bronze  per  equips  amb  la  selecció  absoluta  femenina  de 
gimnàstica artística als Jocs del Mediterrani, celebrats a Orà.

3. 7291/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
DONAR COMPTE DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2021.
Una vez que ha sido confeccionada la liquidación del Presupuesto Municipal de 2021, sobre 
la que ha recaído acuerdo aprobatorio por Decreto de la Alcaldía nº 2851/2022, de 31 31 de 
mayo de 2022; con el fin de dar cumplimiento a lo dispuesto en el art. 193.4 del R.D. Leg.  
2/2004  que  aprueba  el  texto  refundido  de  la  Ley  de  Haciendas  Locales,  habiéndose 
entregado a los Grupos Políticos la documentación informativa oportuna, se procede a dar 
cuenta al Ayuntamiento Pleno de este expediente, en los siguientes términos:

“De conformidad con lo dispuesto en el art. 191.3 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 
de marzo, por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales, y vista la documentación, los informes de la Intervención municipal, considerando 
asimismo que el  expediente incorpora los derechos pendientes de cobro  y  obligaciones 
pendientes  de  pago  a  31  de  diciembre  de  2021,  el  Resultado  Presupuestario,  los 
Remanentes de Crédito y el Remanente de Tesorería.

Consta el cálculo en informe independiente de la Intervención Municipal cuantificando los 
saldos de las magnitudes de contabilidad nacional referentes a la capacidad/necesidad de 
financiación, deuda financiera y regla del gasto, de acuerdo con el artículo 15 de la Orden 
HAP/2015/2012. De 1 de octubre, con carácter informativo, dada la suspensión de dichos 
objetivos fiscales para 2020 y 2021. 

Esta Alcaldía, RESUELVE:

Primero.- Aprobar la liquidación del Presupuesto Municipal para 2021, en la forma en que ha 
sido rendida y que comprende los documentos señalados en el art. 93  del  R.D. 500/1990, 
cifrándose   el   Resultado  Presupuestario   ajustado  en 316.543,41 € y el Remanente de 
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Tesorería  total   en  13.841.408,33  €  siendo  el  cualificado  para  gastos  generales  de  -
2.473.851,87 €. 

Segundo.- De esta liquidación se dará cuenta al Ayuntamiento Pleno, en la primera sesión 
que se celebre.

Tercero. De igual modo, se dará cuenta en la misma sesión plenaria:

- Informe elaborado por la Interventora Municipal referente a los cálculos de la estabilidad 
presupuestaria, Regla del Gasto y Nivel de Deuda, de acuerdo con lo establecido en la Ley 
Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera y 
demás normativa de desarrollo.

-  Informe anual  de  todas las  resoluciones  adoptadas  por  el  Presidente  contrarias  a  los 
reparos efectuados (art. 15.6).

- Informe anual con los resultados obtenidos del control de las cuentas a justificar y anticipos 
de caja fija constituídos (art. 27.2).

-  Informes  de la  Inspección  General  de  Servicios,  en  relación  con  lo  establecido  en  la 
Disposición Adicional 16ª del TRLRHL, sobre las Inversiones Financieramente Sostenibles.

Cuarto.-  Se  remitirán  copias  auténticas  de  la  liquidación  aprobada  a  la  Comunidad 
Autónoma y a la Administración del Estado a través de la Oficina Virtual del Ministerio de 
Hacienda”.

El  Pleno  de  la  Corporación  queda  enterado  de  la  aprobación  de  la  Liquidación  del 
Presupuesto Municipal de 2021.

4. 18908/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2022 PER SUPLEMENTS, 
EXP.: 2.06.2022/045.

Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los. Se indica que los créditos de las aplicaciones presupuestarias que 
se pretenden minorar es reducible y no van a ser utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
 El crédito no comprometido en las partidas correspondientes es insuficiente para 

hacer frente al gasto.

El gasto se financia con:
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 Bajas de otras partidas no comprometidas.

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (12), y la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO  POPULAR  (4),  COMPROMÍS  ALCOI  (2),  CIUDADANOS  (1),  PODEM  (2), 
GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez 
Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos.

Primero.-  Aprobar  el  expediente de modificación de crédito al  Presupuesto Municipal  de 
2022 por suplementos nº 2.06.2022/045, que se financiará con bajas de otras partidas, con 
el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto Financiación Importe

08311 15301 60900 APARC.PUB.S.ROSA/CENTRO/ENS.(PPT.PART) 2021 2 U11 9 Ptmo. BBVA 17 6.341,86

Total suolementos de crédito 6.341,86

08863 15301 61900 ACOND.PARKINGS PUB.CASCO ANTIG. 2017 2 U63 4 Ptmo. BBVA 17 -6.341,86

Total financiación con bajas -6.341,86

Segundo.-  Esta  aprobación  está  sujeta  a  los  mismos  trámites  y  requisitos  que  los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos. 

5. 18831/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2022 PER BAIXES PER 
ANUL·LACIÓ, EXP.:.7.01.2022/042.

Mediante Decreto de la Alcaldía n.º 2851/2022, de 31-05-2022 se aprobó la Liquidación del 
Presupuesto Municipal de 2021 arrojando un Remanente de Tesorería negativo para gastos 
generales por importe de -2.473.851,87 €.

1,- El artículo 193 del Real Decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba 
el  Texto  Refundido  de  la  Ley  Reguladora  de  las  Haciendas  Locales  (TRLRHL),  en  su 
apartado primero, establece:

“1. En caso de liquidación del presupuesto con remanente de tesorería negativo, el Pleno 
de la corporación o el órgano competente del organismo autónomo, según corresponda, 
deberán proceder, en la primera sesión que celebren, a la reducción de gastos del nuevo 
presupuesto  por  cuantía  igual  al  déficit  producido.  La  expresada  reducción  sólo  podrá 
revocarse  por  acuerdo  del  Pleno,  a  propuesta  del  presidente,  y  previo  informe  del 
Interventor, cuando el desarrollo normal del presupuesto y la situación de la tesorería lo 
consintiesen.

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d'Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d'Alcoi

2,- Si la reducción de gastos no resultase posible, se podrá acudir al concierto de operación 
de crédito por su importe, siempre que se den las condiciones señaladas en el artículo 177.5 
de esta ley.

3,-De no adoptarse ninguna de las medidas previstas en los dos apartados anteriores, el 
presupuesto del ejercicio siguiente habrá de aprobarse con un superávit inicial de cuantía no 
inferior al repetido déficit.”

2.-  Por  su  parte,  el  Real  Decreto  500/1990,  de  20  de  abril,  por  el  que  se  desarrolla 
parcialmente  la  Ley  Reguladora  de  las  Haciendas  Locales,  en  sus  artículos  49  a  51, 
establece:

“Artículo 49.

Baja  por  anulación  es  la  modificación  del  presupuesto  de  gastos  que  supone  una 

disminución total o parcial en el crédito asignado a una partida del presupuesto.

Corresponderá al Pleno de la entidad la aprobación de las bajas por anulación de créditos.

Artículo 50.

Puede darse de baja por anulación cualquier crédito del presupuesto de gastos hasta la 

cuantía correspondiente al saldo de crédito siempre que dicha dotación se estime reducible 

o anulable sin perturbación del respectivo servicio.

Artículo 51.

Podrán dar lugar a una baja de créditos:

 La financiación de remanentes de tesorería negativos.

 La financiación de créditos extraordinarios y suplementos de crédito.

 La ejecución de otros acuerdos del Pleno de la Entidad local.”

3.- Por su parte, las bases de ejecución del Presupuesto municipal se remiten igualmente a 
lo  establecido  en  el  Real  Decreto  citado,  determinando,  además,que  su  aprobación 
corresponde al Pleno de la Corporación.

Por  todo  lo  expuesto  y  visto  el  dictamen  favorable  de  la  Comisión  Informativa  de 
Gobernación y Régimen Interno, El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor  de  los  concejales  del  grupo  municipal  SOCIALISTA (12),  y  la  abstención  de  los 
concejales de los grupos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el 
Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos.
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Primero.- Aprobar el expediente de modificación de crédito al Presupuesto Municipal  de 
2022 por bajas por anulación nº 7.01.2022/042, con el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Importe

01337 43104 48900 SUBV.BONOS COMERCIO -100.000,00

06125 13000 12003 SUELDOS GRUPO C1 POLICÍA LOCAL -32.976,71

06125 13000 12100 COMPLEMENTO DESTINO POLICIA LOCAL -18.412,84

06125 13000 12101 COMPLEMENTO ESPECIFICO POLICIA LOCAL -41.962,58

06125 13000 16000 SEGURIDAD SOCIAL POLICIA LOCAL -13.688,86

06125 13500 16000 SEGURIDAD SOCIAL PROT.CIVIL -8.396,66

06125 15100 16000 SEGURIDAD SOCIAL URBANISMO -12.604,25

06125 15300 12005 SUELDOS DEL GRUPO E BRIGADA OBRAS -8.576,34

06125 16400 12100 COMPLEMENTO DE DESTINO CEMENTERIO -9.732,54

06125 16400 16000 SEGURIDAD SOCIAL CEMENTERIO -9.441,45

06125 16500 12005 SUELDOS DEL GRUPO E BRIGADA ELECTRICA -9.561,86

06125 17000 12003 SUELDOS DEL GRUPO C1 M.AMBIENTE -11.040,38

06125 17000 12101 COMPLEMENTO ESPECÍFICO MEDIO AMBIENTE -9.384,96

06125 17120 12004 SUELDOS DEL GRUPO C2 JARDINES -10.925,83

06125 17120 12100 COMPLEMENTO DE DESTINO JARDINES -6.505,70

06125 17120 12101 COMPLEMENTO ESPECÍFICO JARDINES -8.944,26

06125 23000 16000 SEGURIDAD SOCIAL BIENESTAR SOCIAL -23.946,91

06125 32000 12006 TRIENIOS EDUCACION -8.700,15

06125 32320 12002 SUELDOS GRUPO B ESC.INF.NJM. -8.568,88

06125 32360 12002 SUELDOS GRUPO B ESC.INF.ZN. -8.568,88

06125 32660 12100 COMP.DESTINO CONSERV.DANZA -9.495,48

06125 33210 12006 TRIENIOS BIBLIOTECA -8.962,84

06125 33440 12003 SUELDOS GRUPO C1 POLIT.LINGÜIST. -8.547,39

06125 33440 12101 COMP.ESPECIFICO POLIT.LINGÜIST. -8.798,83

06125 34000 12003 SUELDOS DEL GRUPO C1 DEPORTES -9.273,70

06125 34000 12005 SUELDOS DEL GRUPO E DEPORTES -8.576,30

06125 49300 12003 SUELDOS DEL GRUPO C1 REL.CIUDADANO / OMIC -241,20

06125 49300 15000 C.PROD. RELAC.CIUDADANOS/OMIC -85,65

06125 91200 16000 SEGURIDAD SOCIAL CORPORACION -62.405,42

09240 16210 22699 INDEMN.REV.PREC.REC.BASURA SENTENCIA -21.673,15

-500.000,00

Segundo.- Dado que no resulta posible la reducción de gastos por importe superior a los 
500,000,00  €  indicados,  tal  y  como  determina  el  art.  193  del  Real  Decreto  Legislativo 
2/2004, la medida a adoptar será la de aprobar el Presupuesto para el ejercicio 2023 con un 
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superávit inicial de 1.973.851,87 €, correspondiente  a la diferencia entre el Remanente de 
Tesorería de -2.473.851,87 € y los -500.000,00 € cuya baja se proponen.

Tercero.- Publicar el presente acuerdo en el Boletín Oficial de la Provincia a los oportunos 
efectos.

Cuarto.- Dar traslado del presente acuerdo al Órgano de Tutela Financiera de la Comunidad 
Valenciana, a los oportunos efectos.

Sr. Alcalde:
Alguna intervenció més en aquest punt?, puix comencem.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Bon dia als companys de Corporació i a tota la gent que ens segueix per les xarxes socials. 
Aquest  punt,  la  modificació  de…,  mantindrem  el  vot  d'abstenció  que  havíem  fet  en  la 
comissió informativa, però sí que ens agradaria plantejar els nostres dubtes en la situació de 
per què i com va a fer-se. L'article 193, com bé deia en l'expedient, parla de què hi ha la 
possibilitat que es retalle els diners totals en aquest pressupost, que es faça un crèdit o que 
s’ajorne part del pagament al pròxim pressupost. 
El primer plantejament que fem és que ens sembla dubtós o tenim el dubte de què puga fer-
se amb aquests dos milions en el pròxim pressupost i que la voluntat seria que en aquest, 
pel mateix pressupost es poguera implementar. La qüestió és que realment ens presenta 
dubtes la situació en la qual estàvem plantejant. Pensem que hauríem d'haver fet un crèdit a 
la situació. Ja no plantege la situació de què tinguem problemes, de què hàgem tingut un 
romanent negatiu, de què la liquidació haja sigut negativa, que també és una problemàtica. 
Que això jo crec que ja es va parlar clar, la nostra voluntat de donar suport, d'intentar millorar 
i donar..., que la ciutat d'Alcoi funcione, és el que ens fa continuar votant abstenció a aquest 
punt. 
Però sí que ens agradaria que ens explicaren per què no podem fer el crèdit per a donar la 
liquidació total, o siga, del romanent negatiu en aquest pressupost. I els nostres dubtes que 
plantegem que per al proper pressupost haja de reduir-se aquests dos milions, hagen de 
tindre un superàvit  respecte als dos milions. Sí  que ens agradaria matisar i  constatar la 
nostra insatisfacció amb aquest aspecte.

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Bon dia, companys i bon dia a totes les persones que estan seguint-nos a través d'internet. 
Els  símptomes  de  la  delicada  situació  econòmica  de  l'Ajuntament  són  evidents  i  per 
desgràcia constants, i  hui  corroborem les primeres conseqüències d'una gestió que hem 
qualificat d'irresponsable per part del Govern municipal. Una gestió qüestionada i rebutjada 
pels  tècnics  municipals,  i  que  queda  de  manifest  amb  les  dades  de  la  liquidació  del 
pressupost de 2021. Aquesta liquidació marca que l'Ajuntament d'Alcoi té un dèficit  de 2 
milions i mig d'euros. Això, sense comptar les factures en el calaix, que eleven el forat de 
l'Ajuntament  fins  als  3,2  milions,  però  ens  quedarem  amb  les  dades  que  reflecteix  la 
liquidació. L'Ajuntament va tancar 2021 amb un romanent de tresoreria negatiu de 2 milions i 
mig d'euros. Què ens indica aquest romanent de tresoreria? Ens indica si l'Ajuntament, amb 
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els diners que té en caixa i amb el que li deuen, pot pagar tot allò que deu. I el resultat és  
palmari, no ixen els comptes. A l'Ajuntament li falten 2 milions i mig d'euros, és a dir, té un 
dèficit de 2 milions i mig d'euros. Un forat de 2 milions i mig d'euros. 
En lloc de fer un discurs triomfalista i tractar de confondre els ciutadans, ocultant la situació 
real  de  l'economia  municipal,  ens  agradaria  que  el  Govern  informara  degudament  als 
nostres  veïns  sobre  quines  són  les  conseqüències  legals  de  tancar  el  pressupost  amb 
aquest  romanent de tresoreria negatiu,  és a dir,  tancar el  pressupost,  amb dèficit.  Unes 
conseqüències  legals  que  acaben  per  afectar  directament  als  alcoians.  El  romanent  de 
tresoreria és el paràmetre de referència per a determinar l'estat de salut de l'economia de 
l'Ajuntament, és, per tant, la magnitud que sí que té conseqüències directes sobre la funció 
de l'Ajuntament i  sobre el funcionament, per extensió, de la mateixa ciutat. Si és positiu, 
perquè permet destinar aquests diners a fer noves inversions, i si és negatiu, perquè la Llei 
obliga a aplicar mesures correctores amb l'objectiu d'equilibrar els comptes i, per tant, de 
tapar el dèficit. Com que a Alcoi no estan eixint els comptes, cal prendre mesures com les 
que es plantegen en aquest plenari, per tal de pal·liar aquesta irresponsable gestió per part 
del govern. Uns ajustos que tenen efectes negatius per als alcoians.
La primera mesura que la llei estableix per a tapar el forat és retallar partides del pressupost 
d'enguany, i hui ens proposen eliminar mig milió d'euros. La segona mesura que marca la llei 
i que també ens plantegen hui, és aprovar el pressupost de 2023, com comentava el Sr. 
Ivorra i com figura a l'expedient, amb un superàvit per acabar de compensar aquest dèficit 
de 2021. 
Per tant, si enguany retallem 500.000 euros, l'any que ve acabarem de tapar el forat amb 
vora dels 2 milions d'euros que falten. Arribats a aquest punt, el Govern està en l'obligació 
d'explicar als alcoians com pensa aprovar amb superàvit el pressupost de 2023, és a dir, 
quines  mesures  concretes  prendrà  per  tal  de  tapar  el  forat  que  ha  provocat  aquesta 
irresponsable  gestió.  Si  aconsegueix  el  superàvit  a  través  d'una  pujada  d'impostos  per 
augmentar els ingressos i poder tapar el forat o va a fer-ho retallant despeses, i, per tant, 
serveis, ajudes o subvencions que actualment ofereix l'Ajuntament. No sé, diga als alcoians 
si ens traurà de la mànega una nova taxa per tal de recaptar més i tapar el forat. De fet, ja 
ho van fer amb la taxa del clavegueram. Per això no ens estranyaria que ho tornaren a fer. O 
diga als alcoians si retallarà serveis, si retallarà, per exemple, escoletes d'estiu, enguany, de 
fet, quasi aconsegueixen carregar-se-les, o diga als alcoians si el manteniment de la ciutat 
encara serà pitjor que el que han denunciat els mateixos veïns. Això és el que li demanem al 
Govern que explique als alcoians, és a dir, quines són les conseqüències reals i directes de 
la  gestió  econòmica  irresponsable  del  partit  Socialista.  La  liquidació  del  pressupost 
corrobora la necessitat de canviar la política econòmica d'aquest ajuntament per tal d'evitar 
les mesures dràstiques i  importants com les que hui arriben al  plenari,  com les que hui 
planteja el govern. El govern no pot obstinar-se en unes polítiques que cada any empitjoren 
aquesta situació de l'Ajuntament, fent la pilota més gran, any rere any. 
El romanent de tresoreria, és a dir, el dèficit, s'ha multiplicat per 5 en només 2 anys, hem 
passat de 500.000 euros en 2019 a dos milions i mig d'euros en 2021. El forat econòmic que 
aquest  Govern  està  provocant-li  a  l'Ajuntament  va  en  augment.  La  tendència  és  cada 
vegada pitjor. Per això fa mesos que estem demanant-li un canvi en les polítiques i oferint-
los la nostra ajuda per tal de canviar la direcció que està portant-nos cap a una situació cada 
vegada més complicada. Per això li demane que en aquest punt ens puga explicar a tots els 
alcoians quines seran les mesures concretes que aplicarà el govern municipal per a poder 
aprovar el pressupost de 2023 en un superàvit de vora de dos milions d'euros. 
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Moltes gràcies.

Sra. Moltó:
Bé, jo li agraïsc la intervenció, per què en dona la possibilitat d'explicar moltes coses.
I és que jo crec que ho hem comentat moltes vegades, que nosaltres l'any 2021 teníem una 
cosa clara, que és que davant d'una situació de dificultat, el que primer havia d'estar al peu 
del canó era aquest ajuntament. Vosté parla de forat de l'ajuntament i parla d'un romanent 
negatiu. Però mire, el que mesura si al final el pressupost que estem liquidant enguany ha 
sigut suficient o no per a satisfer les despeses que hem tingut, és a dir, si els ingressos 
pressupostats han sigut suficients per a satisfer les despeses que teníem pressupostades, 
és el resultat pressupostat i aquest resultat ha sigut positiu.
En el romanent que es basa en un criteri de caixa, es tenen en compte altre tipus de factors.  
Es tenen en compte, per exemple, en un ajuntament, com vosté haurà pogut veure, en el  
«dudoso cobro». Que si les persones en una situació de dificultat tarden més a pagar a 
l'ajuntament,  evidentment,  aquest  dubtós  cobrament  augmenta.  Però  no  per  això 
l'ajuntament ha deixat  d'invertir,  i  això és el  que provoca que puguem estar parlant  d'un 
problema de tresoreria. Per què enfront d'aquests pagaments que estan tardant a produir-se, 
en canvi, l'ajuntament està pagant a 9 dies a les persones. Aquesta és l'única problemàtica 
que ha tingut l'ajuntament.  Jo crec que és prou comprensible per al moment que estem 
travessant.
Però si vosté parla de liquidació d'aquest pressupost, vosté no pot estar parlant de dèficit,  
hauria d'estar parlant de superàvit, per què el resultat ha sigut positiu, l'estalvi net ha sigut 
positiu.  L'endeutament d'aquest  ajuntament és dels més baixos dels últims anys,  només 
superats pels dos anys anteriors, i tot això malgrat la situació de crisi en la qual estem vivint. 
Però en crida l'atenció també una cosa. Vosté parla d’apujar  impostos, de què si  estem 
apujant impostos, de què si estem creant nous impostos. Jo no sé si vosté és conscient, 
crec que ho he repetit moltes vegades. Jo sé que a vosté no l'interessa sentir-ho. Aquest 
ajuntament  en la  pressió fiscal  que té aquest  ajuntament,  està per  baix  tant  de la  mitja 
nacional com de la mitja autonòmica. El govern que ha rebaixat, precisament l'IBI, fins a 
tipus  que  mai  s'havien  donat  tan  baixos,  ha  sigut,  precisament,  el  govern  socialista,  el 
govern que ha regulat diferents bonificacions per tractar que aquells que més ho necessiten 
puguen acollir-se a diferents ajudes.  Ha sigut  el  govern socialista,  el  govern que en un 
moment de dificultat ha congelat els impostos d'aquest ajuntament, en un moment en el qual 
està muntant l'IPC, fins a marges molt disparats, ha sigut el govern socialista. I vosté quan 
està en l'oposició, parla de rebaixar impostos i quan està en el govern el que fan és apujar 
impostos. Com ja ens han demostrat en anteriors gestions de crisi que s'han donat, i de fet, 
en  aquestes  bonificacions  que  han  regulat.  Doncs  mire,  per  exemple,  en l'IAE,  200 
empreses estan beneficiant-se, 1200 en les ajudes per a bonificar diferents impostos, i com 
li deia, el tipus d'IBI el més baix des dels anys 90, i això no ha impedit que creem ajudes per 
a l'obertura i consolidació de negocis de la nostra ciutat, programes d'ocupació, que portem 
més de 4 milions gastats, ajudes a autònoms, PIMES, artesans, comerciants, programes 
socials, programes de rehabilitació postpandèmia, i quin ha sigut el resultat? Doncs, a banda 
de ser un resultat  positiu,  com li  deia,  que és el  que mesura al  final  el  pressupost  que 
liquidarem, a banda de ser un resultat positiu, en quines altres qüestions es pot reflectir? 
Doncs mire per exemple, la taxa d'atur d'aquest ajuntament. En un moment de dificultat, 
resulta que ha sigut una de les que menys ocupacions ha perdut durant aquesta època de 
crisi, de les que més resiliència ha tingut, i estem tornant a taxes d'atur d'abans de la crisi  
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del 2008. I com aconseguim això, per què vosté dirà, a veure, si resulta que aquesta gent 
està  abaixant  impostos  i  damunt  m'està  dient  que  estan  tenint  un resultat  positiu,  com 
aconsegueixen això? Doncs via subvencions. Mire, des que vam començar a governar, hem 
obtingut 20 milions d'euros,  portàvem des de l'inici del govern, i enguany, només enguany, 
20 milions més, és a dir, 40 milions. Vosté si ho calcula això en infraestructures que puguen 
pressupostar-se  en  un  pressupost,  pense  que  en  un  pressupost  normal  tindrà  unes 
inversions de 4, 5, 6 milions d'euros, un normal. 
Doncs pense en 40 milions d'euros i  pense també,  ho dic  pel  que vosté  diu  que si  no 
s'executen les inversions, pense també si això es pot executar en un any o estem parlant de 
planificació de ciutat i d'anar executant els projectes importants que tenim per aquesta ciutat. 
I jo ho entenc, jo ho entenc que vosté tracte de donar una mala visió de l'ajuntament, jo ho 
entenc, i és molt fàcil d'explicar. Simplement, cal anar als fets del que..., que ha fet vosté?, 
per què vosté en diu: «yo le tiendo la mano», vale, vamos a ver las tendidas de mano del 
PP”. Doncs mire, vosté, va votar en contra del pressupost, no va fer cap aportació, també ha 
votat en contra de l'aprovació de comptes que és un document tècnic indispensable per 
obtindre subvencions aquest  ajuntament.  Aquest  any,  aquest  vot  en contra,  si  els  altres 
grups de la  Corporació l'hagueren acompanyat,  doncs els  hauria costat  als  ciutadans la 
barbaritat de 20 milions d'euros, per exemple, o fins i tot, votant en contra de l'adjudicació a 
una empresa de les nostres terres per executar una inversió tan important com és Rodes.

Sr. Alcalde:
Vaja acabant.

Sra. Moltó:
Per què dic açò?, per què les mesures que nosaltres prendrem, són mesures que, al final, el 
que anem a fer és reduir per a garantir que l'any que ve, fins i tot, fins i tot el romanent, siga 
positiu, i dic fins i tot per què ja tots els altres factors són positius, i com garantirem això?, 
doncs mire, vosté sap que en els ingressos no sols és...

Sr. Alcalde: Sra. Moltó té una segona intervenció.

Sra. Moltó:
D'acord, no sols es basen en impostos, això li ho diré.

Sr. Ivorra: 
Gràcies, Sr. Alcalde. Sra. Moltó, ens agradaria que ens explicara simplement la pregunta 
que hem fet abans. Perquè no podem, a veure, la situació que vosté planteja, els 2 milions 
d'euros per al  pròxim any, que en sembla perfecte, és un plantejament.  Però la situació 
econòmica  segons  com està  ara  mateixa,  l'IPC desbocat,  la  situació  econòmica  de  les 
empreses, ens planteja dubtes a la possibilitat que puguem reduir o que tinguem aquests 
ingressos que ens faciliten per al pròxim any eixos 2 milions d'euros. Ens agradaria també 
que ens explicara per què no podem fer aquest crèdit si tenim una de les possibilitats que 
ens marca la llei, de poder fer el crèdit enguany, per a poder solucionar el problema dels 2 
milions d'euros.

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
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En sorprén que la  regidora d'Hisenda prenga com a paràmetre de referència el  resultat 
pressupostari,  que no té cap classe de conseqüència legal, per què de fet hui aplicarem 
retallades per a enguany i comprometrem el pressupost de l'any que ve en, ni més ni menys, 
que amb 2 milions d'euros per què tenim un romanent. 
En parla del superàvit, de la comparativa d'ingressos i despeses, el resultat pressupostari 
d'una inaplicació del pressupost. Vosté no se’n recorda que van aplicar un pressupost, vam 
aprovar un pressupost de 70 milions d'euros i n'han executat menys de 58. Vostés ni saben 
el que aproven ni saben el que acaben executant-se, això en primer lloc. En segon lloc, el 
romanent de tresoreria, el lògic, és que siga positiu, sobretot quan estan els projectes per 
fer. Vosté parla de molts milions, però explique'ls als ciutadans que on estan aquests milions, 
perquè els ciutadans no ho veuen. No veuen on està aquesta inversió. Per tant, el que li 
demanem és que ens explique les preguntes que estaven fent-li, que dirà als alcoians, de 
quina  forma corregiran  aquesta  gestió  irresponsable,  i  de  quina  forma l'any  que  ve vol 
aprovar el pressupost de 2023 amb un superàvit de vora 2 milions d'euros. És l'únic que 
estem demanant-li, una gestió responsable i una informació que mereixen els ciutadans.

Sra. Moltó:
Sí,  jo crec que a més vosté havia plantejat  preguntes en aquest  sentit,  no? A veure,  si 
nosaltres ens acollirem a aquesta opció de poder fer un crèdit, a més si ens cenyim a l'article 
pel qual vosté preguntava, aquest crèdit hauria d'estar liquidat abans de la renovació de la 
Corporació. Vosté tinga en compte que si la prioritat  d'aquest govern és al final portar a 
terme les subvencions que venen d'Europa per tal de pal·liar la situació derivada de la crisi,  
aquest  préstec el  que faria és dificultar  això.  Per tant,  no és la millor  solució,  i  la millor 
solució tampoc exigeix reduir serveis i com vosté diu augmentar els impostos a la ciutadania, 
que actualment tenim congelats. Però com li deia, els ingressos no solament es basen en 
impostos, i com també els deia respecte del tema del romanent, que es basa en un criteri de 
caixa, aquest romanent ha sigut negatiu per què com li estava comentant, la gent tarda a 
pagar  a  l'Ajuntament,  a  diferència  de  l'Ajuntament  que està  pagant  a  9  dies.  Però  que 
passaria  si  nosaltres  recuperarem deute?,  o  que passaria  si  per  exemple  no haguérem 
d'imputar  com a  dubtós  cobrament  uns  drets  que  al  final  té  reconegut  d'ingrés  aquest 
ajuntament? Doncs fins i tot el tema del romanent seria un romanent positiu. Aquesta és la 
diferència entre el romanent que ha donat aquest ajuntament i els romanents que va deixar 
el Partit Popular en aquest ajuntament que sobrepassàvem, fins i tot, els drets de cobrament 
que tenia l'ajuntament. És a dir, encara que l'ajuntament haguera cobrat tot el que li devien, 
doncs  vostés  tenien  un  romanent  més  negatiu.  Si  nosaltres  tinguérem  aquest  dubtós 
cobrament o aquest, que jo crec que és comprensible en aquests moments, si nosaltres 
recuperarem  aquest  dubtós  cobrament  doncs  estaríem  parlant  d'un  romanent  positiu. 
Aleshores  quina  és  la  tasca  i  com  ho  va  fer  aquest  ajuntament?  Doncs  el  que  li  dic,  
bloquejarem aquest mig milió per a garantir que l'any que ve, fins i tot aquest romanent siga 
positiu,  i  ho farem per què recuperarem drets de cobrament que té aquest ajuntament.  I 
respecte a les xifres, que sí que m'interessen les xifres, a mi també m'interessen molt. 
Clar  que  soc  conscient  que  teníem  un  pressupost  de  69  milions  d'euros  i  també  soc 
conscient que hi han compromesos 63 milions d'euros, d'aquests 69 milions d'euros. Clar 
que soc conscient que si en serveis socials, per exemple, en qüestions de serveis socials 
teníem  pressupostats  6  milions  d'euros,  doncs  tenim  compromesos,  per  què  també  es 
generen  ingressos  via  subvencions,  8,3  milions  d'euros.   I  aquesta  dada  m'interessava 
ressaltar-la, per què jo crec que a més a més, va ser uns dels compromisos que vam assolir  
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quan vam guanyar, no? Perquè deien que la inversió per habitant estava sota 100 euros per 
habitant i en açò demostrem que estem al voltant de 140 euros per habitant, sense tindre en 
compte les residències que té aquest ajuntament que estan en mans de la Conselleria. Clar 
que soc conscient de les xifres, igual que soc conscient de les xifres en el tema d'ingressos 
que,  per  exemple,  en  el  capítol  1,  que  estem  parlant  d'impostos  directes,  teníem 
pressupostats 20 milions nou-cents i  tenim drets reconeguts per valor de 20 milions sis-
cents. Que en capítol 2 d'impostos indirectes, teníem pressupostats 407.535 €, i tenim drets 
reconeguts  per  valor  de  425.000  €.  Que  en  capítol  3  que  són  les  taxes,  teníem 
pressupostats 8.492.000 € i tenim drets reconeguts per valor de 8.270.000 €. Això creu vosté 
que és un pressupost irreal? Ho dic per què vostés, una de les acusacions fonamentals que 
han mantingut per tal de no aprovar pressupostos i per tal de posar pals en les rodes a 
aquest govern, és que els nostres pressupostos són irreals, i aquesta és la realitat.

Sr. Alcalde:
I  a la pregunta del Partit  Popular,  aquest  govern aprovarà el  pressupost de 2023 sense 
apujar impostos i sense retallades de serveis com hem fet sempre. Continuarem fent el que 
hem fet també des del principi. Treballar per una tributació justa en la qual qui menys té 
menys paga que és el que hem fet en aquests 11 anys de govern. I a mi em preocupa que al 
portaveu del Partit Popular i aspirant a liderar el projecte del Partit Popular, diga que el dèficit 
o superàvit d'un ajuntament, la diferència entre ingressos i despeses, no té importància i el 
romanent de tresoreria sí que té importància. Que parle de no confondre a la ciutadania i ho 
diu en aquests termes en la seua primera intervenció, que generen confusió per què són 
errònies com parlar de dèficit. Vosté sap molt bé, millor que jo, el valor de la paraula a l'hora 
d'explicar els conceptes que moltes vegades no són fàcils per a la ciutadania, però vosté en 
la seua intervenció ha aportat més confusió que aclarir els conceptes. Però mire, vivim en 
una època de moltes tensions i és cert que hi haja un romanent de tresoreria negatiu no és 
bo i això ningú ho ha negat en cap moment i també sabem que és un resultat conjuntural a 
causa de la situació. També que estem patint i que estructuralment, aquest ajuntament està 
perfectament sanejat com bé ens ha recordat la regidora. Tenim el nivell de deute més baix, 
dels  més baixos de la  seua història,  menys de la  meitat  del  que recomana el  Ministeri 
d'Hisenda. Tenim un resultat pressupostari positiu, un superàvit on els ingressos estructurals 
superen  la  despesa  estructural  d'aquest  ajuntament,  per  tant,  no  tenim  un  problema 
estructural. Tenim un problema conjuntural que denota el romanent de tresoreria que a més 
és  un  romanent,  com  vosté  sap,  acumulat.  No  és  el  resultat  d'una  anualitat,  però  és 
conseqüència de tot el que hem patit  durant tots aquests últims anys, que hem passat i 
anem  per  la  segona  crisi,  que  hem  de  gestionar  l'Ajuntament  d'Alcoi,  com  totes  les 
administracions.  I  també de l'esforç  que  està  fent  aquest  ajuntament  per  tirar  endavant 
projectes  importants  per  a  la  ciutat.  Per  què  sí  que  és  cert  que  vivim  en  una  època 
d'incertesa, de fortes tensions, però també vivim en una època d'oportunitats que aquest 
ajuntament està sabent aprofitar com a pocs ajuntaments de tota Espanya, com són els fons 
de recuperació i resiliència perquè d'aquesta crisi puga’m eixir més forts i amb una ciutat  
amb major capacitat de resiliència i majors oportunitats per a totes i per a tots. I ja els dic,  
continuarem en una època complicada, açò no s'ha resolt i la crisi de preus, les crisis que 
estem patint  tenen  conseqüències  per  a  la  ciutadania,  per  a  les  empreses  i  per  a  les 
administracions  públiques.  I  també és  cert  que  per  tot  el  que  estem fent  des  d'aquest 
ajuntament,  aquestes  tensions  també  es  tradueixen  a  l'ajuntament.  Venen  els  resultats 
econòmics i  també en el  dia a dia, els 12 regidors que conformem aquest govern vivim 
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tremendament tensats per a poder treballar per aquest poble i poder traure tots els projectes 
que tenim. Les màximes responsables des del punt de vista tècnic d'aquest ajuntament, com 
són Secretaria i Intervenció viuen en una tensió permanent per a poder gestionar i poder 
traure tot el treball que estem fent, i aprofite per a agrair i reconéixer el treball que es fa per 
part dels departaments. Tots els tècnics d'aquest ajuntament, viuen en una tensió contínua, 
per què estan entregats, treballant i esforçant-se per a traure tots els projectes d'aquesta 
ciutat i aprofitar el repte que tenim al davant. I li diré més, vostés, senyors del Partit Popular, 
els esperen 5 anys d'una tensió tremenda de veure el que aquest govern és capaç de fer per 
transformar aquesta ciutat. Jo li recomane que preparen bones cabassades de valeriana per 
què van a veure en els anys vinents, un procés de transformació d'aquesta ciutat que jo 
espere que vegen amb bons ulls i que s'alegren, encara que sàpien que s'alliberaran i molt 
de la possibilitat de governar en aquesta ciutat pel bé de tots els alcoians i alcoianes. Així  
que tinguen paciència, aporten tot allò que puguen aportar i, sobretot, gaudisquen del que 
ens queda per viure.

6. 17056/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 2022/06.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que constan 
en la relación Q/2022/10.004 por un importe total de 3.714,24 €.

Visto el informe de la Intervención Municipal, de fecha 21/06/2022, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación Q/2022/10004 por un importe total de reconocimiento de obligaciones 
(ADO) de 3.714,24, siendo 592,90 € por servicios, 3.121,34 € por suministros, se tiene  que 
informar que:

   PRIMERO: El  articulo 163 del  Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el  se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el  año natural  del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No  obstante  lo  dispuesto  anteriormente,  el  articulo  26.2  c)  del  Real  Decreto  500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Los contratistas a que hace referencia la relación son:
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- LS, S, presenta factura por servicio de limpieza instalación gimnasia artística, diciembre 
2021, por importe de 302,50 €.

Consta informe del Departamento de Deportes, de 30-05-2022, en el que se indica que de 
fecha de entrada en registro  de facturas de 19-01-2022, corresponde a gastos producidos 
en el ejercicio 2021.

-  EB,  J,  presenta  facturas  por  suministro  de  productos  de  limpieza  para  instalaciones 
deportivas, por importe de 49,00 €.

Consta informe del Departamento de Deportes de 26-05-2022, en el que se indica que la 
factura  de  fecha  16-12-2021,  tuvo  entrada  en  registro  de  facturas  el  28-02-2022  y 
corresponde a gastos producidos en el ejercicio 2021, desconociéndose el motivo por el cual 
fue presentada con fecha posterior a 31-12-2021.

- MM, A, presenta factura por suministro material ferreteria para el Departamento de I.G.S.,  
por importe de 186,81 €.

Consta informe del Departamento de I.G.S. de 12-05-2022.

- STH LEVANTE, S.A.,  presenta factura por alquiler  cabina portátil  WC para actividades 
Campo de futbol, diciembre 2021, por importe de 181,50 €.

Consta informe del Departamento de Deportes de 30-05-2022, en el que se indica que la 
factura  es  de  fecha  31-12-2021  y  tuvo  entrada  en  registro  de  facturas  en  7-01-2022, 
correspondiendo a gastos producidos en el ejercicio 2021.

-  CABISUAR CARTAGENA,  S.A.,  presenta  factura  por  alquiler  cabina  portátil  WC para 
actividades en circuito BMX, por importe de 108,90 €.

Consta informe del Departamento de Deportes de 30-05-2022, en el que se indica que la 
factura  de  fecha  31-12-2021,  tuvo  entrada  en  registro  de  facturas  en  4-01-2022, 
corresponde a gastos producidos en el ejercicio 2021.

- PINTURAS ARTE NUEVO, S.L., presenta por suministro de material de pintura para el 
Departamento de Deportes por importe de 16,45 €.

Consta informe del Departamento de Deportes de 24-05-2022, en el que se indica que la 
factura  de  fecha  31-12-2021,  tuvo  entrada  en  registro  de  facturas  el  19-01-2022  y 
corresponde a gastos producidos en el ejercicio 2021.

- CEI, COMERCIAL DE ELEMENTOS PARA LA INDUSTRIA, S.L.,  presenta facturas por 
suministro de material de fontanería para C.E. Eduardo Latorre, por importe de 641,03 €.

Constan informes del Departamento de Deportes de 24-05-2022, en los que se indica que 
las facturas de fechas del  ejercicio 2022,  tuvieron entrada en registro de facturas en el 
ejercicio 2022, correspondiendo a gastos efectuados en 2021.
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-  SALTOKI  CASTELLÓ,  S.L.,  presenta  factura  por  material  eléctrico  para  instalaciones 
deportivas, por importe de 400,15 €.

Consta informe del Departamento de Deportes, de 9-06-2022 en el que se indica que la 
factura de 31-12-2021, tuvo entrada en registro de factura en 13-03-2022 y corresponde a 
gastos producidos en el ejercicio 2021.

- TONNY SANGO, S.L., presenta factura por suministro de vestuario para chófer Alcaldía, 
por importe de 267,00 €.

Consta informe del Departamento de I.G.S., de fecha 7-06-2022, en el que se indica que la 
factura es de fecha 7-10-2022 y no se tramitó en 2021 por no haber sido presentada en 
registro de facturas.

- MARCO ANTONIO LÓPEZ PICÓ, S.L., presenta factura por suministro de tableros  de DM, 
para el Departamento de Cultura, por importe de 1.560,90 €.

Consta  informe del  Departamento de Cultura de 3-06-2022,  en el  que se indica  que la 
factura es de fecha 29-04-2021 t estaba pendiente de presentarse por parte del proveedor.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad  de  reconocer  obligaciones  procedentes  de  otro  ejercicio  precisa  acudir  a  su 
aprobación por  el  Pleno de la  Corporación,  previo  dictamen de la  Comisión Informativa 
correspondiente.

CONSIDERANDO que, de acuerdo con lo establecido en el  artículo 216.c) , el  presente 
reparo se basa en la inexistencia de contrato previo, siendo éste un trámite esencial puesto 
que  se  trata  de  servicios  que  se  prestan  con  carácter  permanente  y  continuado,  no 
reuniendo, por tanto, las características de un contrato menor de servicios y/o suministros.
O bien no consta disposición del crédito correspondiente en el ejercicio en que hubiera sido 
procedente.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se  emite  el  presente  reparo  previo  al  acuerdo  correspondiente  debido  a  la  omisión  de 
expediente de contratación por el procedimiento que hubiera correspondido de acuerdo con 
la Ley de Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de 
Contratos del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo), y debido 
a la inexistencia de disposición del crédito en el ejercicio en que hubiera correspondido ( art. 
216.2,c) Real Decreto  2/2004, de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la  Corporación la  resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
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aprobación  es  de  su  competencia  por  tratarse  de  un  expediente  de  reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante,  en el  vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente  para hacer 
frente  a  los  gastos  que  se  detallan  en  la  relación  Q/2022/10004,  expediente  2022/06, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2022. 

Por tanto, el Pleno con su superior criterio decidirá lo que estime más conveniente.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes de 
otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen 
de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12  del  del  Real  Decreto  424/2017,  de  28  de  abril,  y  el  artículo  60.2  del  Real  Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector  Público  Local:  corresponderá  al  Pleno  de  la  Corporación  la  resolución  de  las 
discrepancias  dado  que  se trata  de gastos  cuya  aprobación es  de su competencia  por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por  todo  lo  expuesto  y  visto  el  dictamen  favorable  de  la  Comisión  Informativa  de 
Gobernación y Régimen Interno, El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor  de  los  concejales  del  grupo  municipal  SOCIALISTA (12),  y  la  abstención  de  los 
concejales de los grupos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el 
Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos.

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la relación 
Q/2022/10.004, por un importe total de 3.714,24 €, que empieza con la  operación ADO nº 
920220005731,  tercero:  MMA,  importe:186,81  €  y  termina  con  la  operación  ADO  nº 
920220006992,  tercero:  TONNY SANGO  SL por  importe  de  267,00  €;  todas  ellas  con 
imputación a sus respectivas partidas presupuestarias.

Sra. Interventora:
El siguiente punto no ha sido dictaminado por la comisión informativa:  “MODIFICACIÓ DE 
CRÈDIT  AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2022,  PER CRÈDITS EXTRAORDINARIS, 
EXP.: 1.07.2022/044»

Sr. Alcalde:
Bé, s'ha de votar la inclusió?

Sra. Secretaria:
Habría que votar primero la inclusión del punto en el orden del día, por razón de urgencia,  
antes de votar...
Sr. Alcalde: d'acord. Doncs votem primerament la inclusió en l'ordre del dia.
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A continuación se somete a votación la inclusión en el orden del día, por razón de urgencia,  
del  punto  “MODIFICACIÓ  DE  CRÈDIT  AL PRESSUPOST  MUNICIPAL DE 2022,  PER 
CRÈDITS EXTRAORDINARIS, EXP.: 1.07.2022/044“

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales  de  los  grupos  municipales  SOCIALISTA  (12),  PARTIDO  POPULAR  (4), 
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2), VOX (1) y 
el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), aprueba su inclusión en 
el orden del día, por razón de urgencia.

7. 19620/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ  DE  CRÈDIT  AL  PRESSUPOST  MUNICIPAL  DE  2022,  PER  CRÈDITS 
EXTRAORDINARIS, EXP.: 1.07.2022/044.
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los gastos. Se manifiesta que los créditos que se minoran no van a ser 
utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.

 No puede demorarse a ejercicios posteriores.

 No existe crédito dotado en el ejercicio en curso para tales gastos.

El gasto se financia con:

 Bajas de otras partidas.

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (12), y la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO  POPULAR  (4),  COMPROMÍS  ALCOI  (2),  CIUDADANOS  (1),  PODEM  (2), 
GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez 
Coloma (1), adopta los siguientes acuerdos.

Primero.- Aprobar el expediente de modificaciones de crédito al Presupuesto Municipal de 
2022 por créditos extraordinarios nº  1.07.2022/044 que se financiarán con  bajas de otras 
partidas, con el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto FINANCIACIÓN Importe

08311 13401 60900 CARRIL BICI C.HISTORICO-ENSANCHE (NEXTG GENER.) 2022 2 U11 36 Ptmo. BBVA 18 13.325,44
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Aplicación Descripción Proyecto FINANCIACIÓN Importe

08311 13401 60900 CARRIL BICI C.HISTORICO-ENSANCHE (NEXTG GENER.) 2022 2 U11 41 Ptmo. Mcpal. 60.000,00

08311 13401 60900 CARRIL BICI C.HISTORICO-ENSANCHE (NEXTG GENER.) 2022 2 U11 36 Ptmo.Cajamar 21-1 19.296,10

08311 13401 60900 CARRIL BICI C.HISTORICO-ENSANCHE (NEXTG GENER.) 2022 2 U11 36 Ptmo. Cajamar 21-1 94.886,30

08311 13401 60900 CARRIL BICI C.HISTORICO-ENSANCHE (NEXTG GENER.) 2022 2 U11 36 Ptmo. Sabadell 20 26.566,17

08311 13401 62700 SIST.GESTIÓN ÁREAS COMP.IMP.Z.B.E.(NEXT GENER.) 2022 2 U11 44 Ptmo. Mcpal. 75.608,07

08311 15302 61900 REURBANIZACION C/SAN JOSEP (NEXT GENER.) 2022 2 U11 38 Ptmo. Mcpal. 48.965,75

TOTAL CRÉDITOS EXTRAORDINARIOS 338.647,83

08311 15300 61900 LIMPIEZA Y RESTAURACION PUENTE S.JORGE 2021 2 U11 6 Ptmo.Cajamar 21-1 -19.296,10

08311 15300 61900 LIMPIEZA Y RESTAURACION PUENTE S.JORGE 2020 2 U11 6 Ptmo. Sabadell 20 -26.566,17

08311 23240 61900 PLAN ACCESIBILIDAD LOCAL 2022 2 U11 5 Ptmo. Mcpal. -48.965,75

08511 44110 62700 IMPL.PARADA BAJO DEMANDA ZONAS AISLADAS 2018 2 U72 2 Ptmo. BBVA 18 -13.325,44

08511 44110 77900 SUBV.INVERSIONES TUASA 2022 2 U11 12 Ptmo. Mcpal. -60.000,00

08511 44110 77900 SUBV.INVERSIONES TUASA 2021 2 U11 30 Ptmo. Cajamar 21-1 -9.750,00

08511 44110 77900 SUBV.INVERSIONES TUASA 2021 2 U11 30 Ptmo.Cajamar 21-1 -85.136,30

10035 46310 62700 INVERSIONES "SMART CITY" 2022 2 U35 2 Ptmo. Mcpal -75.608,07

TOTAL FINANCIACIÓN CON BAJAS -338.647,83

Segundo.- Aquellas partidas nuevas incluidas en esta modificación, que se financien con el 
préstamo a concertar en el 2022, se considerarán no disponibles hasta que dicho préstamo 
se formalice.

Tercero.-  Dar  cuenta  de  estos  acuerdos  a  la  Comisión  Informativa  de  Gobernación  y 
Régimen Interno en la primera sesión se celebre.

Cuarto.-  Esta aprobación  está  sujeta  a  los  mismos  trámites  y  requisitos  que  los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos.

8. 10127/2022 INTERVENCIÓ 
DACIÓ  DE  COMPTE  PLA  ANUAL  DE  CONTROL  FINANCER,  EXERCICI  2022, 
ELABORAT PER LA INTERVENCIÓ MUNICIPAL.
De conformidad con lo dispuesto en el artículo 31 del Real Decreto 424, de 28 de abril, esta 
Alcaldía  da  cuenta  al  Pleno  del  Plan  Anual  de  Control  Financiero,  elaborado  por  la 
Intervención Municipal para el ejercicio 2022, en los siguientes términos:
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PLAN ANUAL DE CONTROL FINANCIERO, EJERCICIO 2022

I. INTRODUCCIÓN

Esta Intervención al  amparo de lo  dispuesto en el  artículo 31.1 del Real Decreto 

424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen jurídico del control interno en las 

entidades  del  Sector  Público  Local,  ejerce  el  control  interno  de  la  gestión  económico 

financiera  de  la  Entidad  con  plena  autonomía  respecto  de  las  entidades  cuya  gestión 

controla y realiza.

Respecto  al  marco  normativo  en  el  que  se  enmarca  el  presente  Plan,  cabe 

mencionar en primer lugar el Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el 

régimen  jurídico  del  control  interno  en  las  entidades  del  Sector  Público  Local  cuya 

aprobación  vino  a  cumplir  con  el  mandato  legal  impuesto  por  Ley  27/2013,  de  27  de 

diciembre,  de  racionalización  y  sostenibilidad  de  la  Administración  Local  de  desarrollo 

reglamentario de los artículos 213 y 218 del texto refundido de la Ley reguladora de las 

Haciendas Locales, aprobado por Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo.

El artículo 29.4 del RD 424/2017, establece además que en el ejercicio del control 

financiero serán de aplicación las normas de control financiero y auditoría pública vigentes 

en cada momento para el sector público estatal.

Para  poder  relacionar  los  objetivos  e  identificar  los  acontecimientos  de  fuentes 

internas (infraestructuras, personal, tecnología) o externas (económicos, sociales, políticos) 

que afectan a la implantación de sistemas de control en este municipio, se ha procedido a 

realizar un análisis previo de los riesgos y áreas más vulnerables donde se hace necesario 

instaurar sistemas de control.

El  presente  Plan  se  elabora  por  tanto  sobre  la  base  de  un  análisis  de  riesgos 

consistente con los objetivos que se pretenden conseguir, las prioridades establecidas para 

cada ejercicio y los medios disponibles.

Se disponen de muy escasos recursos humanos para poder realizar la función de 

control  financiero,  dado que el  departamento de Intervención está únicamente integrado 

(  desde  hace  ya  muchos  años)  por  dos  administrativos  de  gestión  y  la  Interventora 

Municipal.
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En el presente ejercicio de 2022 se ha creado una plaza en plantilla correspondiente 

a un puesto de colaboración con la Intervención definido en el artículo 15 del Real Decreto 

128/2018, de 16 de marzo, por el que se regula el régimen jurídico de los funcionarios de 

Administración Local con habilitación de carácter nacional.

No obstante, a fecha de elaboración del presente plan los medios personales de los 

que se dispone son los mismos que en el ejercicio anterior.

Al existir un obligación anual en la elaboración del Plan, que a su vez conlleva el 

estudio de análisis de riesgos y el resto de las actuaciones propias del control establecidas 

en  la  norma,  sería  necesaria  que  dicha  plaza  pudiera  cubrirse  cuanto  antes  pudiendo 

encargarse de manera exclusiva de la función de control financiero.

II. OBJETIVOS

A. Marco General

El control financiero a que se refiere el Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el 

que se regula el  régimen jurídico del control  interno en las entidades del Sector Público 

Local tiene por objeto verificar el funcionamiento de los servicios del sector público local en 

el  aspecto  económico  financiero  para  comprobar  el  cumplimiento  de  la  normativa  y 

directrices que los rigen y, en general, que su gestión se ajusta a los principios de buena 

gestión  financiera,  comprobando  que  la  gestión  de  los  recursos  públicos  se  encuentra 

orientada por la eficacia, la eficiencia, la economía, la calidad y la transparencia, y por los 

principios de estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera en el uso de los recursos 

públicos locales.

El  control  financiero  se  lleva  a  cabo  a  través  de  las  modalidades  de  control 

permanente y la auditoría pública, incluyéndose en ambas el control de eficacia referido en 

el artículo 213 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales.

El control permanente tiene por objeto:
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1. La  Comprobación de  forma  continua  que  el  funcionamiento  de  la  actividad 

económico-financiera del sector público local se ajusta al ordenamiento jurídico y a 

los principios generales de buena gestión financiera.

2. Mejora de la gestión en su aspecto

 económico

 financiero

 patrimonial

 presupuestario

 contable

 organizativo

 procedimental

Mediante  la  Auditoría  Pública se  persigue  la  verificación,  realizada  con 

posterioridad y efectuada de forma sistemática, de la actividad económico-financiera de las 

entidades auditadas,  mediante la  aplicación de los procedimientos de revisión selectivos 

contenidos en las normas de auditoría e instrucciones que dicte la Intervención General de 

la Administración del Estado.

B. Objetivos específicos

De acuerdo con los objetivos generales establecidos por la  norma, el  análisis de 

riesgos  llevado  a  cabo  ha  permitido  focalizar  los  trabajos  en  las  áreas  consideradas 

prioritarias,  permitiendo  una  asignación  eficiente  de los  recursos  con  los  que  cuenta  la 

Entidad a estos sectores de riesgo.

Por consiguiente, los objetivos específicos que persigue el presente Plan son:

- Efectividad y eficacia en la gestión.

- Transparencia

- Cumplimiento normativo.

Para  el  ejercicio  de  2022, según  el  análisis  de  riesgos,  se  han  identificado  las 

siguientes áreas de control:
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 *Gestión  de  personal:   Contratación  de  personal  temporal  por  circunstancias 

excepcionales  y  urgentes.  Identifcar  el  número  de  personas  contratadas  por 

necesidades excepcionales y urgentes con carácter temporal y tiempo de duración 

de los contratos, con el fin de verificar el cumplimiento de la normativa.

*Contratación:   Control  financiero  de  los  contratos  menores,  que  se  encuentran 

exentos  de  fiscalización  previa,con  el  fin  de  verificar  el  cumplimiento  de  la  Ley 

9/2017,de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público, fundamentalmente a raíz 

del acuerdo adoptado por la Junta de Gobierno Local de 16 de mayo de 2022 por el 

que se aprueba el protocolo a seguir en la tramitación de los contratos menores.

III. ALCANCE

El  alcance  del  Control  Financiero  lo  establece  el  Interventor  en  el  momento  de 

planificar los trabajos de control y se refiere a las áreas y procedimientos sujetos a revisión, 

con sujeción a las Normas de Auditoría del Sector Público.

A. Respecto del Control Permanente

De acuerdo con el artículo 29.2 del RD424/2017 el control permanente se ejercerá 

sobre  la  Entidad  Local  y  los  organismos  públicos  en  los  que  se  realice  la  función 

interventora, por lo que en lo que respecta al presente Plan se establece que el alcance del 

Control permanente de extenderá a:

 La propia Entidad Local.

B. Respecto de la Auditoria Pública: No resulta aplicable.

El presente modelo asegurará, con medios propios o externos, el control efectivo de 

al menos, el ochenta por ciento mediante la aplicación de la modalidad de control financiero.

Además, para el completo control de la actividad económico financiera de la Entidad, 

este Plan Anual incluye los siguientes controles, que por imperativo legal son obligatorios:
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—Evaluación del cumplimiento de la normativa en materia de morosidad. Se 

incluye la obligación prevista en el artículo 12.2 de la Ley 25/2013, de 27 de diciembre, de 

impulso de la factura electrónica y creación del registro contable de facturas en el Sector 

Público, de realizar un informe de evaluación del cumplimiento de la normativa en materia 

de morosidad para comprobar que la entidad cumple tanto el periodo legal de pago como el 

periodo medio de pago a proveedores.

Para ello, la intervención, de conformidad con lo dispuesto en el artículo 12.1 de la 

Ley 25/2013, de 27 de diciembre, de impulso de la factura electrónica y creación del registro 

contable de facturas en el Sector Público, tendrá acceso a la información contable y del 

registro contable de facturas.

— Auditoría  de  sistemas  del  registro  contable  de  facturas.  Se  incluye  la 

obligación impuesta por el artículo 12.3 de la Ley 25/2013, de 27 de diciembre, de impulso 

de la factura electrónica y creación del registro contable de facturas en el Sector Público, de 

realizar una  auditoría de sistemas anual para comprobar que los registros contables de 

facturas cumplen con las condiciones previstas en dicha norma.

Para ello, de conformidad con lo dispuesto en el artículo 12.1 de la misma ley, la 

intervención tendrá acceso a la información contable y del registro contable de facturas.

— Verificación de la existencia de obligaciones derivadas de gastos realizados 

o  bienes  y  servicios  recibidos  para  los  que  no  se  ha  producido  su  imputación 

presupuestaria.

Se incluye la obligación impuesta por la D.A. 3ª de la de la Ley 9/2013, de 20 de 

diciembre, de control de la deuda comercial, para la verificación de obligaciones derivadas 

de gastos   para los que no se ha producido su imputación presupuestaria.

— El  Control  de sus Subvenciones y Ayudas Públicas ,  tiene como finalidad 

verificar  la  adecuada  y  correcta  obtención,  justificación,  gestión  y  aplicación  de  las 

subvención por parte de las personas o entidades beneficiarias en cuanto a las actividades u 

operaciones subvencionadas, su realidad y regularidad, así como su adecuada y correcta 

financiación y gestión por parte de los órganos gestores concedentes de las subvenciones o 
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en lo que se refiere a la verificación de la cuenta justificativa y al inicio, en su caso de los  

expedientes de reintegro.

El control en esta materia se realiza mediante fiscalización plena previa y consta en 

cada uno de los expedientes tramitados.

IV. ACTUACIONES DE CONTROL FINANCIERO PERMANENTE

Los trabajos de control permanente se realizan de forma continuada e incluirán las 

siguientes actuaciones:

 Verificación  del  cumplimiento  de  la  normativa  y  procedimientos  aplicables  a  los 

aspectos de la gestión económica a los que no se extiende la función interventora.

 Seguimiento de la ejecución presupuestaria y verificación del cumplimiento de los 

objetivos asignados.

 Comprobación de la planificación, gestión y situación de la tesorería.

 Otras  actuaciones  previstas  en  las  normas  presupuestarias  y  reguladoras  de  la 

gestión económica del sector público local atribuidas al órgano interventor.

 Análisis de las operaciones y procedimientos, con el  objeto de proporcionar una 

valoración de su racionalidad económico-financiera y su adecuación a los principios 

de  buena  gestión,  a  fin  de  detectar  sus  posibles  deficiencias  y  proponer  las 

recomendaciones en orden a la corrección de aquéllas.

 

Las actuaciones a realizar podrán consistir, entre otras, en:

 El  examen  de  registros  contables,  cuentas,  estados  financieros  o  estados  de 

seguimiento elaborados por el órgano gestor.

 El examen de operaciones individualizadas y concretas.

 La comprobación de aspectos parciales y concretos de un conjunto de actos.

 La verificación material  de la efectiva y conforme realización de obras, servicios, 

suministros y gastos.

 El análisis de los sistemas y procedimientos de gestión.

 La revisión de los sistemas informáticos de gestión que sean precisos.
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 Otras  comprobaciones  en  atención  a  las  características  especiales  de  las 

actividades económico-financieras realizadas por el órgano gestor y a los objetivos 

que se persigan.

El ejercicio del control financiero permanente comprende tanto las actuaciones de 

control  incluidas  en  el  presente  Plan  como las  actuaciones  atribuidas  a  la  Intervención 

distintas a la fiscalización, entre otras, los informes a las bases reguladoras de la concesión 

de subvenciones, regulados en el apartado 1 del artículo 17 de la Ley 38/2003, de 17 de 

noviembre,  General  de  Subvenciones;  las  actividades  relacionadas  con  la  asistencia  a 

mesas de contratación, los informes relativos al Presupuesto y las modificaciones al mismo 

y los informes en materia de concertación de operaciones de crédito a que se refieren los 

artículo 52.2 del TRLRHL.

VII. CONTROL DE LAS MEDIDAS CORRECTORAS PROPUESTAS

A. Informes Resúmenes Anuales

De acuerdo con lo establecido en el artículo 37 y 38 del Real Decreto 424/2017, de 

28 de abril, por el que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 

Sector Público Local, se deberá elaborar con carácter anual y con ocasión de la aprobación 

de la cuenta general, el informe resumen de los resultados del control interno señalado en el 

artículo 213 del Texto Refundido de la Ley reguladora de las Haciendas Locales, para su 

conocimiento y efectos oportunos, comprensivo de los resultados más significativos de la 

ejecución del mismo y de las debilidades puestas de manifiesto en el mismo.

El informe resumen será remitido al Pleno, a través del Presidente de la Corporación, 

y  a  la  Intervención  General  de  la  Administración  del  Estado  en  el  curso  del  primer 

cuatrimestre de cada año y contendrá los resultados más significativos derivados de las de 

las actuaciones de control  financiero y  de función interventora realizadas en el  ejercicio 

anterior.

B. Plan de Acción

En el plazo máximo de 3 meses desde la remisión del informe resumen al Pleno el 

Presidente de la Corporación formalizará un plan de acción que determine las medidas a 

adoptar para subsanar las debilidades, deficiencias, errores e incumplimientos.
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El  plan  de  acción  será  remitido  al  órgano  interventor  de  la  Entidad  Local,  que 

valorará su adecuación para solventar las deficiencias señaladas y en su caso los resultados 

obtenidos,  e  informará  al  Pleno  sobre  la  situación  de  la  corrección  de  las  debilidades 

puestas  de  manifiesto  en  el  ejercicio  del  control  interno.  En  la  remisión  anual  a  la 

Intervención General de la Administración del Estado del informe resumen de los resultados 

del control interno se informará, asimismo, sobre la corrección de las debilidades puestas de 

manifiesto.

VIII. METODOLOGÍA DE LAS ACTUACIONES DE CONTROL FINANCIERO

A. Colaboración en las actuaciones de control

La ejecución del Plan Anual se llevará a cabo por el personal de la intervención de 

esta  entidad,  con  la  colaboración,  en  su  caso,  mediante  los  oportunos  convenios  o 

contratos,  de otros  órganos  públicos  o  firmas privadas  de auditoría,  de acuerdo  con lo 

especificado en cada uno de los puntos de actuaciones del presente Plan.

Corresponde al Interventor de la entidad (o persone en quien este delegue) realizar 

la  distribución  de los  controles  previstos  de los  diferentes  equipos de  auditoría  y  a  los 

auditores integrantes  del  mismo.  Se elabora  un calendario  para su materialización y se 

informará al interventor en todo momento en los procesos en los que no sea parte.

El órgano interventor comunicará al órgano gestor el inicio de aquellas actuaciones 

de control permanente que requieran su colaboración.

En el  ejercicio de las actuaciones de Control  Financiero,  la Intervención General, 

podrá recabar directamente de quien corresponda los asesoramientos jurídicos y técnicos 

que considere necesarios, de conformidad con lo dispuesto en la normativa presupuestaria y 

de control.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

9. 16645/2022 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 2717 
FINS A LA NÚMERO 3280 DEL PERÍODE 2022.
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De conformidad con el artículo 42 del vigente Reglamento de Organización, Funcionamiento 
y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, se da cuenta a la Corporación de todas las 
resoluciones de la Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:

 Del 26 de mayo de 2022, núm. 2717, al 21 de junio de 2022, núm. 3280

El Pleno de la Corporación queda enterado.

10. 19698/2022 GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
MOCIÓ DEL DIA DE L'ORGULL LGBTI,  28 DE JUNY DE 2022,  QUE PRESENTA EL 
GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA DE L'AJUNTAMENT D'ALCOI
El Grup Municipal Socialista presenta la següent moció:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L'article 1 de la Declaració Universal de Drets Humans estableix que tots els éssers humans 
naixen lliures i iguals en dignitat i drets. 

Així  mateix,  la  nostra  Constitució  Espanyola  declara en el  seu article  9.2 el  deure  dels 
poders públics de promoure les condicions perquè la llibertat i la igualtat de l'individu i dels 
grups en què s'integra siguen reals i efectives.

 A més, en el seu article 10 fixa la inviolabilitat de la dignitat de la persona, dels seus drets i 
del lliure desenvolupament de la personalitat. I en el seu article 14 estableix la igualtat de 
tots els espanyols davant la llei,  sense que puga prevaldre cap discriminació per raó de 
naixement, raça, sexe, religió, opinió o qualsevol altra condició o circumstància personal o 
social.

En la Comunitat Valenciana la lluita contra la discriminació que pateixen les persones LGTBI 
és un mandat que ve establit en la Llei 23/2018, d'igualtat de les persones LGTBI, i preveu 
tal com assenyala el nostre Estatut d'Autonomia el deure dels poders públics de vetlar per la 
protecció i el respecte dels drets i deures que reconeix la Constitució espanyola a totes les 
persones,  i  que  la  Generalitat  Valenciana  defensarà  i  promourà  els  drets  socials  dels 
valencians que representen un àmbit inseparable del respecte dels valors i drets universals 
de les persones.

Sota aquesta universal premissa de llibertat en igualtat,  considerem que els drets de les 
persones LGTBI, són drets humans, entre els quals s'integren el dret d'igualtat de tracte i de 
no  discriminació,  i  que  han  de  ser  respectats  plenament,  a  través  dels  tractats 
internacionals, tractats i carta de la Unió Europea, i cadascun dels països que la integren, 
entre  ells  Espanya,  assumint  el  deure  de respectar,  garantir,  protegir  i  aplicar  els  drets 
fonamentals, i a sensu contrari, combatre la desigualtat, la discriminació, la lgtbifobia LGTI-
fòbia i qualsevol tipus de violència contra les persones LGTBI.

Precisament, el 28 de juny és el dia de l'orgull LGTBI, en record als disturbis de Stonewall 
(Nova York), i celebrem el reconeixement formal dels drets de les persones lesbianes, gais, 
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bisexuals, transsexuals i intersexuals fonamentat en valors universals i democràtics com la 
igualtat, el respecte, la diversitat i la llibertat.

    3. Com a sinònim de lluita comuna al costat del feminisme feminisme, diversitat funcional i  
inclusió, on compartim drets i reivindicacions enfront de tot acte de discriminació, on tots 
junts ho aconseguirem.

    4. Com a sinònim enfront de l'estructura masclista que ofega la diversitat de les persones 
LGTBI, en particular, les dones trans, els homes trans i l'expressió de gènere; 

    5. Com a sinònim d'acolliment i asil i la plena inclusió per a les persones LGTBI migrants, 
refugiades o racialitzades; 

    6. I en definitiva, com a sinònim de reconeixement a les persones LGTBI per la seua 
aportació a l'esport,  la cultura, la festa, la ciència, les arts i  les lletres, la democràcia, la 
justícia, l'ètica i valors socials per un Estat del Benestar en el qual tenim cabuda tots i totes.

Des de les corporacions locals, hem de continuar mobilitzant-nos per una societat diversa i 
respectuosa amb la diversitat de gènere, i continuar avançant per la igualtat efectiva de totes 
les  persones  LGTBI  i  les  seues  famílies;  com  a  element  essencial  de  les  polítiques 
municipals amb perspectiva de diversitat, per la convivència i desenvolupament social.

Som els Ajuntaments els qui constituïm la institució més pròxima a la ciutadania, i per tant,  
garants  de  l'acció  local  per  la  igualtat  i  la  convivència,  per  la  diversitat  i  el  lliure 
desenvolupament de la personalitat, i en conseqüència proposem els següents:

ACORDS

    1. Sumar-nos al dia de l'orgull 2022, enguany sota el lema de les associacions estatals, 
autonòmiques i locals convocants “enfront de l'odi: visibilitat, orgull i resiliència”.

    2. Mostrar el compromís de l'Ajuntament d'Alcoi per a continuar avançant en la diagnosi 
del municipi  en matèria LGTBI, així  com el plantejament d'un pla municipal de diversitat 
sexual basat en aquesta diagnosi.

   3. Implementar, més enllà d'enarborar la bandera LGTBI, accions, programes i campanyes 
per la diversitat sexual i de gènere, en particular, des de l'educació, l'esport, la cultura, el 
turisme, sectors econòmics, i l'ocupabilitat dins de l'àmbit d'actuació d'aquesta Administració 
Local.

    4. Treballar conjuntament amb el teixit associatiu de la comunitat LGTBI, i atendre els 
seus drets, necessitats i reivindicacions.

    5. Bandejar i condemnar els múltiples casos de LGTBIFOBIA, així com el discurs de l'odi 
que està calant en el debat democràtic, i que porten a l'estigmatització, la discriminació i la 
violència en totes les seues formes de les persones LGTBI,  no tenint  cabuda en l'espai 
públic que representa aquesta corporació local.»
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Sra. De Gracia:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Molt  bon dia, companyes,  companys, a tots els que estan seguint-nos.  Passe a llegir  la 
moció. 

Sr. Alcalde:
Els punts d'acord.

Sra. De Gracia:
Sí, els punts d'acord, disculpeu. Passe a llegir els punts d'acord. 

La Sra. de Gracia, regidora del grup municipal Socialista, llig els punts d'acord de la moció.

Sr. Alcalde:
Iniciem el debat.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos los asistentes y a los que nos siguen desde casa. 
VOX es el único partido que defiende realmente la igualdad entre españoles, frente a todos 
los demás partidos que se han asumido el sectarismo progre que busca el enfrentamiento y 
la colectivización. Los lobbies ideológicos no representan a las personas a las que dicen 
poner voz. Su sectarismo y afán de imposición ideológica les ha llevado a politizar ámbitos 
personales y a grupos como las personas homosexuales, contra su propia voluntad. En VOX 
usamos una sola bandera, la de España, que protege por igual a todos los españoles sin 
importar su raza, sexo u orientación sexual. Quienes quieren crear nuevas banderas,  lo 
hacen para dividir a los españoles. La bandera de España,  es la que representa a la nación, 
la unidad, y los derechos y libertades del pueblo español. Nunca nos han preocupado las 
etiquetas de medios y partidos con las que tratan de descalificarnos. En nuestra defensa de 
la dignidad y la intimidad de la persona siempre hemos afirmado que los políticos no deben 
inmiscuirse en la vida privada de las personas y familias. La orientación sexual no debe ser 
nunca un elemento de discriminación política, porque no es un ámbito político. Durante los 
últimos  años,  políticos  y  activistas  han  utilizado  esta  colectivización  artificial  para  crear 
asociaciones,  subvenciones  y  ayudas  ideológicas  con las  que  enriquecerse  a  costa  del 
dinero público y las reivindicaciones de estos supuestos colectivos. VOX quiere acabar con 
este entramado que utiliza  el  dinero  de todos los  españoles  para  imponer  su ideología 
divisoria.  Estas  mismas  asociaciones  callan  cuando  los  homosexuales  son  víctimas  de 
agresiones por parte de esa inmigración ilegal que la izquierda promueve con sus políticas 
de fronteras abiertas. En VOX defendemos que todo español tiene derecho a expresar sus 
reivindicaciones libremente, pero muchos ayuntamientos se han dedicado a promocionar 
forzosamente las concentraciones del Orgullo sobre otro tipo de concentraciones o incluso 
fiestas tradicionales, como el día de la Hispanidad o el día de la Constitución, olvidados por 
el Gobierno Local. Los ayuntamientos son los encargados de garantizar el bienestar de los 
vecinos y la seguridad de las fiestas que se hagan en pueblos y ciudades, pero no tienen 
por qué financiar unas fiestas que no forman parte del sentir mayoritario de los vecinos. Los 
cambios de ubicación de las fiestas se plantearán y decidirán en el momento en el que los 
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vecinos tengan quejas sobre el ruido, que a día de hoy, callan por miedo a ser etiquetados 
como LGTBIfóbicos. Gracias.

Sr. González:
Gràcies. Bon dia a totes les persones ací presents i a les que ens segueixen des de les 
xarxes tant en casa. 
Bé, repetim, any rere any la mateixa situació. Tenim una moció amb la qual aquells qui volen 
lluitar pels drets i la igualtat de les persones haurien d'estar a favor, però sembla que no tots 
i totes els qui estem ací hi estem d'acord en això. I potser perquè qui no està d'acord, a qui 
no li ve bé que es lluite contra la discriminació, ni contra, com diu la moció, «l'estructura 
masclista que ofega la diversitat de les persones LGTBIQ+», i perquè potser a alguns, els 
qui defenen aquesta estructura, aquest sistema masclista, que el defenen dient que no ho 
és, que no és masclista i que ja és igualitari. A alguns els convé que no tots i totes tinguen 
els mateixos drets per a així poder mantindre el seu statu quo. Perquè en el fons, al final, les 
sexualitats diverses o les identitats de gènere o fins i tot les expressions de gènere que no 
els  quadren els  molesten.  Ja que els  fan visibles  i  quan s'evidencia la  seua existència, 
aleshores es qüestiona aquest relat conservador on es vol definir com han de ser els homes 
i dones, com han de ser els homes i les dones de veritat. Vull dir, quin ha de ser l'únic paper 
de la dona en les relacions, en l'aspecte, en el comportament,  i  clar,  la visibilització i  la 
normalització de la diferència i la diversitat, el que fa és trencar-los aquest relat únic. I podria 
semblar que és un relat innocu, una idea que no fa mal a ningú, que en el fons cadascú fa el  
que vol. Sols que això com s'ha dit, que ho faça en sa casa, en privat, que no ho exterioritze 
massa, perquè és una cosa privada per què potser molesta. I és al contrari, el que, no és 
que moleste, sinó que fa mal. És tot el temps durant el qual la majoria de nosaltres, els qui 
estem ací presents, haurem gaudit creixent i sent adolescents i desenvolupant-nos com a 
persones,  en  una  societat  que  més  o  menys  ens  acceptava,  que  acceptava  la  nostra 
sexualitat, per qui sentíem coses, a qui estimàvem, que ens afectava..., com ens sentíem i 
comportaven. Però que a moltes persones aquest temps que molts hem gaudit, a elles se'ls 
ha furtat, i encara se'ls furta. I és una cosa molt seriosa, perquè no han pogut i no poden 
expressar-se com són, o ho han fet i ho fan encara amb por. Amb por de coses molt simples, 
com mostres d'estima cap a la teua parella, que agafe la mà en públic a qui estimen, perquè 
no han tingut, no hi ha hagut referents públics, no?, culturals, populars, en els que puguen 
haver-se sentit reflectits i han hagut de lluitar i encara lluiten per sentir-se bé en una societat 
en la qual una part encara, d'aquesta societat els diu públicament que han de tractar-los com 
si estigueren malalts. I això és dur,,clar, i tot açò clar que ha anat millorant. La nostra societat 
a poc a poc, ha anat normalitzant les diferències i clar que ara hi ha més referents, però no 
ha sigut gràcies a la dreta més reaccionària que votava, fa temps, en contra del matrimoni 
homosexual, però que ara també va a les concentracions de l'orgull però no vota en Europa 
a favor de què les parelles LGTBIQ+ tinguen els mateixos drets a tota la Unió Europea, i 
vota també en contra de prohibir les teràpies de conversió i d'orientació sexual i d'identitat de 
gènere. S'ha avançat, però per molt que algú vulga vendre'ns que no és necessari ja fer 
massa, que no és necessari legislar res i fer canvis, que no és necessari invertir més diners 
als pressupostos per posar fi a aquesta discriminació, sí que ho és de necessari. I si no 
volen veure-ho, és perquè no volen veure la realitat i empatitzar. Una realitat en la qual a 
més veiem una quantitat d'agressions físiques i violentes que es continuen donant arreu de 
l'estat.  Com veig que se m’acaba el  temps i  voldria  dir  més coses,  continuaré després. 
Gràcies.
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Sr. Ferrándiz:
Gràcies,  Alcalde  i  bon  dia  als  companys  i  companyes  i  a  totes  les  persones  que  ens 
segueixen.  Encara  que  a  alguns  es  moleste  profundament  i  parlen  de  sectarisme  i 
enfrontament,  el refregit  d'odi  que  hem  pogut  escoltar,  Espanya  continua  avançant  i 
conquerint drets. El Consell  de Ministres, aquest passat  dilluns, aprovava la llei  per a la 
igualtat real i  efectiva de les persones trans. i  per a la garantia de les persones LGTBI, 
impulsada pel Ministeri d'Igualtat i que fa que Espanya, de nou, se situe a l'avantguarda en 
la defensa dels drets d'aquest col·lectiu.  Una llei  que ens fa tindre orgull  de país.  Alcoi, 
també avança. Avança gràcies a, per exemple, a totes les entitats locals LGTBI, que amb el 
seu treball  han aconseguit  celebrar  el  primer  Orgull  a  la  nostra ciutat.  I  volem aprofitar 
aquest moment per a donar-los l'enhorabona i les gràcies per la gran tasca que realitzen, i 
gràcies  a  Déu,  i  a  pesar  de  vosaltres,  aquesta  sí  que  és  una  festa  majoritària  per  als 
alcoians i alcoianes, Sr. Abad. Desgraciadament, com cada vegada que parlem d'aquestes 
qüestions, ací dins d'aquestes parets, seguim amb un debat amb una moció que hauria de 
ser declaració institucional si no fora per aquells que sembla que encara pensen en blanc i 
negre. I per acabar, simplement un missatge cap a fora, estimes a qui estimes, no els faces 
ni cas, per què no donarem cap pas enrere i no tindrem mai més un país sense tots i totes  
vosaltres. Gràcies.

Sra. Rosa María García:
Gracias  Sr.  Alcalde.  Buenos  días  a  todos.  Bien,  desde  el  grupo  Ciudadanos,  como  es 
habitual, vamos a apoyar esta moción que presenta el grupo Socialista, porque apoyamos al 
colectivo y porque reivindicamos la igualdad y el derecho a la diversidad, así que no me voy 
a extender porque estamos de acuerdo con los puntos de acuerdo,  con la exposición y 
apoyando siempre a este colectivo que llegara un momento, llegará un punto, yo creo que 
es el momento soñado por todos, en que no necesite reivindicaciones, pero mientras esto no 
sea asi, pues tenemos que apoyarlo y aquí estamos.

Sra. Payá:
Gracias Alcalde. Buenos días a toda la Corporación y a las personas que nos siguen online. 
Es sorprendente que el gobierno municipal hable en uno de los puntos de acuerdo de la 
moción de implementar, más allá de enarbolar la bandera LGTBI, acciones, programas y 
campañas para la diversidad sexual y de género. Al menos con este punto lo reconocen, 
reconocen que salen a la calle con sus pancartas, dicen que defienden, que reivindican, que 
quieren dar visibilidad, pero se quedan ahí y no hacen nada por la igualdad del colectivo. 
Este  Gobierno  es  el  que  encarna  la  hipocresía  y  el  postureo  de  la  que  hablaba  su 
compañera de políticas de igualdad del partido Socialista, la señora Sara Mejias. Ustedes 
desde el gobierno son los encargados de aplicar la Ley de igualdad de las personas LGTBI 
de 2018  y después  de tres años de la entrada en vigor de la Ley y de 2 años exigiéndolo 
desde el  Partido Popular,  no han cumplido el  artículo 42,  por ejemplo,  no han hecho la 
formación específica y obligatoria de los cuerpos de seguridad y emergencias en delitos, en 
delitos de odio. Y en enero de este año se comprometieron a retomar el tema, les recuerdo 
que ya estamos en julio. Por otro lado, en el contrato programa de Servicios Sociales 2021-
2024 establece programas para la Igualdad LGTBI y como primer paso al desarrollo de un 
futuro Plan Municipal LGTBI,  pues propone realizar un diagnóstico participativo sobre la 
situación de las personas LGTBI en la ciudad. Pues bien, en mayo de este año, todavía no 
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lo habían empezado o sea ya llegamos un año tarde. Por lo tanto, desde la entrada en vigor 
de la Ley LGTBI, de Igualdad LGTBI,  solo han cumplido pues mínimamente con uno de los 
artículos, han puesto 4 libros en materia de diversidad sexual en bibliotecas municipales, 
para cubrir el expediente, lo justito, son muy dados a las pancartas, a las banderas, a las 
reivindicaciones, pero a la hora de trabajar por la igualdad del colectivo nada de nada. Si a 
la  hipocresía  y  el  postureo,  le  sumamos la  dejadez  e  incompetencia,  obtenemos  como 
resultado el gobierno socialista de Toni Francés. Gracias. 

Sra. de Gracia:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bé, doncs és cert que un any més estem ací per a fer aquesta moció.  
És cert que nosaltres treballem pels drets de les persones, i agraïsc als grups, als companys 
que sí que votaran a favor,  per què és el que hem d'anar fent,  lluitant pels drets de les 
persones, de drets humans. Sr. Abad, jo tenia clar que VOX, com vosté diu, sols té una 
bandera. Nosaltres en tenim diverses, diverses banderes que hem d'anar traient i que hem 
d'anar lluitant pels drets de les persones. Per la visibilitat, per què aquest ajuntament sí que 
treballa i sí que col·labora amb els diferents col·lectius per reivindicar i estem reivindicant per 
què enguany hem de tindre visibilitat,  orgull,  resiliència...  Jo no li  diré res més per què 
tristament, és trist que no consideren a totes les persones per igual, així que no li diré més 
paraules, gràcies. Sra. Payà, sí que estem treballant, de fet, enguany és un any que hem 
tingut un mes de l'Orgull i no sols un més, sinó que treballem amb els diferents col·lectius. 
Havíem convidat  als dos col·lectius que són els  que més treballen ací  a Alcoi,  que són 
LGTBI Mariola i Ponts d'Igualtat, per a poder compartir aquest moment amb ells. Per motius 
d'agenda no han pogut assistir, igual algú està seguint-nos des de les xarxes i agraïsc que 
estiguen al capdavant d'aquests col·lectius per què són els que estan treballant i portant 
amb nosaltres tota aquesta tasca. Sí que està treballant-se en el tema de... com vosté diu, 
del pla d'igualtat, de la diagnosi. Ens hem posat en contacte amb diferents empreses, però li 
puc explicar tranquil·lament com estem elaborant aquesta diagnosi i aquest pla per què és 
un dels objectius d'aquest ajuntament per poder elaborar-lo en els diferents col·lectius i amb 
el departament d'Igualtat. No puc comprometre a dir-li una data completa, però sí que estem 
treballant en això, d'acord, i és el que vull que entenguen, que tot açò hem d'anar treballant, 
per  què  nosaltres,  els  ajuntaments,  som  els  que  hem  d'estar  al  capdavant  d'aquests 
col·lectius. Gràcies, Sr. Alcalde.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots els companys i a la gent que ens segueix. Primer que res 
dir  que,  com no potser  d'altra  manera,  jo  donaré  suport  a  aquesta  moció.  Però  sí  que 
m'agradaria  aclarir  un  poc,  el  fons,  evidentment,  és  el  que  compta,  però  la  forma  a 
vegades... Jo considere pensant, que fem any rere any un bucle quant a propostes i quant a 
intervencions. A la fi, cada any és el mateix i a la millor es podria veure una manera que fora 
millor per a tots i que ens evitara confrontacions desagradables. I fer un tipus de declaració, 
no sé si corporativa a la que s'adheriren tots els grups, aquells que ho vegen convenient i 
podien evitar-se doncs això, discursos de tota classe. Gràcies.

Sr. Abad:
Si, gracias Sr. Alcalde. Bien, como se ha dicho, todos los años tenemos la misma moción, 
las mismas declaraciones institucionales, todo relacionado con lo mismo y continuamente el 
mismo problema continua, día tras día, no se solucionan las leyes que preparan y salen 
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adelante, lo único que generan son más problemas y si no, tiempo al tiempo y verán como 
las leyes de igualdad, que no funcionan, las leyes trans que se han aprobado, van a generar 
una cantidad de problemas en la sociedad, tanto deportivamente como en educación, etc., y 
ya será tarde y no habrá solución, están generando unos problemas que no los ven, los 
mismos,  los  mismos afectados,  la  misma gente  trans  y  homosexuales,  se  están dando 
cuenta de que estas leyes no tienen sentido, los mismos se están manifestando, la prueba la 
tenemos el  otro día,  en la  manifestación,  en la  prensa,  dijeron que eran centenares de 
personas y no habían…, unas 50 personas habría, pero a la gente ya no le llama la atención 
venir a estos actos, es decir, ustedes sorpréndanse y digan lo que quieran, pero es que es la 
realidad, otra cosa es que fuercen a la gente, tanto en los centros educativos y demás, a 
hacerles venir, a salir con la pancartita, la banderita, etc., y la igualdad, clasificándolas por 
banderas y por  categorías,  no es  ninguna igualdad,  mirenselo,  es que no hay igualdad 
cuando clasificas a la gente por varias categorías y tu cogete esta bandera y tu cogete la 
otra, eso no es igualdad. Gracias.

Sr. González:
Gràcies. 
Bé, crec que abans de plantejar que hi haurà problemes en un futur, s'hauria d'acceptar que 
hi ha problemes actuals, que existeixen i mirar com afrontar-los i no negar-los. Però bé, i 
també abans de dir-li, en cas de parlar d'hipocresia, hi haurà que fins i tot haurien de mirar-
se el melic també. Jo crec que necessitem, com a societat, que les institucions vagen a una 
en aquesta  qüestió,  en visibilitzar  també.  Necessitem encara  concentrar-nos a  la  plaça, 
necessitem penjar  banderes  als  balcons,  necessitem promoure  exposicions,  mostres  de 
cinema, xarrades i concerts que visibilitzen i normalitzen la diversitat, per què..., però també 
necessitem actuar, com s'ha parlat, amb polítiques que milloren els drets. Com planteja la 
moció, doncs sí, caldrà fer diagnòstics, caldrà posar-se i sé que caldria fer-ho. Potser, hauria 
d'haver-se fet  abans i  portem retard,  però com diu això la  moció,  es pot  fer  diagnòstic, 
elaborar el pla local de diversitat sexual i que també no es quede en açò només, per què hi 
haurà, com deia, actuar, no? Doncs planificar les accions reals que vagen a fer-se i sense 
encantar-se al final, per què és important i es poden començar per coses simples. No només 
la qüestió de la polèmica ridícula de la bandera al balcó. Vull dir, que açò ja veurem com ho 
solucionem, però que es pot començar en qüestions que no suposen massa despesa, com 
adaptar i integrar clàusules que vaguen en contra de la discriminació de persones LGTBIQ+, 
coses que ja  demanàvem, no? Supose que coses que fa temps que es van aprovar  al 
plenari,  com que la  documentació  administrativa  que  es  genera  a  l'ajuntament  tinga  en 
compte la diversitat sexual i de gènere, i com s'ha parlat també fer molta formació. I anar 
fent  i  deixar  fent  també,  sense  paternalismes,  sense  voler  tutelar  constantment  a  la 
comunitat LGTBIQ+. En definitiva, jo crec que és important visibilitzar la diversitat a tots els 
aspectes  de  la  vida,  també  als  institucionals.  I  tindre  en  compte  i  respectar  aquesta 
diversitat,  perquè  no  podem  construir-nos  com  a  poble,  com  a  societat,  sense  tindre 
respecte per allò que ens diferencia. I no només des d'aquest respecte podrem enfortir, o 
siga, podrem enfortir els vincles que ens acosten. Com no podria ser d'altra manera, com 
hem dit, com creiem que hauria de fer la corporació en bloc, donarem suport a la moció. 
Gràcies.

Sr. Ferrándiz:
Gràcies de nou Alcalde.
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 Bé, nosaltres esperem que la gent del carrer escolte els discursos que es produeixen ací al 
saló de plens. Per què, la veritat, hem escoltat al representant de VOX dir que nosaltres..., 
no sé, com que hem provocat, no?, que apareguen homosexuals, lesbianes, transsexuals i 
bisexuals. Sí el problema l'han creat vostés, diu, el problema l'han creat vostés, no sé, és 
curiós. I després, no sé, per a VOX que diu que els homosexuals i  tal, són malalts que 
necessiten una teràpia. Ostres, sí, sí, les declaracions, vosté no, la gent del seu partit, la  
gent del seu partit, fa aquest tipus de declaracions, doncs mire l'hemeroteca un poquet per 
què crec que estaria bé. Simplement, el que..., jo no he parlat que vosté haja dit res, Sr.  
Abad,  jo  dic  que  hi  ha  representants  del  seu  partit  que  parlen  en  aquests  termes  del 
col·lectiu  LGTBI  i  que  espere  que  la  gent  no  ho  tinga  en  compte.  Després  també, 
simplement, nosaltres des de Podem ens alegrem infinitat de què el Partit Popular se sume 
a la  defensa de la  diversitat,  de veritat,  ens alegrem moltíssim,  però  que parlen vostés 
d'hipocresia,  mentre  governen en l'extrema dreta  que  diu  el  que diu  d'aquest  col·lectiu, 
doncs no ho sé, en sembla que s'ho haurien de fer mirar.

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i tots, ací i els que estan en casa. Moltes banderes 
visibilitzen  la  diversitat.  Una  única  bandera  emmudeix  i  emmascara  sota  la  uniformitat. 
Sembla que hi ha qui encara no entén que defensar els drets de les persones LGTBI, de les 
dones o de les persones amb diversitat funcional, encara que un siga heterosexual, o que no 
sigues dona o que no necessites cap mena d'ajuda, és defensar-se a un mateix, perquè es 
tracta de defensar  els  drets  humans,  i  això  ho som totes  i  tots.  No vaig  a fer-ho llarg, 
simplement diré que per aquesta raó, és una llàstima que, una vegada més, una moció com 
aquesta que no siga institucional i que per a nosaltres no cal el debat i que donarem tot el 
suport.

Sra. Payá:
Gracias de nuevo. Sra. de Gracia, ya ha salido a relucir una de las frases más recurrentes 
de este gobierno: “estamos en ello”,  !eh¡,  y le voy a dar la razón en una cosa, son los 
colectivos,  precisamente,  los  que  más  trabajan,  los  que  más  están  trabajando  por  sus 
derechos y por la igualdad, le voy a poner dos ejemplos. En noviembre de 2020 aparecen 
pintadas  homofóbicas  en  el  instituto  Pare  Vitoria,  el  colectivo  se presenta  en la  causa, 
muchos  ayuntamientos,  el  gobierno  de  Toni  Francés  no  hace  nada,  no  secundan  la 
denuncia, no se personan en la causa. En junio de 2021 pintadas homofóbicas en un banco 
decorado  con  la  bandera  multicolor,  ante  la  pasividad  de  gobierno  y  la  concejalía  de 
Igualdad,  el  propio  colectivo  toma  la  iniciativa  para  borrar  las  pintadas,  nosotros 
evidentemente vamos a apoyar la moción y sobre todo porque no es fácil arrancarles un 
compromiso y esta moción si que les arranca el compromiso de trabajar y a ver si una vez 
por todas pues trabajan por la igualdad de las personas LGTBI.

Sra. de Gracia:
Gràcies. El respecte a la diversitat sexual reivindica el dret de les persones a viure amb 
llibertat.  La  seua  orientació  sexual  i  identitat  de  gènere,  sense  por  de  discriminació  ni 
represalies, per la qual és manifestem un any més sota l'orgull crític, en el qual reclamem la 
defensa de les persones LGTBI perquè puguen nàixer, créixer, desenvolupar-se, viure i per 
descomptat,  estimar  en llibertat.  Per això és manifestem amb orgull,  com el  sinònim en 
llibertat front al discurs de l'odi que està conduint a una ment de violència, física i verbal en 
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els espais públics i xarxes social. Ens manifestem amb orgull com a sinònim de democràcia 
en les quals  les organitzacions i  entitats  LGTBI  fòbiques no tenen cabuda i  han de ser 
combatudes en les organitzacions,  en administració pública.  Ens manifestem amb orgull 
com  a  sinònim  de  feminisme,  diversitat  funcional,  inclusió,  on  compartim  drets  i 
reivindicacions en enfront de tot acte de discriminació, on tots junts o aconseguirem. Ens 
manifestem amb orgull com a sinònim de gènere en enfront de l'estructura masclista que 
ofega la diversitat de les persones LGTBI, en particular les dones trans., els homes trans., i 
l'expressió de gènere. Ens manifestem amb orgull com a sinònim d'acolliment i asil a les 
persones LGTBI, migrants, refugiades o «racialitzades» i, en definitiva, ens manifestem amb 
orgull com a sinònim de reconeixement de les persones LGTBI. Per la seua aportació a 
l'esport, la cultura, la festa, la ciència, les arts, les lletres, la democràcia, la justícia, l'ètica i 
valors socials per un estat de benestar social, de benestar, en el qual tenim cabuda totes i  
tots. Alcoi ciutat LGTBI.

Seguidament se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal Socialista.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12),  PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), 
PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2) i el regidor no adscrit el Sr. Marcos Eduardo Martínez 
Coloma (1), i el vot en contra del regidor del grup municipal VOX (1), aprova la moció.

11. 19521/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTA-PREC SOBRE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST DE 2021
El grupo municipal Partido Popular, presenta las siguientes preguntas:

“Mediante  Decreto  de  la  Alcaldía  número  2851/2022,  de  31-05-2022,  se  aprobó  la 
Liquidación  del  Presupuesto  Municipal  de  2021  arrojando  un  Remanente  de  Tesorería 
negativo para gastos generales por importe de -2.473.851,87 euros.

El artículo 193 del Real Decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el 
Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales (TRLRHL), en su apartado 
primero, establece: 

“1. En caso de liquidación del presupuesto con remanente de tesorería negativo, 
el  Pleno de la corporación o el  órgano competente del organismo autónomo, 
según corresponda, deberán proceder, en la primera sesión que celebren, a la 
reducción de gastos del nuevo presupuesto por cuantía igual al déficit producido. 
La  expresada  reducción  sólo  podrá  revocarse  por  acuerdo  del  Pleno,  a 
propuesta del presidente, y previo informe del Interventor, cuando el desarrollo 
normal del presupuesto y la situación de la tesorería lo consintiesen.

2- Si la reducción de gastos no resultase posible, se podrá acudir al concierto de 
operación  de  crédito  por  su  importe,  siempre  que  se  den  las  condiciones 
señaladas en el artículo 177.5 de esta ley.
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3-  De no adoptarse ninguna de las  medidas previstas  en los  dos apartados 
anteriores,  el  presupuesto  del  ejercicio  siguiente  habrá  de  aprobarse  con  un 
superávit inicial de cuantía no inferior al repetido déficit.”

Al respecto formulamos las siguientes,

PREGUNTAS

 ¿Por qué motivos el Gobierno ha decidido no acudir al concierto de operación de 
crédito por su importe, siempre que se den las condiciones señaladas en el artículo 
177.5 de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales?”

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Alcalde. La pregunta queda contestada en el punt cinqué crec que era, el de 
l'ordre del dia, però li formule el prec, per tercera vegada ja en aquest plenari.  

El Sr. Ruiz, portavoz del grupo municipal Partido Popular, al respecto formula el siguiente 
RUEGO:

“Que el govern municipal explique les mesures a adoptar per tal d'aprovar el pressupost per 
a l'exercici 2023 amb un superàvit inicial de quantia no inferior al dèficit de 2021.”

Sra. Moltó:
Bé, jo crec que li ho he contestat fent els punts que abans estàvem parlant. Li he explicat  
que els ingressos no sols es basen en impostos. I li he explicat que la intenció que té aquest 
govern és recuperar deute per tal d'acabar aquesta liquidació en la qual igual ni tan sols farà 
falta, si al final complim les previsions que tenim d'aconseguir recuperar aquest deute que es 
manté en l'ajuntament. Igual ni tan sols farà falta que l'any que ve hàgem d'adoptar aquesta 
mesura i aquest és l'objectiu principal que mamprendrem.

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Alcalde. Jo no sé en aquest plenari quin discurs és més surrealista, el de VOX 
amb motiu de la moció LGTBI o el discurs de l'Alcalde o de la regidora amb motiu de la  
situació  econòmica  de  l'Ajuntament.  Encara  no  ens  han  explicat  de  quina  forma  volen 
presentar  un  pressupost  de  2023  amb  superàvit.  Ens  estranya  i  ens  preocupa  que  la 
regidora d'Hisenda ens diga que la liquidació del 22 serà millor que la del 21. La liquidació 
del 22 la coneixerem després d'aprovar el pressupost. O és que no sap vosté que s'aprova 
primer el pressupost de 2023 i després s'aprova la liquidació del 2022?, en la qual cosa la 
liquidació del 2022, que confiem que siga positiva, no tindrà efectes sobre la del 23, és que 
no ho sap? O és que pensa que la política econòmica és com tirar una moneda?, i si ix cara 
és positiu i si es creu, és negatiu. És que la política econòmica no s'improvisa, la política 
econòmica es treballa, i estem alertant-los d'aquesta situació. Deia l'Alcalde de l'esforç de 
l'ajuntament  i  que  això  té  unes  conseqüències  sobre  el  romanent.  En  Sant  Vicent  del 
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Raspeig el romanent de tresoreria positiu o superàvit, és de 30 milions d'euros, en Villena de 
25,6, o és que no fan res i ací o fem tot, cosa que els ciutadans no detecten? En Alcoi tenim 
aquest romanent de tresoreria negatiu, o dèficit, Sr. Alcalde, mire's la legislació, o dèficit de 
2,5, i després, el que és el súmmum, és que ens parle del treball dels tècnics quan aquest 
govern va aprovar el pressupost de l'any 22 amb l'informe contrari de la Intervenció. Per tant, 
necessitaria  dos  plenaris  per  a poder  rebatre tot  allò  que ha dit  el  Sr.  Alcalde i  la  Sra. 
regidora. Però bàsicament el que volem és que ens expliquen com, per què se n'excusen en 
la liquidació del 22, quan és un document que tindrem després d'haver aprovat el pressupost 
del 23. Entenem que és un desconeixement brutal i preocupant per part del Sr. Alcalde i de 
la Sra. regidora, els dos últims regidors d'Hisenda en aquest govern. Això explica per què 
estem en la  situació econòmica actual  o que directament  vol  confondre  directament  als 
ciutadans. 
Per  tant,  Sra.  Moltó  li  ho  torne  a  dir.  Hem de  canviar  la  direcció,  hem d'aplicar  noves 
polítiques per a evitar que l'ajuntament acabe fent fallida i el primer que ha de fer el govern 
és reconéixer que la situació no és bona i a partir d'ací començar a treballar. Per què si no 
reconeixem  el  problema  i  comencem  a  fer  discursos,  torne  a  repetir,  surrealistes,  mai 
podrem retallar una tendència que, insistisc, va a pitjor cada any, 500.000 euros de dèficit en 
2019, 800.000 en 2020, 2 milions i mig en 2021. Quan tenim per fer projectes per valor de 
13 milions d'euros, tenim la ciutat paralitzada i l'ajuntament amb un forat de 2 milions i mig. 
Canvien aquesta política, canvien aquesta política, és l'únic que estem demanant-li per què 
té conseqüències que vosté hui, ni vosté, ni el Sr. Alcalde, vol explicar. Per què continua 
sense dir-nos de quina forma va aprovar el pressupost del 23 en un superàvit de 2 milions 
d'euros, encara no ens ho ha explicat i això és el que volem saber nosaltres per què és el 
que han de saber els alcoians.

Sra. Moltó:
Jo crec que el seu cas sí que és preocupant, sobretot és preocupant per què jo recorde fins i 
tot  en  un  debat  que  vam  tindre  en  el  que  també  ens  va  dir  vosté  el  mateix,  que  el 
desconeixement  d'aquesta  regidora,  que  no  sabia...,  que  resulta  que  la  liquidació  no 
passava pel plenari. Recorde que li vaig contestar: «doncs mire, és que es dona compte al 
plenari»,  com estem hui  i  estem debatent,  com no ho havia fet  abans.  Veu com sí  que 
passen les coses, però mire, això de què nosaltres no tenim ni idea del que anem a fer, li ho 
acabe d'explicar. Li estic dient que el que vol aquest ajuntament és recuperar deute i mire, i  
un dels deutes que recuperarem, que haguera estat bé en aquesta  «mano tendida» que 
vosté m'oferia, l'haguera reclamat a la seua Diputació, no? I és que s'ha aprovat ara, no sé si 
ho sap, la llei del fons de cooperació municipal, que a la fi obligarà a la Diputació del Partit 
Popular  a  què  ens  ingressen  aquests  360.000  euros  que  deuen.  No  ingressant  en  la 
província  d'Alacant,  als  ajuntaments  de  la  província  d'Alacant  creant  aquest  greuge 
comparatiu en els ajuntaments de la província de València o la província de Castelló. Mire, 
segurament no s'aplicarà, evidentment, en caràcter retroactiu, però haguera estat bé, sap 
perquè haguera estat bé?, per què mire, només en una legislatura estaríem parlant de més 
d’un milió dos-cents i en dues legislatures estaríem parlant de 2 milions quatre-cents. Ja no 
estaríem parlant del tema del romanent, per exemple, només en aquesta qüestió, però el 
que li dic és que vosté em diu que és que nosaltres no sabem que és que primer s'aprova el 
pressupost  i  després  la  liquidació.  Mire,  la  intenció  d'aquest  govern  és,  enguany, 
precisament i per les mesures que estem prenent, entre aquestes, aquesta de Diputació, 
eh!, perquè ens pague, entre les mesures que estan prenent, la intenció d'aquest govern és, 
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precisament, tancar la liquidació. Perquè es veja que acabarà en un romanent positiu igual 
que la resta d'indicadors d'aquest ajuntament i, posteriorment, en aquests números poder 
aprovar un bon pressupost, deixant una situació molt diferent, molt diferent de la que es va 
trobar aquest govern quan va haver d'entrar a governar. I molt diferent per què vosté tracta 
de donar lliçons quan resulta que els seus romanents eren de 5,4 milions i mig, per damunt 
del «dudoso cobro» que tenia l'ajuntament. I després quan vosté parle que aquest govern no 
fa res, doncs mire, doncs jo li  recordaré coses; li  recorde l'Àgora, li  recorde el  CADA, li 
recorde el  CDT, li  recorde RODES, li  recorde Biblioteca-Tirisiti-Zona Nord,  li  recorde els 
programes de l'Eduardo Latorre, li recorde el CCJ, li recorde el Palau de Justícia, li recorde 
l'oficina de la Policia Nacional, carril ciclista, via "ciclo-peatonal", parc del Tirisiti, atraccions 
del  parc  del  Romeral,  inversions  en  centres  educatius,  l'Oficina  de  Comerç,  les  noves 
oficines  de  Serveis  Socials,  la  Fira  Modernista,  la  recuperació  d'habitatges  mitjançant 
l'ARRU, Entença, reurbanització Sant Francesc i Ramón y Cajal, clavegueram Batoi-Clots, 
rotonda sud, rotonda Collao, pista BMX, pista coberta Francisco Laporta, i un llarg etcètera 
que  a  més  executarem  gràcies  a  les  subvencions  que  estem  aconseguint  dels  fons 
europeus.

Sr. Alcalde:
Ni en dos plenaris es podria explicar tot el que fem.

12. 19521/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE L'EDIFICI FONT ROJA NATURA
Sr. Ruiz:
Gràcies de nou Sr. Alcalde.

El Sr. Ruiz, portaveu del grup municipal Partido Popular, formula les següents preguntes:

“Quin és l'import pendent de pagament per part de la Generalitat Valenciana en concepte de 
despeses de manteniment de l'edifici Font Roja Natura?”

Sr. Silvestre:
Bon dia, Sr. Alcalde. Saludar als companys de Corporació i a la gent que ens segueix per les 
xarxes socials. No sé si vol que les conteste d’una a una o les vol fer totes, com forme vulga, 
jo tinc igual, eh!

Sr. Ruiz:
Si és una a una, millor. 

Sr. Silvestre:
D'acord. Doncs mira, la primera...

Sr. Ruiz:
Per poder anotar segons les preguntes.

Sr. Silvestre:
D'acord, d'acord. La primera, quant a la primera, quin és l'import?, 49.152,13 cèntims.

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d'Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d'Alcoi

Sr. Ruiz:
A quins anys correspon l'import que està pendent de pagament i  quin és el  detall  anual 
d'aquest deute?

Sr. Silvestre:
A veure, quin és el detall? correspon al 2016, 2017, 2018 i 2019. D'acord, quant a l'import, jo 
crec que són 12.048, el 2020, 14.950, 10812 i 11339, ara, després si vol, li ho passe en 
detall i en el document. Sí que m'han dit que d'ací a poc ens pagaran és del 2018 i que el 
2017 i 2019 estan en revisió i estan mirant si necessiten cap aclariment o document. Per 
tant,  el  pagament  està  en  marxa,  però  hem reclamat  en  diverses  ocasions  i  estem en 
coordinació i en contacte amb ells per veure. Està en marxa per què ho hem reclamat  en 
diverses ocasions, i  estem en coordinació i  en contacte amb ells per a veure quin és el 
problema.

Sr. Ruiz:
Volem saber també:
Quin és l'import que està pendent de pagament en aquest cas per part de la Fundació Caja 
Mediterráneo

Sr. Silvestre:
Ací són 43.629,33 i corresponen al 2017, 2018 i 2019. Li passaré també el detall després.

Sr. Ruiz:
He començat  a apuntar-ho ara,  referent  a la  Generalitat.  Li  preguntàvem també per  les 
gestions  que  ha  de  realitzar  el  govern  municipal  per  tal  d'aconseguir  que  se'ns  pague 
aquests imports que estan pendent de pagament.

Sr. Silvestre:
Sí, estem reclamant-ho i gestionant-ho i veiem quins són els problemes i si necessiten algun 
aclariment, alguna cosa, per què sembla que en el tema de la Generalitat, no sé si hi ha 
alguna factura que es veu que no la localitzen. I tornarem doncs simplement a traslladar-ho 
per què estem insistint i en contacte directe amb ells.

Sr. Ruiz:
Quin és el resultat de la liquidació de les despeses de l'edifici corresponent a l'exercici 2020?

Sr. Silvestre:
Això està en..., en passen des del departament que està en tràmit, igual que les altres dues 
preguntes que en fa a continuació, d'acord.

Sr. Ruiz:
Hi ha alguna previsió per a poder liquidar i poder passar aquest deute?

Sr. Silvestre:
No, de moment no, encara que esperem que al llarg d'enguany, d'aquest any, s'aclarisquen 
al màxim tots els pagaments, d'acord?
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13. 19521/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE LA SENTÈNCIA A FAVOR DEL FESEP
Sra. Lirio María García:
Si, muchas gracias. 

La Sra. Lirio María García, concejal del grupo municipal Partido Popular, lee las siguientes 
preguntas:

“El pasado 19 de abril de 2022, el Juzgado de lo Contencioso Administrativo número Tres de 
Alicante  dictó  sentencia  a  favor  de  FESEP,  la  Federación  de  Empleados  de  Servicios 
Públicos,  ante demanda presentada por  no constituir  el  Ayuntamiento  de Alcoy,  tras las 
últimas  elecciones  sindicales,  la  Mesa  General  de  Funcionarios  de  conformidad  a  la 
legalidad  establecida  y  dejar  fuera  de  la  negociación  colectiva  a  los  representantes  de 
FESEP que obtuvieron representación en dichos comicios.

De esta manera el punto tercero del fallo dice: 

“RECONOCER  Y  DECLARAR,  como  situación  jurídica 
individualizada, el derecho del sindicato recurrente de que por parte del 
Ayuntamiento  de  Alcoy  se  acuerde  la  constitución  de  la  mesa  de 
negociación de los funcionarios de conformidad con lo previsto en el 
artículo 33 del TREBEP con citación a FESEP por tener acreditada la 
representatividad legal exigida en el ámbito de la Administración local 
de la curia valenciana y en el funcional de empleados públicos”.

Al respecto formulamos las siguientes 

PREGUNTAS

 ¿Va a acatar el Ayuntamiento de Alcoy la sentencia e incorporar al sindicato FESEP 
en la mesa de negociación?”

Sr. Belda:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i a tots. No es tracta d'acatar, la sentència dona 
peu a un possible recurs,  per  tant,  no es tracta d'acatar  o no acatar,  sinó que explorar 
aquesta via que la mateixa sentència ens deixa oberta. 

Sra. Lirio María García:
Por tanto, ¿Porqué el Ayuntamiento de Alcoy ha decidido no acatar el fallo judicial?

Sr. Belda:
Bé, no es tracta de no acatar, sinó el que hem decidit en les recomanacions dels informes 
jurídics  tant  interns  com  externs,  és  recórrer  al  Tribunal  Superior  de  Justícia  aquesta 
sentència  per  què segons ens diuen,  no és  correcte.  Nosaltres  pensem que tenim raó, 
ateses les orientacions dels serveis jurídics tant de la casa com externs.
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Sra. Lirio María García:
La segunda ya la han contestado, van a recurrir, «¿Ha valorado el Ayuntamiento el coste 
económico que supone con la idea de no cumplir la sentencia?»

Sr. Belda:
L'Ajuntament el que ha valorat és defendre el que són els interessos de l'Ajuntament i de tot  
el  que és  l'acció  sindical.  Per  què no és  una decisió  tampoc presa només per  part  de 
l'Ajuntament,  sinó  que  a  més  a  més,  tots  els  sindicats  que  conformen  el  80%  de  la 
representativitat  dels  treballadors  d'aquest  ajuntament,  opinen  que  també  estem fent  la 
forma correcta, per tant, estem seguint aquest camí i aquesta és la valoració que fem.

14. 19521/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE EL PARC MUNICIPAL D'HABITATGES
Sra. Payá:
Gracias Alcalde.

La Sra. Payá, concejal del grupo municipal Partido Popular, lee las siguientes preguntas:

“
 Solicitamos número de viviendas de propiedad municipal a fecha de 31 de diciembre 

de 2021.”

Sra. Baca:
124 viviendas.

Sra. Payá:
¿Perdona?

Sra. Baca:
124.

Sra. Payá:
Gracias. 

“
 ¿En  qué  número  se  incrementó  el  parque  de  viviendas  de  propiedad  municipal 

durante 2021?”

Sra. Baca:
6.

Sra. Payá:
“

 ¿A través  de  qué  fórmulas  se  incrementó  el  parque  de  viviendas  de  propiedad 
municipal durante 2021?”
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Sra. Baca:
Compra y donación.

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas  viviendas  de  propiedad  municipal  están  habitadas  a  fecha  de  31  de 
diciembre de 2021?”

Sra. Baca:
108.

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas  viviendas  de  propiedad  municipal  están  vacías  pese  a  estar  en 
condiciones de ser habitadas a fecha de 31 de diciembre de 2021?”

Sra. Baca:
3, que ya se acaban de reparar y están pendientes, están reservadas para urgencias, para 
adjudicaciones urgentes. 

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas viviendas de propiedad municipal no están en condiciones de habitabilidad 
a fecha de 31 de diciembre de 2021?”

Sra. Baca:
Pendientes  de  reparar  8,  no  son  habitables  26,  que  de  estas  26  corresponden  a  los 
proyectos que tenemos pendientes en Sant Joan 19, Sant Maure, 13 i 6, Sardina 14 y Tibi  
para el proyecto de RODES. Adquiridas por embargo y no habitables 9.

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas  viviendas  de  propiedad  municipal  que  no  están  en  condiciones  de 
habitabilidad se encuentran tabicadas a fecha de 31 de diciembre de 2021?”

Sra. Baca:
7.

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas viviendas de propiedad municipal están ocupadas de forma ilegal a fecha 
de 31 de diciembre de 2021?”

Sra. Baca:
4.
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Sra. Payá:
“

 Solicitamos listado y situación de las viviendas que aún estando en condiciones para 
ser habitadas están vacías a fecha de 31 de diciembre de 2021.”

Sra. Baca:
Lo tengo aquí, os lo paso…

Sra. Payá:
Vale.
“

 Solicitamos listado  y  situación  de  las  viviendas que no están  en  condiciones de 
habitabilidad a fecha de 31 de diciembre de 2021.”

Sra. Baca:
Ahora os  lo  paso también,  porque por  motivos  de seguridad no voy a hacer  pública  la 
ubicación. 

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas solicitudes de vivienda ha recibido el Ayuntamiento en 2021?”

Sra. Baca:
204 solicitudes.

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas de estas solicitudes se han tramitado?”

Sra. Baca:
204.

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas viviendas municipales se han adjudicado en 2021?

Sra. Baca:
10

Sra. Payá:
“

 ¿Cuántas solicitudes hay pendientes de resolución o no pueden ser atendidas por 
falta de viviendas disponibles propiedad del ayuntamiento?”

Sra. Baca:
5, que actualmente ya 3 se han tramitado por decreto de urgencia y están en marcha. 
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Sra. Payá:
Pues ya está. Gracias. 

15. 19516/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ PER INSTAR A L'AJUNTAMENT D'ALCOI A PROGRAMAR ADEQUADAMENT 
LES ESCOLETES D'ESTIU
El grup municipal Compromís Alcoi presenta la moció següent:

Moció 

Les escoletes d'estius són una activitat que possibilita que els menuts participen en 
activitats diferents de les que fan durant el curs escolar i això aporta riquesa, emoció 
i  reptes  a  la  seua  vida,  així  com  molts  aprenentatges  nous.  Per  altra  banda,  
afavoreix la conciliació de la vida familiar i laboral en un període on els xiquets estan 
de vacances.

Per als xiquets les escoles d'estiu han d'estar encaminades a:

Potenciar les habilitats i els vincles socials, així com la convivència.

Estimular la psicomotricitat, la creativitat i la imaginació. 

Fomentar l'autonomia personal, l'autoconeixement i l'autoestima.

Millorar els aprenentatges i els resultats educatius dels infants.

Possibilitar al menut la participació activa en el seu temps de vacances (descans de 
les activitats lectives).

La direcció de l'escoleta d'estiu i l'equip de monitores o monitors són ambdues coses 
que s'han de definir prèviament a l'oferta de les places de l'escoleta. Tot tenint en 
compte les ràtios per al monitoratge que marca el Decret 67/2016, de 5 de juliol, així 
com  l'exigència  a  tots  els  dirigents  (monitors/es  i  directors/es),  de  presentar  el 
certificat negatiu de delictes sexuals.

Referent a l'espai on es realitzarà aquestes escoletes, segons l'article 8 del Decret 
67/2016, de 5 de juliol, de les activitats d'educació en el lleure en les quals participen 
menors de 18 anys, les entitats organitzadores i promotores de l'escoleta d'estiu han 
de  garantir  que  els  serveis  i  les  mesures  sanitàries  i  de  seguretat  siguen  les 
adequades per tal d'assegurar la higiene i la integritat física de les persones que 
participen en l'activitat.
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Per tant, en cas que vulguem organitzar l'escoleta d'estiu als espais no habilitats per 
a l‘ús lectiu, ens haurem d'assegurar que tenim els permisos necessaris per fer-ho i  
haurem de comprovar que compleixen totes les normatives d'higiene i  seguretat.  
Específicament, cal que disposem i tinguem clar el pla d'evacuació de la instal·lació  
en la que realitzarem el casal d'estiu.

El director/a o coordinador/a i l'equip de monitors/es, conjuntament amb l'Ajuntament 
d'Alcoi,  hauran  de  definir  el  projecte  educatiu  i  organitzar  l'Escoleta,  tenint  molt 
present els objectius generals que ens hàgem marcat. Concretament i prèviament, 
hauran de:

 Analitzar les necessitats i els interessos dels participants

 Definir el projecte educatiu

 Definir els objectius educatius i de lleure del casal d'estiu

 Definir el calendari de preparació del casal d'estiu (planificació de procés de 
programació d'activitats, sortides,…)

 Programar les activitats setmanals del casal d'una manera equilibrada i tenint 
en compte les sortides i els períodes d'inscripció

 Establir quin tipus de casal serà (casal amb centre d'interès o casal temàtic -
d'esports, de música, de dansa, d'idiomes-)

 Concretar la metodologia que es farà servir, d'acord amb el projecte educatiu

 Definir els espais i  materials necessaris per la correcta execució del casal 
d'estiu

L'Ajuntament d'Alcoi era conscient des del dia 24 de desembre de 2021, que tenia 
concedida una ajuda del  ministeri  per  organitzar  l'escoleta  d'estiu  municipal  a  la 
nostra ciutat. Malgrat això, i sent la regidoria d'Igualtat, polítiques socials infantesa i 
adolescència  la  regidoria  que  compta  amb  la  major  quantitat  de  tècnics  per  al  
desenvolupament  de  la  seua  activitat,  aquesta  escoleta  no  ha  pogut  eixir 
adequadament, tot i que les diferents empreses licitadores, havien avisat en diverses 
ocasions que, el pressupost feia inviable el servei.

A Compromís considerem que el servei d'escoleta d'estiu municipal ha de ser un 
servei  de  qualitat,  preparat,  amb  un  projecte  educatiu,  igualitari  amb  valors  de 
respecte  i  diversos,  que  vista  la  velocitat  a  la  que  s'ha  confeccionat  l'escoleta 
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d'enguany,  ens  sorgeixen  dubtes  de  si  aquests  valors  fonamentals  estaran  al 
projecte educatiu municipal de les escoletes d'estiu 2022.

Per  tot  el  que  s'ha  exposat,  des  del  grup  municipal  Compromís  proposem  els 
següents punts d'acord

ACORDS

PRIMER: -  Que  l'Ajuntament  d'Alcoi  es  comprometa  a  programar  una  escoleta 
d'estiu  municipal  anual,  organitzada sota un projecte  del  departament d'educació 
municipal, garantint així que, els objectius educatius i lúdics tindran la major qualitat i 
serà accessible per a totes les persones. 

SEGON:  -  Que l'Ajuntament d'Alcoi  estudie els llocs de celebració de les escoles 
municipals per tal d'evitar excessius i llargs desplaçaments dels escolars, així com 
un augment injustificat del combustible als transports.

TERCER:  -.  Que  quan  l'Ajuntament  d'Alcoi  organitze  per  complet  una  o  més 
escoletes d'estiu,  en  lloc de subvencionar  places,  busque la  millor  forma per  tal  
d'evitar la segregació econòmica i social dels/es participants, tot garantint, en el cas 
que  hi  haja  demanda,  els  àpats  diaris  necessaris  per  als  xiquets/es  que  ho 
necessiten.“

Sra. Guillem:
Gràcies de nou Sr. Alcalde. Passe a llegir els punts d'acord. 

La Sra. Guillem, regidora del grup municipal Compromís Alcoi, llig els punts d'acord de la 
moció.

Durante el inicio de la lectura de los puntos de acuerdo de la moción, se ausenta del salón 
de plenos la Sra. Interventora, Nuria Aparicio Galbis.

Sr. Alcalde:
Iniciem el debat.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Mire,  aquesta proposta,  aquesta moció evidentment està ben feta pel  tema que ens ha 
ocupat aquestes últimes setmanes quant a les escoletes d'estiu. Quant als punts d'acord, 
«Que l'Ajuntament d'Alcoi», el primer, "que es comprometa a programar escoletes d'estiu", 
és evident que és una cosa que ha de fer. Jo crec que les escoles d'estiu han anat fent-se 
abans, en una altra índole municipal i és una cosa que ha d'anar incrementant-se de forma 
positiva.  És un bon punt,  evidentment,  però,  jo crec que s'ha d'utilitzar tots els recursos 
possibles. O siga, en un altre punt,  està el tema de les subvencions i s'ha de tindre en 
compte, quan se subvencionen places o es fa d'una manera o d'una altra, no? Evidentment 
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com estem dient i en els recursos d'aquest ajuntament doncs com és evident, s'ha d'aprofitar 
absolutament tot, no?
Quant al tema del punt dos: «que s'estudien els llocs de celebració d'aquestes escoletes 
municipals, per tal d'evitar excessius i llargs...», estem d'acord que potser la Font Roja és un 
punt, com enguany, prou allunyat de la població i que necessita un temps de transport. Però 
evidentment també hem de tindre en compte que si som afortunats en alguna cosa, és en 
l'entorn natural que tenim, que s'ha d'aprofitar. Encara que sí que es podria barrejar, potser, 
Font Roja, Sant Antoni, Preventori,  trajectes més curts, més llargs, i així que es poguera 
també gaudir de tot aquest entorn en general. 
Jo,  pel  meu  compte,  donaria  suport  a  tota  aquesta  moció,  el  que  sí  que  matisaria, 
evidentment,  entre  tots,  a  veure  sí...,  sí  que  s'aprofitara  tot  i  es  fera  tot,  i  per  cert,  no 
m'agradaria  que es  fera una política,  o siga,  que es fera  política  destructiva  en aquest 
aspecte, per què és un problema de xiquets, és un problema de societat i jo crec que el que 
hem de tindre tots presents és que el primer són els xiquets, el primer són les necessitats de 
la població i després, a banda d'això, doncs podem barallar-se pel que faça falta. 
Gràcies.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde.  Cuando se generan duplicidad de competencias, suelen pasar estas 
cosas, y esta vez ha sido por al afán de la izquierda mediante la Conselleria de Igualdad y 
Políticas Inclusivas, para continuar imponiendo  la perspectiva de genero en nuestro hijos, 
dejen  de  adoctrinarlos  comprando  a  los  padres  por  medio  de  una  subvención  que  en 
realidad  ha  generado  mas  problemas  que  soluciones.  Al  final  las  escoletas  de  verano 
empiezan hoy, pero ¿cual ha sido el coste?, ¿cual ha sido el daño ocasionado a las familias 
y a los niños?. Nunca se podrá contabilizar del todo, y lo cierto es que por suerte, los niños 
lo  olvidan.  Como bien  se  dice  en  el  primer  punto  de  acuerdo,  es  el  departamento  de 
educación quien debería organizar estos cursos y escoletes de verano. El segundo punto de 
acuerdo quisiera decir, que tener una parque natural para no poder disfrutalo, pues es como 
si  no  lo  tuviéramos.  Es  una  verdadera  lastima que  tengamos  un  entorno  como el  que 
tenemos y no poder disfrutarlo. En le tercer punto, el Ayuntamiento creo que ya realiza estos 
cursos de verano o si quieren llamarlo escoletes de verano, como lo quieran llamar,  y creo 
que son gratuitas, donde también se les aporta la comida, dirigidas a personas vulnerables 
por el departamento de Servicios Sociales. Pero después de más de 10 años gobernando, 
durante  los  cuales  se  han  realizado  una  gran  numero  de  actividades  similares  con 
procedimientos parecidos , que haya pasado esto, demuestra un exceso de confianza y una 
rutina de trabajo diaria que les hace bajar la guardia y ahora estas familias han sufrido las 
consecuencias. El desgaste, la falta de iniciativa y el exceso de confianza del gobierno local, 
nos afecta y perjudica a todos los alcoyanos, y por desgracia en este caso a los niños. 
Esperemos que esto no vuelva a suceder y mas cuando hay niños de por medio. Gracias.

Sra. Obiol:
Gràcies, bon dia. 
Al juliol de 2021 Guanyar ja va demanar un servei de cura per a contribuir a la conciliació de 
les famílies.  Es va aprovar i  tot  i  que sabíem que no farien com moltíssims acords que 
acaben en aquest plenari. Ha vingut el Ministeri d'Igualtat i amb molt de seny ha solucionat 
aquesta qüestió. I els ha salvat d'aquesta circumstància, però vostés ho han malbaratat, ho 
hi han estopejat, per què..., i no és molt complicat fer una cerca pel Google i fer el que fan 
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altres ajuntaments de l'estat espanyol, amb aquest, amb els diners, amb aquesta inversió del 
Pla Corresponsables. Fan espai de cura al llarg de totes i cadascuna de les vesprades de 
l'any. Fan servei de cura a domicili 24 hores, per què, no sé si vostés saben, però hi ha 
moltíssima  gent  que  té  horaris  molt  complicats  de  conciliar  i,  per  tant,  per  exemple 
treballadors que ací al tèxtil ha sigut fonamental durant molts anys, i això s'hi ha de resoldre 
també, és un problema de conciliació per les famílies. 
Després hi ha ajuntaments que amb aquests diners han donat serveis a aquestes famílies, 
fan serveis de cura els caps de setmana, fan serveis de cura en estiu, i aquest govern, com 
tenim aquest govern que ens ha tocat, i gràcies a ells som ciutadans de segona, hem tingut 
tres dies a la primavera i ara les escoletes d'estiu que no s'han fet. Per què les escoletes 
d'estiu són una eina de conciliació, una eina de conciliació fonamental i això permet una 
menor desigualtat i una menor desigualtat de gènere i una desigualtat de classe social i sé 
que a molts de vostés no els interessa gens la desigualtat. Però és que té conseqüències 
molt  greus,  per  a  la  nostra  existència,  té  conseqüències  de  salut,  té  conseqüències 
econòmiques, té conseqüències de convivència.
Sé  que  ens  tenen,  sobretot  la  regidoria  de  Polítiques  Inclusives,  ens  té  acostumats  a 
aquests despropòsits. Però és que encara no entenc com ho han fet, com ho han fet tant  
mal, per què quan ens ho van presentar en la comissió informativa ja sabríem que seria un 
miracle que obriren les inscripcions a les famílies abans de saber quina era..., les persones, 
quina  era  l'empresa  que  anava  a  fer  aquest  servei.  Doncs  era  un  miracle  que  tots 
encreuàvem els dits perquè funcionara, però no ha funcionat, per què era el més lògic, era el 
que tenia més probabilitat de passar i ha passat. Per tant, estaria bé que la regidora ara ens 
explicara com, com ha parlat en les empreses de les comarques, en les empreses locals, 
per què no s'han presentat, per què així també, potser, ho podem arreglar per a pròximes 
edicions. 
Estaria també bé que prenguérem consciència, que en comissió informativa ens van dir que 
era una errada i que li sap molt greu, però clar, alçar els muscles i dir "m'he equivocat", «me 
he equivocado, no volverá a pasar», no arregla res a les desenes de famílies que pateixen 
les vostres errades. Per què no és una cosa que pateixen vostés com a govern i com a 
persones. Ho pateixen les famílies d'aquesta ciutat, les famílies que poden utilitzar aquest 
servei i  les famílies que ara i  les ciutadanes i  ciutadans que ara confiaran una miqueta 
menys en els serveis públics i en la capacitat d'aquest govern per a dur a terme serveis 
públics de qualitat i amb certa dignitat. I això és un greuge molt important que patirem i que 
continuarem patint al llarg de tots aquests anys. 
Gràcies.

Sr. Ferrándiz:
Gràcies de nou Alcalde. 
Bé, des de Podem entenem que la moció dels companys i companyes de Compromís és 
una bona, bona proposta. Pensem que després de la dolenta experiència que hem tingut 
amb l'organització de les escoletes d'estiu enguany, una mesura com aquesta ens pot ajudar 
a garantir  que en pròximes ocasions no ens passe de nou el mateix que ens ha passat 
aquest estiu. 
Si bé és cert que respecte als punts d'acord no ens sembla dolent que aquestes escoletes 
puguen  desenvolupar  activitats  en  espais  naturals.  Sí  que  ens  genera  dubtes  com  es 
gestionaran  certes  qüestions  o  situacions  que  es  puguen  produir.  Per  exemple,  s'ha 
contemplat un pla d'evacuació per als xiquets i  xiquetes en cas que aquest parc natural 
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ocorreguera algun incendi forestal?, esperem que sí i que siga així. Per altra banda, també 
el text mencionat que és important que aquestes escoletes tinguen en compte la realitat 
social, no?, i, per tant, que les escoletes d'estiu puguen garantir que els xiquets i xiquetes 
tinguen una bona alimentació com ocorre als menjadors de les escoles al llarg del curs. 
L'única cosa que sí que hem detectat és que a la moció es parla del decret 67/2006, 2016, 
perdó, que menciona la moció fa referència a la normativa catalana i no a la valenciana, i 
entenem que al decret al qual volen fer referència és al que ho regula el País Valencià que 
és el 86/2015, de 5 juny, del Consell.

Sra. Rosa María García:
Gracias, Sr. Alcalde. Bueno, desde Ciudadanos vamos a dar respaldo a la moción después 
de que este año el gobierno local haya gestionado y ofertado este servicio de manera que 
no se ha encontrado en el tiempo previsto en primer término, ninguna empresa que quisiera 
prestarlo. Tras lo que ha ocurrido, es evidente que la concejalia de Educación debe ponerse 
las pilas y trabajar en una oferta de escoleta d'estiu, de calidad, a la que puedan acceder 
todos  los  niños  con  independencia  de  su  situación  familiar  y  dotada  de  los  recursos 
económicos necesarios para su viabilidad, que es lo que se está solicitando en los puntos de 
acuerdo de esta moción que entendemos que hay que apoyar. 

Sra. Payá:
Gracias Alcalde. La dejadez y desidia de este gobierno es lo que ha provocado que las 
empresas especializadas en organizar las escuelas de verano hayan rechazado presentar 
ofertas y el concurso haya quedado desierto, a tan solo dos días antes de empezar. Dejadez 
y desidia, porque ustedes conocían desde diciembre que la subvención estaba concedida 
para financiar este tipo de escuelas. Y esta moción es el resultado de tener que decirle al 
gobierno como se tienen que hacer las cosas y lo que se tiene que hacer, y a la vez, una 
forma de garantizar a través del Pleno las escuelas de verano, porque es que no podemos 
consentir que vuelva a pasar lo de este año. Esto es un desastre para las 497 familias de los 
niños inscritos que en muchos de los casos han tenido que recurrir a las escuelas privadas 
suponiendo un desembolso que han cubierto difícilmente. ¿Han pensado en el perjuicio que 
han ocasionado a estas familias y como la van a compensar?, La desidia e incompetencia 
del gobierno socialista ha obligado a organizar las escuelas en dos días y eso preocupa 
mucho a las familias y a nosotros también. Con los niños no se juega,  no se juega ni con su 
seguridad, con su integridad ni  con su bienestar y estamos preocupados porque con las 
prisas, por la incompetencia de la concejala, las escuelas no sean de calidad ni contengan 
todo lo necesario para que los niños puedan disfrutar de las actividades con total seguridad 
y necesidades cubiertas.  Por ello.  el  miércoles solicitamos acceso al  expediente para la 
contratación de los seguros de responsabilidad civil y de accidentes, la compra del material 
necesario para las actividades y contratación del transporte. En 24 horas, el jueves, con la 
autorización del Alcalde, y tras conversaciones con las técnicos concretamos como iban a 
enviarme toda la documentación. No  habían pasado ni 5 minutos de esta conversación, 
cuando la concejal, Aranza de Gracia, paralizaba el envío hasta el próximo miércoles. Por 
cierto quiero agradecer a los técnicos la predisposición que tuvieron y la gran labor que han 
realizado, trabajando contra reloj para suplir la improvisación y las carencias de la concejal, 
la Sra. de Gracia. ¿Algo está haciendo mal y no quiere que nos enteremos? ¿Qué tiene que 
ocultar  para  paralizar  el  que me envíen  esa documentación?,  esperemos que  su única 
intención sea tapar sus vergüenzas, su pésima gestión política ha puesto a los técnicos a los 
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pies de los caballos,  pero ellos han salvado su incompetencia. Esperemos que no haya 
dejado nada al azar, porque, repito, con los niños no se juega.

Sra. De Gracia:
Gràcies, Sr. Alcalde, gràcies de nou. 
Bé, aquesta moció per descomptat que donarem suport. Però jo vull traslladar una esmena 
que ja li he comunicat a la Sra. Guillem i sobretot és el primer punt. Us la llegiré, a tota la  
resta de companys. Solament hem afegit unes paraules. Us llisc l'esmena que li he presentat 
que és el primer punt: «Que l'Ajuntament d'Alcoi es comprometa a programar una escoleta 
d'estiu  municipal  anual,  organitzada sota  un  projecte  consensuat  amb els  departaments 
d'Educació,  Serveis  Socials,  Esports,  Transició  Ecològica,  entre altres,  garantint  així,  els 
objectius educatius i lúdics. Tindran la qualitat més gran i serà accessible per a totes les 
persones.»
El  fet  d'afegir  els  altres departaments és per  què considerem que de vegades fem una 
escoleta,  possiblement la pròxima escoleta que fem, potser puga ser alguna esportiva o 
alguna  mediambiental.  Hem  de  treballar  conjuntament  en  els  departaments,  si  sumem, 
treballarem millor, nosaltres així ho considerem. Això és l'esmena que hem presentat a la 
nostra  companya,  esperem que  l'acceptem per  a  poder  donar  suport  a  aquesta  moció. 
Quant a la resta de companys que han estat comentant, doncs sí que és cert que les coses 
han vingut com han vingut, i no ho continuaré dient.  Ja he demanat disculpes públicament, 
ja ho he comentat en la reunió amb les famílies que vam tindre ahir, dels xiquets i xiquetes 
que han començat hui. Però, per favor, Sra. Payá, no manipule, no diga..., per què vosté 
parla de 497 xiquets, parla de famílies. Sí que és cert  que els ha afectat,  d'acord. Som 
conscients que hi  ha famílies que la primera quinzena,  els primers dies de juny, que no 
continuaven a partir de l'1 de juliol, que han sigut afectats i ens posem en la pell d'aquests 
pares, mares, famílies, i aquests xiquets que no han pogut gaudir d'aquestes escoles. Per 
tant, hem donat l'opció de poder també tindre altres dies, durant qualsevol quinzena tant de 
juliol com d'agost. Entenem que potser algunes famílies diuen ja: «però és que jo he hagut 
de portar-los a una altra escoleta», «he hagut de reorganitzar la meua vida laboral-familiar», 
i  som conscients,  i  em sap molt  greu,  de veritat,  del  que ha passat.  Però  jo,  parlar  de 
«dejadez y de desidia», Sra. Payà, realment nosaltres el que hem fet ha sigut des del minut 
zero posar-se a treballar, posar-se a treballar perquè hui dia u estiguen xiquets i xiquetes en 
una escola d'estiu. Que és com hem d'anar, no, criticar, no, fer vídeos, no, estar dient és que 
no fan res, és que no fan res, doncs si no fem res, hui no haguera estat l'escoleta d'estiu en 
marxa, Sra. Payà. Sí que és cert que ahir vaig anar jo a parlar en vosté i li vaig demanar, per 
favor, que en deixara fins al dimecres perquè els tècnics del departament, que com bé ha dit 
abans el Sr. Alcalde, estan treballant en temps límits. En van telefonar des del departament i 
estan treballant  per què havien d'estar  pendent  de què tot  poguera hui eixir  bé i  li  vaig 
demanar que, per favor, s'esperara fins al dimecres.
Els expedients estaran i estaran igual que els d'ahir, que els de hui, o siga, vosté podrà, com 
a la  resta  de  companys  tenen  a  disposició  qualsevol  expedient  que  puguen  sol·licitar  i 
estaran a la seua disposició. I és important que coneguen també com s'ha fet tot, d'acord,  
per què nosaltres som transparents, afortunadament som un ajuntament transparent que 
tenim els expedients en marxa. Estaran a disposició seua. Però sí que li vaig demanar que 
s'esperara fins al dimecres, sobretot per què estàvem treballant en temps límit. Ahir hi havia 
molta gent al departament que estava preparant perquè hui, aquest matí, a les 8 del matí, i a 
les 8 i mitja, estigueren xiquets i xiquetes gaudint d'una escola d'estiu. 
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Sols  comunicar-los  que per  ara estan gaudint,  estan bé.  Ahir  vam tindre una reunió  de 
famílies, pares i mares. Vam esposar, vam conéixer personalment als monitors i monitores 
que estaran en els seus xiquets i xiquetes. Vam estar parlant i vam dir que, per favor, que un 
poquet  de confiança  en tot  el  personal  que s'ha contractat  des  de  l'Ajuntament  d'Alcoi. 
Tirarem  endavant  i  l'any  que  ve  és  comprometem  a  fer  unes  escoletes,  per  què  són 
importants les escoletes d'estiu, en juliol, en agost i en el temps en què no hi ha l'horari 
escolar perquè els xiquets i xiquetes puguen tindre aquestes necessitats. Moltes gràcies.

Sra. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde.
Bé, defensar les escoletes d'estiu no hauria de ser necessari, ja que les escoletes són un 
servei que crec jo que tots estarem d'acord, si les puc considerar com a bàsiques.
Pensem que a aquesta moció, en principi, ningú pot estar en contra. El que es pretén és 
evitar que es torne a repetir l'actual situació d'incertesa que estan patint les famílies d'Alcoi. I  
dins la situació actual,  el que no acabem d'entendre és com s'està resolent  el  problema 
actual, sobretot davant els dubtes que se'ns plantegen: En primer lloc,  cal tindre en compte 
que el gran canvi d'enguany ha sigut no subvencionar places a les escoletes habituals, sinó 
crear  una  escola  municipal  amb els  fons  del  Pla  Corresponsables,  del  Ministeri,  no  de 
Conselleria. Un pla que exigeix que el 84% mínim de la inversió es faça a la borsa de les  
cures i la creació de llocs de treball de qualitat. En quin moment ha pensat que una licitació, 
que totes les empreses han avisat que no anaven a presentar-se perquè el pressupost era 
inviable i perdrien diners, fomenta la creació de llocs de treball de qualitat? Fins ara, dins les 
places subvencionades hi havia places amb dinars subvencionats. El Pla Corresponsables 
se  centra  bàsicament  en  el  finançament  dels  llocs  de  treball  destinats  a  les  cures, 
dignificant-los  i  fent  valdre.  Però  clar  si  s'utilitza  aquests  fons  com  a  substitut  de  les 
subvencions que s'han donat tradicionalment per a les escoletes, no es poden incloure els 
àpats, tan necessaris per a moltes famílies. La regidora ha respost que la situació actual no 
és la mateixa que quan es van aprovar les subvencions per als àpats. Com que ara les 
famílies ja no ho necessiten, i això ens ho afirma un govern que el mateix any ha aprovat un 
increment de les ajudes al banc d'aliments de Creu Roja i Cáritas, precisament perquè n'és 
sabedor de les necessitats de moltes famílies. 
Des del  començament  aquesta  escoleta  ha triat  dues  localitzacions  municipals,  tal  com 
exigeix la subvenció, sent una d'elles la Font Roja. Bé, el protocol d'emergència per a altes 
temperatures marca que, quan estem a nivell tres d'emergència, la Conselleria té potestat 
per a prohibir l'accés amb vehicles de tracció al parc natural. De fet, l'any passat, quan vam 
estar en nivell 3 de preemergència per altes temperatures, durant gairebé dues setmanes, 
es va limitar l'accés a 12 parcs naturals, fins i tot afectant el trànsit de persones per les 
sendes. En tal cas, i sent més que possible que algun dia estiguem en alerta nivell tres, com 
pensa pujar el bus dels xiquets i les xiquetes de l'escoleta? O en plena onada de calor els 
xiquets i les xiquetes faran una excursió i pujaran a peu? I si també està prohibit l'accés als 
vianants? Bé, nosaltres a les comissions ja vam avisar que consideràvem que tres dies per a 
preparar i planificar dos mesos de feina és una temeritat. El temps és molt poc, i per això,  
preguem un absolut suport constant que nosaltres, estarem també de la mà de..., damunt 
fins a la finalització de la temporada, per què realment, de veritat, jo espere que isquen molt 
bé  aquestes  escoletes,  de  veritat  que  ho  espere.  I  quant  a  l'esmena,  l'acceptem  per 
descomptat.
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Sr. Alcalde:
Segona Intervenció.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies de nou. 
Bé, crec que no hi ha dubtes en el tema de la viabilitat d'aquesta moció. Sí que és curiós que 
potser fa 15 dies ningú és plantejàvem res del que estem discutint hui ací i si hi haguera..., si 
la licitació hi haguera anat normal doncs cap ens haguérem plantejat ni el que fa falta, ni si hi 
ha una prevenció en cas d'incendi. I és curiós com hui són tots experts en la matèria. Alguna 
cosa hem tret de tot açò. Jo m'alegre molt de què el govern municipal reconega que ha fet 
una cosa erròniament i que ha tingut unes conseqüències. Espere que prenga nota i que 
l'any que ve, en temps, per a possibles eventualitats que puguen ocórrer, açò es prepare en 
una antelació suficient i que ens tranquil·litze a tots. I, com deia la Sra. Guillem, espere i 
desitge que isquen molt,  molt,  molt  bé aquests cursets fins al final d'agost i  que al final 
d'agost celebrem que les famílies han tingut el servei, que els xiquets han gaudit i que tot ha 
eixit bé. 
Gràcies.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bien, como bien se ha dicho, creo que es una moción pues que no cabe 
duda  que estamos todos de acuerdo, que es una buena propuesta, incluso se ve reforzada 
con la aportación de la Sra. de Gracia, por lo tanto, nosotros estaremos a favor de esta 
moción. Gracias.

Sra. Obiol:
Sí, a veure, ho faré per punt i així seré més breu. 
En primer lloc, ja ho van acceptar al juliol de 2021 de manera més ampla, al llarg de tot l'any. 
Això seria important dir-ho, també que el Sr. Martínez no parle en nom d'altres. A la comissió 
de maig nosaltres ja vam incidir en alguns aspectes. No és que siguem ara que continuem, 
que ens ha eixit aquesta idea, sinó que ja vam dir fins i tot  coses del formulari,  que no 
funcionaven. En tercer lloc, potser la font de l’estrés, del cos tècnic d'aquesta casa, és el 
mateix  govern,  perquè parlar  de temps límit  quan la  subvenció es va resoldre el  31 de 
desembre i fins a final de maig no es va començar la licitació, doncs potser l'estrés d'aquests 
tècnics és el govern que no sap treballar amb altres temps.
El Pla Corresponsable és una eina de fer compatible la vida familiar i laboral, que està molt 
bé, però està bé si els ajuntaments ho fan bé, i no és una substitució de les ajudes a les 
famílies vulnerables i això també ho vam dir en la comissió de maig. Per cert, que diga la 
regidora, com ha dit la senyora companya de Compromís, que ara les famílies no necessiten 
suport per als àpats, just quan aquesta setmana ha eixit un treball de «Save the Children», 
que diu que el cost per fill, per criar un fill en el 2022, en el País Valencià és de 710 euros al  
mes. Quan el sou mitjà al País Valencià és de 1200 euros, el sou mitjà, per tant, perdoneu, 
però crec que ací tenim un problema en la regidoria i en qui encapçala aquesta regidoria.
I,  per  últim,  parlava  la  moció  dels  àpats.  Jo  crec  que  és  important,  però  també  seria 
important, com fa anys que diu l'evidència científica i com, simplement, cal saber des de 
l'experiència i la intuïció quotidiana, que un xiquet no el pots tindre més tard de les 3 per a 
menjar. No es pot, no es pot i menys si després el dus de 2 a 3 per un itinerari de bus, per  
tot Alcoi, per arribar a la Font Roja, i això és important tindre-ho en compte. Els xiquets ja  
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sabem i  ara  em direu «els  xiquets  s'acostumen a tot»,  però  potser,  podríem evitar  que 
s'acostumaren  a  aquesta  precarietat.  Nosaltres  acceptem  la  moció,  òbviament,  però 
l'acceptem i agraïm també a Compromís la seua presentació per què ens ha permés, també, 
posar sobre la taula aquest tema que estàvem debatent tots en comissions informatives, 
però que està bé que la ciutadania conega de manera pública que és el que pensem i que 
és el que defensem els grups d'aquesta corporació. Gràcies.

Sr. Ferrándiz:
Bé, des de Podem, com és evident i com hem donat a entendre en la primera intervenció, 
donarem suport a la moció de Compromís i no tenim tampoc cap problema en l'esmena que 
ha platejat la regidora, la Sra. de Gracia.

Sra. Payá:
Gracias  Alcalde.  Sra.  De  Gracia,  no  se  le  cae  la  cara  de  vergüenza  decir  que  están 
trabajando desde el  minuto  0,  si  el  problema ha sido ese,  el  problema es que no han 
trabajado desde el minuto 0, ni en 5 meses tampoco, si se hubieran puesto a trabajar desde 
el minuto 0, no estaríamos aquí debatiendo esta moción, han creado un verdadero problema 
por eso, por falta de trabajar desde el primer momento, porque han tenido 5 meses para 
hacerlo. Por cierto, quería decirle que la documentación cumple el plazo el lunes, son 5 días 
naturales,  no  5  días  hábiles,  entonces  espero  que  tenga  a  mi  disposición  esa 
documentación. Nosotros vamos a apoyar la moción pero yo quería pedirle a la Sra. Guillem 
que retirara el punto 3 porque consideramos que es una forma de excluir a las empresas 
que son las que lo han hecho o lo han venido haciendo muy bien, y creemos también que el 
hecho de que vayan todos los niños a una misma escuela y unos vayan subvencionados y 
otros no vayan subvencionados y ellos se sienten unos al lado de los otros, y nadie sabe 
nada, son todos iguales, me parece que es muy importante para la integración, entonces si 
que apoyaríamos la moción. Gracias.

Sra. De Gracia:
Sí, gràcies, Sr. Alcalde. 
Sí, és el dilluns..., Sra. Payà, cap problema és que els documents estan, jo l'únic que li vaig 
demanar és que, per favor, ací, pel tema del temps de treball,  però a la seua disposició 
estarà i cap problema. 
Sí que volia contestar-li al company de Podem, per què estava preocupat també i, sobretot, 
en l'espai de la Font Roja, el tema de qualsevol incendi, el tema de qualsevol..., també, si hi 
ha alguna onada de calor, si l'autobús... Primer que res, comentar que aquesta escoleta està 
organitzada per gent  professionalment capacitada i  preparada,  que ha elaborat  totes les 
activitats i ha elaborat tot un pla d'activitats i conseqüències que puguen rebre. El que és la 
Font Roja, tenim un espai que, el que és l'edifici està preparat davant de qualsevol cas que 
es poguera produir. Això està contemplat, d'acord?, igual que com si hi haguera una onada 
de calor i l'autobús, per qualsevol motiu, no poguera accedir, també està contemplat poder 
traslladar-se a un altre lloc. De fet, l'escoleta mediambiental i l'escoleta de la piscina, el que 
hem considerat és que els xiquets de la Font Roja puguen també gaudir de la piscina un dia. 
I  estaran traslladats en l'autobús per  poder,  també,  gaudir  doncs d'inflables  i  de  dia de 
piscina, igual que els xiquets i xiquetes que estan en l'esportiva poden gaudir també del 
nostre entorn natural, que tenim un entorn natural, que és la Font Roja. Que el tenim ací 
desaprofitat i es pot aprofitar. Els xiquets i xiquetes han de gaudir també de la natura, per 
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tant, sí que comentar que tota la preparació i tota la programació està preparada per l'equip 
de monitors i monitores i un equip que està especialitzat a preparar i ells saben les activitats 
que han de fer. Això també ahir ho vam explicar i la coordinadora va demanar als pares i 
mares un vot de confiança, per què ells havien preparat, elaborat i deixaven als seus fills en 
bones mans de professionals.  I  quant  a...,  jo  pense que el  que hem d'anar  és  esgotar 
aquestes coses a favor i  treballar  tots,  no posar pals en rodes,  no anar dient  que si  el 
govern. Sabem que estem en política i  que heu d'anar dient...,  però és una cosa super 
important, estem parlant de famílies, estem parlant de xiquets i xiquetes i el que anem a fer 
és treballar a favor, i pense que és ací on hem de treballar per solucionar totes aquestes 
coses que puguen sorgir i que aquestes escoletes puguen gaudir, igual com enguany, com 
altres anys, que poguérem tindre. 
Moltes gràcies.

Sr. Alcalde:
Simplement,  un  aclariment.  No tenen cinc  dies  per  a  consultar-ho,  jo  tinc cinc  dies  per 
autoritzar les sol·licituds d'accés a la documentació. Van sol·licitar l'accés el dimecres 29, a 
les 11.52, al cap de 10 minuts els vaig donar jo accés i des d'aquest moment ja podien 
consultar qualsevol documentació. És cert que la regidora li va demanar per la càrrega de 
treball que tenien en aquest moment els tècnics, que s'esperaren, però no fa falta ni esperar-
se al dilluns, quan acabe el ple, quan vulguen, poden accedir a tota la documentació de 
l'expedient. 

Sra. Guillem:
Gràcies de nou Sr.  Alcalde.  Jo,  sí  a  la  Sra.  De Gracia li  sembla bé la  part  que estava 
comentant la Sra. Payà, jo accepte les dues esmenes, si no els semblen incompatibles una 
amb l'altra, sí a la Sra. Payà no li sembla incompatible la seua amb la de la Sra. De Gracia,  
jo accepte les dues, cap problema. Ella el que volia era eliminar la tercera.

Sr. Alcalde:
Sra. De Gracia, Sra. De Gracia espere, espere que acabe la intervenció de la Sra. Guillem i 
després aclarim les...

Sra. Guillem:
Sí..., no..., a veure, simplement, el que la Sra. Payà havia dit era eliminar el tercer punt, a mi, 
vull  dir,  jo no tinc absolutament...,  també, que vaja per davant,  que li  hem dit  que quan 
l'Ajuntament d'Alcoi organitze, que no és que diguem «que organitzarà», prou obert com per 
què també no fora sempre, però bé. Una altra cosa, que vaja per davant, que nosaltres no 
hem dubtat en cap moment de la capacitat de les persones, per a programar i per a fer 
aquesta escoleta, el que hem dubtat és del timing, perquè tres dies, el que considerem és 
que per a preparar dos mesos de treball, considerem que és molt poc i això és el que ens 
preocupa, sobretot. I bé, ja finalment, per acabar, el que volem també dir és que hem de 
tindre en compte que l'Ajuntament va confirmar plaça a xiquetes i xiquets de moltes famílies, 
perdó. I després no se'ls ha donat aquest servei durant el mes de juny, hi havia una acta 
administrativa, és a dir, una confirmació per part de l'ajuntament, i el retractament suposa un 
incompliment d'aquest contracte, encara que siga verbal. Tenen previst alguna compensació 
pels  serveis  confirmats  i  no  donats  per  part  de  l'ajuntament?,  el  que  recorde  és  que 
l'ajuntament  havia  confirmat  les places a moltes famílies  i  com que no ha rebut  aquest 
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servei, hi ha hagut que buscar alternatives, pagant-se-les de la seua pròpia butxaca, famílies 
que si han rebut una subvenció, no serà per la seua bona situació econòmica, evidentment, i 
algunes d'elles ja no podran anar a la nova escoleta que ja va començar ara, per què ha 
hagut de fer-ho, obligatòriament, nous plans, per altra banda si va a fer-se alguna mena de 
compensació i com va a fer-se i per aquelles famílies que no poden acollir-se a aquesta 
compensació, simplement, per què ja no els va bé, si han pensat alguna alternativa?, això sí 
que ens agradaria que després, doncs ho tingueren en compte i que ens explicaren a la 
testa de grups. I res, simplement, donar les gràcies a tots els que considereu que aquesta 
moció sí que és important. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Per tant,  quedaria en dos punts, el  punt tercer es retira i  el  primer en l'esmena que ha 
plantejat la Sra. De Gracia. Si podem llegir com queda?, així més clar per a la votació, com 
quedaria el primer punt, el segon punt queda igual i el primer punt en la modificació, sí?

Sra. Guillem:
Quin embolic.

Sr. Alcalde:
Si té clar l'esmena, vosté, i si no...

Sra. Guillem:
«Que l'Ajuntament d'Alcoi es comprometa a programar una escoleta d'estiu municipal anual, 
organitzada sota un projecte consensuat amb els departaments d'Educació, Serveis Socials, 
Esports,  Transició  Ecològica,  entre  altres,  garantint  així,  els  objectius  educatius  i  lúdics 
tindran la major qualitat i serà accessible per a totes les persones.»

Sr. Alcalde:
Passem a votació.

Seguidament se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal Compromís Alcoi, 
que incorpora les esmenes plantejades pels grups municipals Socialista i Partido Popular.

El  Ple de la  Corporació,  per  unanimitat  dels  seus assistents,  amb els  vots a favor  dels 
regidors dels grups municipals SOCIALISTA (12),  PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS 
ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) i VOX (1) i el regidor no 
adscrit  el  Sr.  Marcos  Eduardo  Martínez  Coloma  (1),  aprova  la  moció  presentada  que 
incorpora les esmenes presentades pels grups municipals Socialista i Partido Popular, en els 
següentes termes:

“Moció 

Les escoletes d'estius són una activitat que possibilita que els menuts participen en activitats 
diferents de les que fan durant el curs escolar i això aporta riquesa, emoció i reptes a la seva 
vida, així com molts aprenentatges nous. Per altra banda, afavoreix la conciliació de la vida 
familiar i laboral en un període on els xiquetes estan de vacances.
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Per als xiquets les escoles d'estiu han d'estar encaminades a :

a.potenciar les habilitats i els vincles socials, així com la convivència; 

estimular la psicomotricitat, la creativitat i la imaginació. 

fomentar l'autonomia personal, l'autoconeixement i l'autoestima.

Millora els aprenentatges i els resultats educatius dels infants.

Possibilitar al menut la participació activa en el seu temps de vacances (descans de les 
activitats lectives).

La direcció de l'escoleta d'estiu i l'equip de monitores o monitors són ambdues coses que 
s'han de definir prèviament a l'oferta de les places de l'escoleta, tot tenint en compte les 
ràtios per al monitoratge que marca el Decret 67/2016, de 5 de juliol, així com l'exigència a 
tots els dirigents (monitors/es i directors/es), de presentar el certificat negatiu de delictes 
sexuals.

Referent a l'espai on es realitzarà aquestes escoletes, segons l'article 8 del Decret 67/2016, 
de 5 de juliol, de les activitats d'educació en el lleure en les quals participen menors de 18 
anys, les entitats organitzadores i promotores de l'escoleta d'estiu han de garantir que els 
serveis i les mesures sanitàries i de seguretat siguen les adequades per tal d'assegurar la 
higiene i la integritat física de les persones que participen en l'activitat.

Per tant, en cas que vulguem organitzar l'escoleta d'estiu als espais no habilitats per a l‘ús 
lectiu, ens haurem d'assegurar que tenim els permisos necessaris per fer-ho i haurem de 
comprovar que compleixen totes les normatives d'higiene i seguretat. Específicament, cal 
que disposem i tinguem clar el pla d'evacuació de la instal·lació en la que realitzarem el 
casal d'estiu.

El director/a o coordinador/a i l'equip de monitors/es, conjuntament amb l'Ajuntament d'Alcoi, 
hauran de definir el projecte educatiu i organitzar l'Escoleta, tenint molt present els objectius 
generals que ens hàgem marcat. Concretament i prèviament, hauran de:

 Analitzar les necessitats i els interessos dels participants

 Definir el projecte educatiu

 Definir els objectius educatius i de lleure del casal d'estiu

 Definir  el  calendari  de  preparació  del  casal  d'estiu  (planificació  de  procés  de 
programació d'activitats, sortides,…)
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 Programar les activitats  setmanals del  casal  d'una manera equilibrada i  tenint  en 
compte les sortides i els períodes d'inscripció

 Establir  quin  tipus  de  casal  serà  (casal  amb  centre  d'interès  o  casal  temàtic  -
d'esports, de música, de dansa, d'idiomes-)

 Concretar la metodologia que es farà servir, d'acord amb el projecte educatiu

 Definir els espais i materials necessaris per la correcta execució del casal d'estiu

L'Ajuntament  d'Alcoi  era  conscient  des  del  dia  24  de  desembre  de  2021,  que  tenia 
concedida una  ajuda  del  ministeri  per  organitzar  l'escoleta  d'estiu  municipal  a  la  nostra 
ciutat. Malgrat això, i sent la regidoria d'Igualtat, polítiques socials infantesa i adolescència la 
regidoria que compta amb la major quantitat de tècnics per al desenvolupament de la seua 
activitat, aquesta escoleta no ha pogut eixir adequadament, tot i que les diferents empreses 
licitadores, havien avisat en diverses ocasions que, el pressupost feia inviable el servei.

A Compromís considerem que el servei d'escoleta d'estiu municipal ha de ser un servei de 
qualitat, preparat, amb un projecte educatiu, igualitari amb valors de respecte i diversos, que 
vista la velocitat a la que s'ha confeccionat l'escoleta d'enguany, ens sorgeixen dubtes de si 
aquests valors fonamentals estaran al projecte educatiu municipal de les escoletes d'estiu 
2022.

Per tot el que s'ha exposat, des del grup municipal Compromís proposem els següents punts 
d'acord

ACORDS

PRIMER: -  Que  l'Ajuntament  d'Alcoi  es  comprometa  a  programar  una  escoleta  d'estiu 
municipal anual, organitzada sota un projecte consensuat amb els departaments d'Educació, 
Serveis  Socials,  Esports,  Transició  Ecològica,  entre  altres,  garantint  així,  els  objectius 
educatius i lúdics tindran la major qualitat i serà accessible per a totes les persones.

SEGON: -  Que l'Ajuntament d'Alcoi estudie els llocs de celebració de les escoles municipals 
per  tal  d'evitar  excessius  i  llargs  desplaçaments  dels  escolars,  així  com  un  augment 
injustificat del combustible als transports.“

16. 19498/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREGUNTES-PREC REQUERIMENTS CONFEDERACIÓ HIDROGRÀFICA DEL XÚQUER
Sr. Ivorra:
Gràcies Sr. Alcalde.

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi, llig les preguntes següents:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
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En  diferents  plenaris  hem  denunciat  la  manca  de  control  de  la  regidoria  respecte  als 
vessaments que des dels col·lectors del clavegueram es realitzen en episodis de pluges i 
també en determinats  moments  de  vessaments  incontrolats  del  clavegueram a  algunes 
zones, especialment al riu.

Algunes han estat solucionades com és el cas del vessament a la zona de la Caldera de 
Gas, però altres continuen sense solució com són els registres dels col·lectors al seu pas pel 
riu, que continuen desbordant-se i deixant al riu gran quantitat de brossa i tovalloletes, a més 
a més de vessaments de caràcter industrial.

Mentre per un costat l'Ajuntament fomentava iniciatives ciutadanes de neteja del llit del riu, 
per l'altre el mateix regidor feia oïdes sordes a les reclamacions de Compromís permeten 
vessaments que contaminen tota la zona fluvial.

Sembla que des de la Confederació Hidrogràfica del Xúquer recentment s'han fet ressò  de 
les  irregularitats en el nostre clavegueram i la contaminació que genera als nostres rius, tal 
com Compromís ha denunciat a aquest plenari en diferents ocasions.

En data del 16 de maig del present any, s'ha rebut requeriment per part de La Confederació 
Hidrogràfica del Xúquer on se'ns dona el termini de 10 dies per adoptar mesures.

És per això que des de Compromís 

PREGUNTEM

 Quines accions ha realitzat  l'Ajuntament d'Alcoi de caràcter urgent  per evitar  els 
vessaments dels col·lectors al riu, almenys els punts que ens indica la CHX?»

Sr. Jordi Martínez:
Bon dia. Gràcies, Sr. Alcalde. 
Bé, contestant aquesta pregunta, hem fet posar-se en contacte amb l'empresa que gestiona 
el manteniment dels col·lectors del riu, que és FACSA, que depén de l'EDAR, perquè ho 
faça.

Sr. Ivorra:
«

 Per què a hores d'ara encara hi ha col·lectors oberts i amb brutícia al voltant com 
indica l'escrit de la Confederació?»

Sr. Jordi Martínez:
L'escrit de la Confederació és de maig i ara ja no està.

Sr. Ivorra:
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«Des de la Confederació s'ha denunciat que aquesta situació dels col·lectors és constitutiva 
d'infracció administrativa amb la possibilitat de sancions fins a un milió d'euros. Ens han 
donat un termini de 10 dies per a la correcció:

 Quines mesures s'han pres? I quan?»

Sr. Jordi Martínez:
Ja  s'han  corregit  i  s'ha  facilitat  per  part  de  FACSA l'informe  que  corrobora  totes  les 
actuacions que s'han fet.

Sr. Ivorra:
«

 Quin és el cronograma d'execució de les mesures a realitzar?

Sr. Jordi Martínez:
Com li he dit, ja està tot acabat, el cronograma ja està ací i està l'informe acabat. 

Sr. Ivorra:
«

 Quin pressupost hi ha previst per a revertir els problemes i de quina partida van a 
utilitzar-se els diners?»

Sr. Jordi Martínez:
Bé, com ara ja estem acabant les preguntes, jo li explique com funciona açò i vosté ja fa les 
valoracions que entenga.
A veure, a la ciutat d'Alcoi tenim uns col·lectors, uns estan al riu i altres estan a la ciutat. Els 
col·lectius del riu depenen de l'EDAR. L’EDAR és l'entitat de sanejament d'aigües que depén 
de la Conselleria d'Agricultura, Desenvolupament Rural,  Emergència Climàtica i  Transició 
Ecològica, de la qual és titular una companya seua que li diuen Mireia Mollà. Aleshores, els 
col·lectors del riu que venen afectats per aquesta denúncia de la Confederació Hidrogràfica 
del Xúquer, són responsabilitat de la Conselleria de..., són responsabilitat no, són..., estan 
baix l'EDAR que està en la Conselleria d'Agricultura. Per cert, la Conselleria d'Agricultura i 
l'EDAR, liciten una empresa privada per a la gestió d'aquests col·lectors que es diu FACSA, 
que ha sigut  adjudicada en el  2021.  No la  tenen en l'àmbit  públic,  sap? No és pública 
l'empresa que gestiona el llit del riu, la que neteja els col·lectors i els manté i els torna a 
arreglar, no és una empresa pública, és FACSA, que és una empresa privada. Ho dic per 
què a vegades, com a vegades en uns llocs demanen allò de la municipalització i en altres 
llocs encara mantenim el  contracte en empreses especialitzades en això,  potser,  alguna 
cosa fa bé la Conselleria. Li dic tot açò per què nosaltres som responsables dels col·lectors, 
per dir-ho d'alguna manera, més amunt, és a dir, nosaltres hem fet unes obres en Batoi, i hi 
ha un col·lector en el carrer de la via verda, en l'encreuament del carrer Sotarroni en la via 
verda. Si aquest col·lector es trenca, és responsabilitat nostra el vessament que es fa al riu, 
d'acord? Aleshores tots aquests treballs que ha fet FACSA, aquesta empresa, és l'obligació 
d'ells per què és l'obligació de l'EDAR, per què és l'obligació de la Conselleria d'Agricultura. 
O siga, que la sanció, probablement, si arriba aquesta sanció que vosté diu del milió d'euros, 
igual li l'encolomen a la Conselleria.  Nosaltres farem que li l'encolomen a la Conselleria si 
bé, ací hem pagat molts anys, durant molts anys, doncs sancions per vessaments, és cert, 
d'empreses que potser s'han saltat la normativa i han fet vessaments al riu. Però quan estan 
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al riu, el que vosté ha denunciat del milió d'euros, aquesta, en concret, aquesta, és de la 
Conselleria, i per això ho va netejar la Conselleria i FACSA ha fet l'informe corresponent. 
Doncs jo crec que en aquestes qüestions, de vegades, abans de despenjar-se en els mitjans 
de comunicació dient que açò ens costarà un milió d'euros, vosté podria preguntar a qui, i 
preguntar-se aquí per què el que a mi em demostra és que l'única intenció que té vosté en 
això, és alarmar a la ciutadania. Vosté no té cap intenció de salvar el riu, això, jo, ja ho tinc 
clar,  té  la  d'alarmar  a  la  ciutadania,  però  si  vosté  s'haguera  posat  en  contacte  en  mi, 
m'haguera dit: «com està el tema del riu?, és responsabilitat nostra?, és responsabilitat de la 
Conselleria?», és responsabilitat de l'EDAR, i és responsabilitat de FACSA que ja ha fet les 
actuacions que li  corresponen? Aquest govern, a banda d'això, sí  que veu que hi ha un 
problema en el  tema dels...,  aquest  govern que no ho toca,  aquest  govern no ho toca, 
aquest govern el trien els ciutadans i trau 12 regidors i conformen un govern. Hi ha altres 
que en trauen 2 i no conformen govern. Són les pegues de la democràcia, no, no, no estic 
dient-li-ho a ell, estic parlant amb vostés, però ho dic perquè sapiem que els governs no el 
toquen, els elegeix el poble, les alcoianes i els alcoians. Estava dient-li açò que nosaltres el 
que  si  volem,  és  incloure  en  el  pròxim  contracte  de  l'aigua  el  mateix  que  hem fet  en 
l'actuació de Batoi, és a dir, que puguem mesurar, en els col·lectors de la ciutat, tots eixos 
grocs, en el cas que hi ha en Batoi, després parlarem d'ell, i els donaran els paràmetres. Per 
què sí que és cert  que el  que ens preocupa és que algun vessament d'alguna indústria 
química o alguna indústria tèxtil  de tints puga afectar el  riu.  Ací sí  que seríem nosaltres 
responsables. El que hem de fer-li és un seguiment, i creiem que és oportú incloure’l en el 
següent  contracte.  Per  tant,  jo  crec  que  eixint  dient  que  pagarem  un  milió  d'euros, 
l'Ajuntament d'Alcoi, quan no és responsabilitat nostra, doncs no es preocupe que nosaltres 
defendrem que això no siga així, i crec que tampoc passarà per què vosté ha donat fins a 1 
milió d'euros, no, no, fins a 1 milió d'euros, vosté sap que si el sancionen potser «de» a «a», 
no? I vosté ha donat la xifra gran per a fer-ho ben gran, per alarmar el suficient a la gent. 
Aquesta és la contestació d'aquesta pregunta,  sí...,  per això dic que ja han finalitzat  les 
obres per si li'n queda alguna més.

Sr. Ivorra:
Aleshores realitzem el següent prec.

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi, realitza el següent prec:

«PREC

Sol·licitem que l'Ajuntament d'Alcoi realitze les obres necessàries per garantir el vessament 
0 en tota la xarxa de col·lectors per evitar noves denuncies.

Sol·licitem que l'Ajuntament d'Alcoi realitze el projecte per diferenciar la xarxa de pluvials, 
causant principal dels vessaments dels col·lectors, de la xarxa del clavegueram.»

Sr. Jordi Martínez:
Doncs  mire,  el  primer  prec  vosté  entendrà  que  no  li  ho  puc  admetre,  no?,  ho  entén? 
«Sol·licitem que l'Ajuntament realitze les obres necessàries per a garantir el vessament 0», 
si els rius no són nostres, com ho garantiré jo. I després, en la que diu després: «realitze el 
projecte per diferenciar la xarxa de pluvials,  causant principal...», açò, el que podíem fer 

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d'Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d'Alcoi

nosaltres és demanar a Conselleria, que ens pague la xarxa de pluvials, la diferenciació de 
pluvials perquè després els col·lectors estiguen diferenciats. Però vosté entén el que costa 
això?, vosté de veritat, entén el que costa això?, sap el que costa això, no?., sap el que 
costa,  no?,  molt  costa? Ara m’ho dirà  vosté al  prec.  Jo  crec  que és  una quantitat  que 
nosaltres, dins de les inversions de manteniment del clavegueram haurà d'anar fent-se, però 
diferenciar les pluvials dels col·lectors, vosté sap la quantitat de... Si el tram que hem fet 
enguany a Batoi, que és un carrer, són 350.000 euros. El que passa és que vosté, des d'ací 
pot dir..., vosté pot demanar el que vosté vulga, vosté demana canviar-ho tot, no? Clar que 
tot, però això és irreal Sr. Ivorra, això és irreal i bé, buscar titulars de premsa, que algú li  
compra, però que després no tenen darrere res.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Sr. Martínez, la denuncia, el plantejament, no l'hem fet nosaltres, li l'ha fet la Confederació. 
Entenc que la Confederació serà prou intel·ligent i tindrà la suficient informació per a saber 
que ho porta FACSA, per què la Conselleria l'informarà. El clavegueram és nostre, la culpa 
és nostra, la gestió, la gestió...no serà nostra. Com vosté ha dit, li ho accepte, no hi ha cap 
problema. Però els vessaments i el compromís d'aquest govern, d'aquesta rodeta que porta 
en l'americana, és d'aquests motius, és d'aquests objectius. Són d'aquests objectius que 
vostés estan defensant, amb l'explicació que vosté està fent ara mateixa. El que està és 
posant-se el perfil i el que tindríem és que demanar, demanar, exigir, si la Conselleria està 
fent-ho  mal,  cap  problema,  demanem-li  les  explicacions.  No  és  qüestió  de  partits  i  de 
demanar, no, és qüestió de què estem fent uns vessaments al riu i nosaltres creiem que s'ha 
de resoldre-ho. Portem..., no..., a veure, aquesta denúncia de la Confederació Hidrogràfica 
del  Xúquer.  No és la  primera vegada que parlem d'açò.  Hem parlat  moltes  vegades al 
respecte.  Hem plantejat  solucions que vostés les van acceptar,  que després no les han 
posades en pràctica. Hem parlat, fins i tot, recorde, li ho diem, en la Caldera del Gas. Vosté 
va acceptar la moció i es va posar i va resoldre un abocament que està fent-se al riu. Si el  
mateix plantejament era bo en aquell moment, per què no és ara, si és el mateix? Per què 
estaven fent  un vessament  d'aigües brutes al  riu,  i  estaven contaminant  i  n'hi  ha  molts 
espais en el que estem fent-ho. Mire, Sr. Martínez, no hi ha cap problema, si vosté pensa 
que anem a..., que se'ns acorrufarà el melic per manar-li a la Conselleria o al govern del 
Botànic, que està fent-ho malament. No tenim cap problema, anirem agafats de la mà amb 
vostés per a demanar i exigir les coses que estan mal fetes. Però la realitat és que..., amb 
vosté,  ara  mateixa,  l'únic  que ha fet  ha  sigut  tirar  balons fora  d'una  realitat  que  estem 
contaminant el riu, estem contaminant..., que quin riu? A veure, estem contaminant, la ciutat 
d'Alcoi està contaminada, en el  punt  5, el Molí  Albors, a aquesta xarxa, perquè ix aigua 
blava? Ens hem plantificat..., vosté ho té en la documentació, parla, exactament: «aliviadero 
colector de aguas residuales vertiendo agua de color azul al rio Serpis». Ens hem plantejat 
qui estava fent això?, des d'on?, hem fet estudis per a saber qui és el que està fent-ho? 
Aquesta és la realitat, no és qüestió de qui és la culpa, el que estem plantejant-li des de 
Compromís és que posem solucions al tema i portem al llarg de molt de temps demanant-li 
solucions, no estem dient que siga culpa de vostés.

Sr. Jordi Martínez:
El document aquest que ensenya vosté, li'l  remeten a l'Ajuntament d'Alcoi, i l'Ajuntament 
d'Alcoi li ho remet a aquesta empresa. Li torne a recordar el de l'EDAR, de la Generalitat 
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Valenciana, i fa l'informe per què és l'actuació d'ells d'actuar en el llit del riu i netejar totes les 
tovalloletes, tota la brossa, si no fora, si no fora responsabilitat de la Conselleria, vosté creu 
que ho haguera fet la seua Conselleria? No. Aleshores el primer que té que vosté posar-se 
en qüestió és, sobre el que vosté pregunta en un ple. Documentar-se una miqueta, treballar-
se les coses una miqueta, per què vindre ací i llegir un document. Vosté no ha sigut capaç 
de preguntar..., jo haguera fet aquest prec, potser..., el mes que ve, per què quan aquesta 
resolució, que ja està ací el document. Haguera dit: «ostres, a mi alguna cosa no en quadra, 
a mi alguna cosa no en quadra», per què clar, FACSA, que ha de veure l'Ajuntament en 
FACSA. Vosté no, vosté tira la pedra, que és el que fa sempre, vosté agarra el gronxador i 
l'espenta. L'espenta ben fort, però el gronxador de tant en tant torna. Quan un espenta el 
gronxador de tant en tant torna i li  pega, que és el que li ha passat. A la seua formació 
política, a la seua..., que vosté és d'una formació política, que vosté no és el Sr. Ivorra, vosté 
és el Sr. Ivorra de Compromís. Jo soc el Sr. Martínez del PSOE, i vosté és el Sr. Ivorra de  
Compromís, i resulta que a vosté li ha tornat açò. Vull dir-li, continuarem treballant perquè 
això, però no que no passe les tovalloletes, que no passe res. Però vosté el que havia de fer 
és quan presente una cosa, pencar-s’ho una miqueta, treballar-s'ho un poquet, i sobretot, 
preguntar. Si vosté m'haguera preguntat, jo li  haguera explicat el que li he explicat hui, i 
vosté potser hui no haguera quedat en el ridícul que ha fet quan s'ha adonat que no som els 
responsables, per tant, no li accepte ni un ni l'altre.

17. 19646/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREGUNTES-PREC SITUACIÓ ESTACIÓ AUTOBUSOS
Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde.

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi, llig les següents preguntes:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
En la passada comissió, Compromís va preguntar per la situació de l'estació d'autobusos 
d'Alcoi, que segons la informació mostrada pel govern,  i a falta de cap document acreditatiu, 
té  caducada  la  concessió  administrativa  de  gestió  i  explotació.  Aquesta  concessió  era 
competència  de  l'Ajuntament  tal  com  podem  llegir  a  la  clàusula  5  del  conveni  entre 
Conselleria d'Obres Públiques i Ajuntament d'Alcoi
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Tot  i  que  des  de  Compromís  hem  preguntat  per  documentació  acreditativa  sobre  la 
concessió a l'empresa La Alcoiana de la gestió de l'edifici, sols hem rebut acreditació dels 
primers mesos d'aquesta concessió, a falta dels 24 anys restants.

Igualment respecte als usos d'aquest edifici, el 14 de setembre de 2021 es va presentar, per 
part del govern local, un servei privat de recollida i entrega de paqueteria que tenia seu a 
l'Estació d'Autobusos d'Alcoi.

Sent aquest un espai públic municipal els requeriments i el procediment per a la cessió i/o 
utilització de l'espai no va ser la habitual per a una cessió d'espai com aquesta. Aquesta 
afirmació la fen degut a que des del govern no se'ns ha demostrat mitjançant cap document, 
la concessió a l'actual empresa.

Així que repreguntem davant el ple de l'Ajuntament les següents:

Preguntes

 Perquè  no  consta  cap  document  a  l'ajuntament  que  acredite  la  legalitat  de  la 
«Concessió Administrativa de la Gestió i Explotació de l'Estació d'Autobusos d'Alcoi» 
a partir del 31 de desembre de 1997?»

Sr. Jordi Martínez:
Li les conteste a totes?, per què li explicaré a la ciutadania més o menys com està aquest 
expedient.

Sr. Ivorra:
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Ens agradaria que ens contestara pregunta per pregunta i després com té el temps del prec 
pot expressar-se com vulga. 

Sr. Jordi Martínez:
No consta per què no s'ha fet.

Sr. Ivorra:
«

 Quin  seguiment  s'ha  realitzat  fins  ara  de  l'edifici  propietat  municipal,  on  s'ubica 
l'Estació  d'Autobusos?  S'han  fet  requeriments  de  manteniment  o  adequació  dels 
espais durant els últims 10 anys? Si és així volem el detall.»

Sr. Jordi Martínez:
Sí  que  s'han  fet.  Difícilment  tindrem  els  dels  10  anys  perquè  probablement  s'han  fet 
intervencions per part de la brigada. Principalment, el que s'ha canviat, que jo recorde, és la 
canalització de pluvials que va per fora de l'estació.

Sr. Ivorra:
«

 Perquè si l'Ajuntament té l'explotació de l'Estació no té constància de modificacions 
sobre el preu als viatgers, autobusos o estacionament?»

Sr. Jordi Martínez:
Doncs quan li compte com està l'expedient vosté mateixa traurà les conclusions. 

Sr. Ivorra:
«

 Quina és la forma administrativa realitzada pel govern per a la cessió de l'espai de 
l'estació a l'empresa de paqueteria?»

Sr. Jordi Martínez:
Pel que jo veig a l'expedient es va fer una cessió de sis mesos. Però ara que ha acabat  
vosté de preguntar jo puc aclarir-li un poc i donar-li llum sobre el tema. 

Sr. Ivorra:
Hem de fer el prec.

Sr. Jordi Martínez:
No, no, no, conteste a les preguntes.

Sr. Ivorra:
Ah!, d'acord.

Sr. Jordi Martínez:
Perquè els ciutadans també sàpien com està aquest expedient. Pel que estem veient des 
del departament, hi ha un acord entre l'Ajuntament d'Alcoi i la Conselleria, en el seu dia, 
d'Urbanisme,  d'Obres  Públiques.  Es  deia,  que  l'Ajuntament  cedia  el  solar,  l'espai,  i  la 
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Conselleria feia les obres, una estació d'autobusos, i li concedia l'estació d'autobusos, per 25 
anys. Aquesta estació acabada, aquesta estació acabada en el condicionant de traure un 
plec de condicions per  a l'explotació d'aquesta.  A aquest  servei  d'explotació de l'estació 
d'autobusos, en l'any 2000, no es presenta ningú i se li dona en un contracte de 6 mesos a 
l'Alcoiana perquè faça l'explotació. Quan acaben aquests 6 mesos s’ha de tornar a fer un 
contracte  d'adjudicació.  Des  de  l'any  2000  fins  a  la  data,  no  s'ha  fet  cap  contracte 
d'adjudicació i  el  que s'entén des del Departament,  si  jo no recorde mal,  de Patrimoni i  
també de Mobilitat i de Serveis, és que aquesta concessió està en precari. La concessió 
d'autobusos que hi ha allí està en precari. Per tant, l'estratègia que nosaltres entenem i que 
ja hem fet, ha sigut posar en coneixement de la Conselleria i de l'empresa que ho té ara que 
els  25  anys  de  concessió  acaben,  no  de  concessió,  de  l'acord  entre  la  Conselleria  i 
l'Ajuntament acaben i que a partir d'ací, si han de fer alguna al·legació i sinó retornar el bé 
que és de propietat municipal. Ho fem així per què en uns expedients que porten doncs 20 
anys al calaix i que estem parlant de per què no es va fer l'any 2000, després d'aquests 6 
mesos, doncs difícilment, jo no sé per què no es va fer. Que és una falta de..., per part de 
l'administració d'haver concretat tot això, sí, és cert. El que sí que crec que és el moment 
oportú, ara que es compleixen els 25 anys de poder demanar a la Conselleria que retorne el 
bé a l’Ajuntament,  retorne el  bé, no, que es quede el  bé  l'Ajuntament,  per què és una 
estació d'autobusos. Què dirà la Conselleria?, ja que nosaltres hem fet un escrit perquè tant 
la  Conselleria  i  l'empresa  adjudicatària,  al·leguen  el  que  consideren  oportú.  Per  què 
nosaltres tenim un expedient,  però un expedient de fa 20 anys, probablement pot existir 
alguna documentació més que puga donar llum a què ha passat ací. De totes maneres el 
nostre argument serà que aquesta estació d'autobusos es passe a propietat municipal el que 
és el bé i nosaltres ja farem l'ús que considerem oportú.

Sr. Ivorra:
Realitzem el prec.

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi, llig el següent prec:

«PREC

Sol·licitem que l'Ajuntament d'Alcoi inicie els tràmits per resoldre la situació de la estació 
d'autobusos  d'Alcoi,  l'ampliació  dels  terminis  d'explotació  i  obtenir  la  legalització  i 
reconeixement com a Estació d'autobusos.» 

Sr. Jordi Martínez:
Bé, jo el que sí que vaig a fer és iniciar els tràmits per resoldre la situació. L'ampliació dels 
terminis  d'explotació  i  tot  això  no s'ha pogut  fer  per  què tampoc entenem massa bé la 
circumstància d'aquest  moment,  per què?,  doncs perquè el  que anem a fer  ara és una 
situació totalment diferent de com funcionaven els autobusos fa 20 anys. Probablement, ara 
i tots sabem que estan pendents de licitació unes noves línies, i no sabem si serà obligació 
de l'ajuntament mantindre una situació d'autobusos o tindre-la a disposició de... Serà una 
obligació de la Conselleria i si podem arribar a qualsevol acord, o no fa falta, no ho sabem. 
Com no ho sabem, per això els hem posat en contacte amb aquesta administració, perquè 
faça les al·legacions oportunes i que ens puga també dir si aquesta estació d'autobusos ha 
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de tindre un ús o es pot aprofitar per al transport interurbà o podem donar-li un altre ús que 
siga més convenient per a la ciutadania.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
De  la  seua  explicació  prèvia  al  prec,  no  he  acabat  d'entendre  una  qüestió  bàsica  i 
fonamental. Vosté diu que la brigada d'obres havia fet el manteniment de les canaleres de 
l'aigua i després en l'explicació final diu que això no pertany a l'ajuntament. Aleshores no 
entenc, si no pertany a l'ajuntament, per què hem fet el manteniment quan en el document al 
qual vosté fa referència, ja no del 2000, sinó el del 97 i després en el 2000, parla de què 
aquest manteniment ha de fer-ho la mateixa empresa a la qual està adjudicada la cessió.  
Aquest és el primer dubte que mantenim respecte de l'explicació que vostés han fet. La 
realitat és que aquesta proposta no és la primera vegada que li la portem. Li la vam portar fa 
un any. Li vam plantejar la possibilitat que hi havia un buit, que la Conselleria, que el govern 
del  Botànic,  de  la  seua Conselleria,  que no passa res,  que és  la  seua,  ens  donava la 
possibilitat de legalitzar l'estació d'autobusos i li ho vam plantejar i no ens va fer cas. Per què 
el que plantejaven era resoldre aquesta problemàtica. Actualment, fa ara un any, i no ara 
quan vencen els 25 anys de la cessió administrativa que anàvem a fer. I ha passat un any i 
ens adonem que no hi ha hagut cap acció al seu respecte. Podem entrar a discutir si han fet, 
si han deixat de fer, ho comentava el Partit Popular abans, no entrarem a discutir aquests 
temes si han treballat o no han treballat. La qüestió és que finalitza aquest termini que ens 
van donar en l'any 91, comença en l'any 91 i fins al 97 no es licita l'obra, no es licita el 
servei,  i  en el 97 començava a comptar ja els 25 anys. Per això li  vam dir en comissió 
informativa que vencien ara, aquest mes, o siga, hui, 1 de juliol del 2022 ja està finalitzada la 
cessió.  Si  fem...,  si  parlem  a  mesura  que  és  gestionat  aquest  document  i  el  que  ens 
agradaria saber per què no l’han treballat durant aquest últim any després que li ho vam 
comentar.  Perquè si la documentació parla de què havia de fer-se càrrec l'empresa que 
estava  gestionant  el  servei  del  manteniment  de  l'edifici,  per  què  la  brigada  ha  hagut 
d'actuar?, i si era aquesta la qüestió, perquè hi ha documentació en aquest ajuntament en 
què hem estat pagant-li més de 100.000 euros a l'empresa adjudicatària del servei?, perquè 
no aplegaven a les expectatives econòmiques? I això està en els documents del plenari, ho 
poden veure, o siga no hi ha cap problema, al llarg d'aquest plenari hi estan alguns regidors 
ací de què hi ha... La realitat és que com bé ha dit vosté és un forat negre. Ara mateixa hi ha 
una, no tenim clar per què l'administració, l'Ajuntament d'Alcoi no ha gestionat aquest espai. 
Ens agradaria saber el motiu, el perquè, no estic dient-li a vosté que fa 20 anys vosté no 
estava ací, que ens explique el motiu. Però sí que ha d'haver-hi una responsabilitat per part 
de l'Ajuntament d'Alcoi de per què un espai públic que ha estat cedit a una empresa, està en 
precari,  i  per  què  després,  posteriorment,  li  hem tornat  a  donar  un  espai  públic  a  una 
empresa. No acaba d'estar clar quan l'empresa de paqueteria vosté diu que li la vam cedir 
per 6 mesos, si era de la Conselleria, no podíem cedir l'espai, si és nostra sí que li ho hem 
pogut cedir, i la realitat és que en les explicacions que vosté ha fet ara mateixa encara ens 
genera més dubtes respecte al que està passant.

Sr. Jordi Martínez:
Jo sabia que a vosté li generaria més dubtes. Li ho he explicat, jo crec que està clar, clar no, 
claríssim,  estan  en  precari,  i  vosté,  si  vosté  em  pregunta,  perquè  fa  el  manteniment 
l'empresa?, doncs per què s'entén que la responsabilitat,  vosté ha citat  una part...,  però 
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vosté ha citat una part d'un document. Vosté ha citat una part d'un document que després 
diu que no el  té,  per què vosté en les comissions diu que no els  té,  no té informació i 
després ens diu i té ací tots els documents, aleshores, vosté té els documents? I ací el que 
s'entén és que responsabilitats, també si vosté llig els documents sencers, tenim dubtes de 
què quan ells parlen de l'obra, quan la Conselleria...,  i  la Conselleria serà propietària de 
l'obra, no sabem si és de l'obra o del conjunt de l'edifici. Bé, vosté ho té més clar que els 
serveis jurídics de la casa, això ja ho sabem. Aleshores, el que vull dir-li és que nosaltres ara 
sabem com està funcionant, està en precari. Nosaltres si el dia..., que ja està enviat aquest 
document a la Conselleria, si no ens contesten, nosaltres a partir del dia 7 de juliol, registrat 
en aquesta casa l'11 de juliol podíem dir-li a la Conselleria, «demà te'n vas» i a l'Alcoiana 
«demà te'n vas», i s’haurien acabat els 25 anys. Ja estava, sí que hem fet les nostres coses, 
però vosté haurà d'entendre que estem esperant  al  fet  que ens diga la Conselleria que 
pensa fer. Però que nosaltres anem el dia 7 a despatxar d'allí a la Conselleria, no, estan en 
precari i donarem solució a un espai que nosaltres entenem que és municipal i que potser no 
ha de ser una estació d'autobusos. També li dic una cosa, estem parlant de l'Alcoiana, no 
estem parlant ni  de TUASA, ni  de VECTALIA,  no estem parlant de VECTALIA,  li  ho dic 
també perquè tinga-m’ho tots clar, per què de seguida hi ha gent que de seguida diu: «és 
que TUASA du una cosa i l'Alcoiana és una altra totalment distinta. Però, per què no podria 
ser el dia de demà l'estació d'autobusos la base del servei d'autobús que estem prop d'ells? 
Pot ser que siga, quan ens diga la Conselleria, a qui li hem traslladat aquesta petició. Quan 
ens ho diga, nosaltres prendrem les decisions que entenguem que són de llei. Nosaltres 
tenim un expedient que vosté ja té. Esperem que ens conteste la Conselleria i quines són les 
seues intencions i a partir d'allí decidirem.

Sr. Alcalde:
El prec s'aprova o no s'aprova?

Sr. Jordi Martínez:
No, no li aprove el prec per què..., si fora només per la situació, li diria que sí, per què ja  
estem fent-ho, però com diu l'ampliació dels terminis d'explotació i obtindre la legalització i 
reconeixement com a estació d'autobusos, tampoc puc dir-li que sí.

18. 19243/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
MOCIÓ PER A LA IMPLANTACIÓ D'UN PROGRAMA D'ACTUACIÓ CONTRA INSECTES 
AMB LA INCORPORACIÓ DE RATAPINYADES
El grupo municipal Ciudadanos presenta la siguiente moción:

“La misma naturaleza es la que, desde siempre, se ha dedicado a regularizar el número de 
insectos con sus depredadores naturales: murciélagos, golondrinas, vencejos entre otros.

Los murciélagos son además de nuestra seña de identidad, un importante aliado en la lucha 
biológica de las plagas de insectos. En diversos puntos de la geografía española ya se han 
realizado  proyectos  para  potenciar  las  colonias  de  murciélagos  y  combatir  plagas 
reduciendo o eliminando el  uso de productos fito-sanitarios para el control de plagas de 
mosquitos, entre ellos el Tigre.
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El murciélago actúa contra la plaga de mosquito tigre en su fase adulta, que es aquella que 
resulta más molesta para la ciudadanía. En su estado adulto, la plaga de mosquito tigre se 
suele combatir o bien con insecticidas, que pueden ser biológicos o no, y con depredadores 
naturales.

Los  murciélagos  necesitan  ingerir  grandes  cantidades  de  alimento  para  mantener  su 
actividad diaria, lo que les convierte en verdaderos controladores naturales de los insectos y 
consecuentemente de aquellos insectos que son dañinos, tanto para los cultivos, como de 
los transmisores de enfermedades, o simplemente molestos por sus picaduras. Salen de 
sus  refugios  cuando se  pone el  sol,  que  es  cuando  suelen aparecer  muchos  de estos 
insectos en su fase adulta. Son los únicos depredadores nocturnos.

En  este  sentido  cabe  destacar  que  estos  mamíferos,  los  murciélagos,  comen  insectos 
principalmente  mosquitos,  escarabajos,  polillas  etc.  Estos  insectívoros  son  capaces  de 
devorar  hasta  1.200  mosquitos  en  una  hora,  de  ahí  su  gran  utilidad  como  insecticida 
biológicos.

Una colonia de estos roedores, instalados en casetas nido, ayudaría a la reducción de uso 
de repelentes, insecticidas químicos que dañan al ser humano y muy seriamente el medio 
ambiente. Así mismo, la población de murciélagos está en declive por el uso masivo de 
pesticidas y por qué cada vez lo tienen más difícil encontrar agujeros donde instalar sus 
colonias de cría.

Para evitar el desarrollo del mosquito tigre y el desarrollo de otros insectos molestos, una de 
las formas más ecológicas es la utilización del mejor insecticida biológico que existe: los 
murciélagos, que durante generaciones han convivido con nosotros y forman parte de la 
identidad valenciana.

La instalación de cajas-nido de murciélagos facilitaría la  presencia de murciélagos y se 
consolidarían  nuevas  colonias  de  cría  para  estos  aliados  nocturnos.  Las  cajas  nido  se 
colocarían a una distancia del suelo de entre tres y cinco metros de altura, orientadas hacia 
el norte, evitando que durante el día les dé el sol. Podrían estar fabricadas en madera de 
pino macizo, material de gran solidez y tendrían el peso y tamaño adecuado para hacerlas 
seguras y habitables para especies de murciélagos. Estas casas nido estarían instaladas en 
parques del municipio y puntos sensibles de la misma.

Pensamos que es hora de invertir en los insecticidas biológicos que nos ofrece la naturaleza 
e ir abandonando en función de los resultados la fumigación con agentes químicos que a 
largo plazo no beneficia al ser humano y mucho menos al medio ambiente.

Por todo ello, el Grupo Ciudadanos en el Ayuntamiento de Alcoy presenta la siguiente:

PROPUESTA DE RESOLUCIÓN

1.- Instar al ayuntamiento de Alcoy para que coloque casetas a través de todos aquellos 
proyectos  y  subvenciones  donde  puedan  realizarse  este  tipo  de  actuaciones,  para 
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implementar la población de murciélagos y luchar de manera natural contra los mosquitos.  

2.-  Dar  cuenta  a  este  Pleno  de  las  diferentes  actuaciones  previstas,  así  como  de  su 
ejecución,  además de aprovechar la  puesta en marcha del Consejo Local de Transición 
Ecológica para hacer un seguimiento y propuestas al respecto.”

Sra. Rosa García:
Gracias de nuevo Sr. Alcalde. Paso a leer los puntos de la propuesta.

La Sra. Rosa García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, lee los puntos de acuerdo 
de la moción.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies de nou Sr. Alcalde.
Bé, aquesta proposta, no és una mala proposta perquè, evidentment, tot el que siga lluitar 
contra els insectes i les plagues de manera natural sempre és millor que qualsevol altra 
forma. Ara bé, tenim la sort de viure en un entorn molt favorable alhora què aquest tipus 
d'animals tinguen un hàbitat  natural  i  que ens adaptem a ells.  Tant  dins com fora de la 
població, estem rodejats de serra, de barrancs, de llocs i coves on aquests animals fan la 
seua vida. Jo considere que potser,  aquesta proposta, en una població que fora en una 
planícia i que no tinguera més recursos, doncs seria interessant el tema de les casetes, en 
referisc.  Però  precisament  a  Alcoi  no  ens  falten  entorns  naturals  on  aquests  animalets 
pogueren adaptar-se. Per tant, la proposta és bona pel que fa als animals, ja que siguen un 
depredador natural que acaben els mosquits, però jo sí que plantejaria el fet de les casetes 
en els parcs i tot açò, una pel motiu que he exposat i dos per què estem en el de sempre, o  
siga,  no acabem de mantindre el  que tenim i  volen implementar les coses,  que s'ha de 
netejar, que s'han de mantindre i que porten unes despeses. I ja dic que en el nostre cas 
concret d'Alcoi, hi ha llocs naturals que farien aquesta funció. 
Gràcies.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bien, la naturaleza como tal, ya se encarga de regular el ciclo de la vida 
sin necesidad de que el ser humano participe en ella, pero el ímpetu del ser humano para 
controlar y regularlo todo pues afecta directamente al desarrollo de la vida, sin considerar las 
consecuencias que pueden afectar al desarrollo natural de una especie. En este caso, se 
pretende  controlar  a  los  murciélagos,  animales  nocturnos  cuyo  instinto  natural,  ya  les 
permite orientarse y desarrollarse en un ambiente de libertad a la hora de establecer su 
colonia y por lo tanto donde alimentarse. Colocar estas cajas nido en lugares donde no les 
de el sol, no es la solución y menos por la ubicación, ya que a los murciélagos les molestan 
las altas temperaturas y la luz del día, no unicamente la luz del sol, por eso se reguardan 
durante el día y salen a alimentarse. Es por esto que intentar sacar a los murciélagos de su 
hábitat natural, va contra natura y provocar acercarlos a la ciudad por medio de cajas-nido 
para facilitar su presencia, entendemos que no es una acción voluntaria  y que es modificar 
su  hábitat  y  su  instinto  natural.  Varias  especies  de  murciélagos  se  asientan  dentro  de 
cuevas, en las laderas de un barranco o en canteras abandonadas. Las cuevas pueden 
albergar un gran número de murciélagos, otros lugares donde se pueden encontrar son los 
huecos de las rocas, en troncos huecos, en árboles con cavidades, en raíces elevadas y en 
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refugios  artificiales  como techos de casas y  otras  construcciones  humanas con  buenas 
condiciones  de  temperatura,  luz  y  humedad.  Es  cierto  que  gracias  a  los  murciélagos 
podemos mantener a raya a los mosquitos que pueden transmitir enfermedades, pero ¿y los 
murciélagos?, Los murciélagos son los principales animales transmisores al ser humano de 
patologías infecciosas como el sarampión, las paperas, la gripe, la neumonía o la encefalitis. 
Los murciélagos son portadores de virus desde hace miles de años. La iniciativa es una 
buena propuesta pero como bien se ha comentado, en nuestro caso, en la ciudad de Alcoy 
pues  no  creemos  que  sea  una  solución  al  problema,  entre  comillas,  de los  mosquitos. 
Gracias.

Sr. González:
Gràcies. 
Bé,  crec  que  ja  som diferents  grups,  no?,  els  qui  han  proposat  moltes  vegades,  en  la 
mateixa línia, moltes coses, durant molts anys, en la mateixa que va aquesta moció, no 
específicament potser parlant de ratots o parlant... Vull dir, com nosaltres en aquest mateix 
plenari que presentem propostes per a protegir també aus urbanes, bé, de forma general, en 
la línia de la renaturalització i d'aprofitar que l'aparició de la natura a la ciutat ens beneficia a 
nosaltres  també.  Respecte  de  la  proposta,  sabem  que  són  animals  beneficiosos,  són 
bioindicadors també sensibles al canvi, com si fora una espècie de canaris de mina, no? Per 
a la ciutat, que hi haja ratots és bon senyal i a més ens beneficia com en aquest consum que 
parla la mateixa moció, d'insectes. I entenc que caldrà buscar llocs adequats, per a afavorir-
ho. No crec que es puguen igualar els beneficis i perjudicis en coloms o altres. No sé, crec 
que no hauria de transmetre aquest missatge, que la renaturalització és brutícia, que les 
plantes totes són brossa i que els animals embruten, per què crec que va en contra del que 
necessitem com a ciutat. A veure, vull dir...,  entenc també que la qüestió no és que siga 
massa complexa, però si l'excusa..., si ens queixem sempre a vegades què el govern posa 
com excusa que és molt complicat fer actuacions i ara venen altres grups a dir que l'excusa 
és que és molt complicat, també no sé, no sé si anem per bon camí. I tampoc soc jo un 
expert en rates penades, però..., ni en les espècies que viuen a Alcoi, ni de bon tros, però 
entenc que les rates penades que veig jo a la nit al volant davant de ma casa, viuen a la 
ciutat i viuen prop de casa i viuen a les escletxes dels edificis. No és que visquen a la Cova 
Gelada, entenc jo tampoc, però bé, qualsevol cova, entenc també que són animals urbans i 
a la fi entenem que no tenim cap dubte, què ens convé que hi haguen ratots a la nostra 
ciutat, que visquen bé i donarem suport a la nostra ciutat perquè s'afavorisquen aquestes 
condicions de ratots com es crega convenient. Gràcies.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde i molt bon dia a tot el món. 
Doncs  des  de  Podem  donarem  suport  a  aquesta  proposta  bàsicament  per  la  seua 
importància ecològica d'acord amb dos factors, a la salut pública i quant a uns beneficis en 
el nostre entorn. I per a reforçar aquest concepte, donaré només una dada. Segons alguns 
estudis certes agrupacions d'aquests mamífers, poden alimentar-se, poden menjar fins a 30 
tones d'insectes a l'any, el que significa una important ferramenta natural per a poder regular 
els diferents de les nostres zones urbanes i les nostres ciutats. Per tant, valorar positivament 
aquesta proposta i des de Podem donarem, com no podia ser d'una altra forma, suport.

Sr. Ivorra:
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Des de Compromís. Gràcies, Sr. Alcalde. 
Des de Compromís, com no pot ser d'una altra forma, estem d'acord en la moció. És una 
qüestió que nosaltres hem defensat al llarg de diferents plenaris i qüestions, que també hem 
portat  al  Consell  de  Benestar  Animals.  Entenem  que  aquesta  moció  haguera  sigut 
interessant parlar-la primer en el Consell de Benestar Animal i tractar el tema al respecte. 
Les aus urbanes, en aquest cas els mamífers urbans que mengen insectes, són un bé que 
hem de  protegir  i  hem d'estar  defensant,  com hem fet  al  llarg  d'aquesta  legislatura  en 
diferents ocasions. El que ens sorprén i ens fa pensar és que hi ha, possiblement hi ha gent 
que no entén el que està passant, o siga, o ha dit el company Pablo, contra natura, contra 
natura no és que hi haguen rates penades a la ciutat, és una qüestió natural i normal. Hi ha 
a tots els barris, hi ha a tota la ciutat, i el fet que es puga augmentar el seu nombre d'animals 
és beneficiós per a la ciutadania. Podríem parlar d'altres qüestions també. No només viuen a 
les coves i a les roques i als troncs, sinó també viuen a les nostres ciutats i a les nostres 
cases i als nostres patis, de fet, a les persianes mateixes, moltes vegades. Si vostés s'han 
preocupat una miqueta, les persianes de les cases, dins en el registre, solen viure les rates 
penades.  El  fet  de  potenciar  i  posar  nius,  hàbitats  perquè  puguen  viure  i  sobreviure, 
milloraríem les  condicions i  podríem augmentar  la  població d'aquestes.  Aleshores,  tot  el 
nostre suport a aquesta moció i que s’ho facen vorer alguns companys de la Corporació.

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Donarem suport a la moció. Gràcies.

Sr. Silvestre:
Bon dia de nou Sr. Alcalde i a la resta de companys. 
Bé, m'ha sorprés un poc el debat que ha sortit al voltant d'aquesta moció, que jo..., a veure 
si m'enteneu, no li donava importància a què hi haguera debat. Sí que m'agradaria aclarir, 
segons ha dit el company de Compromís, a veure, són transmissors de fermetats en altres 
països. Ací són animals insectívors d'una dimensió totalment inofensiva i en aquest cas fan 
un paper fonamental en els ecosistemes a l'hora de controlar les poblacions d'insectes. I 
evidentment són animals que viuen en la ciutat, viuen en la ciutat. Ho dic jo per què jo, jo he 
viscut tota la vida al carrer Perú, que abans eren unes casetes. Eren unes casetes i els 
meus pares, teníem la sort que vivíem en un pati allí en el jardí. I resulta que teníem una  
paret en unes teules un poc especials, d'aquestes que ja no es veuen ara, que estan així 
com estriades. I allí sempre teníem els rats penats que es clavaven allí i contínuament i fins i 
tot ma mare, moltes vegades s'amoïnava perquè es clavaven algunes vegades alguna en 
casa. Aleshores jo crec que amb aquesta moció l'únic que es pretén és augmentar o afavorir 
a la població de rats penats o que tinguem més refugis en la ciutat, no? Jo pense que no és 
contraproduent i,  evidentment, quan es col·loquen aquestes caixes niu per a rats penats, 
intentarem  assessorar-se  també  per  veure  en  quin  lloc  les  col·loquen  en  les  millors 
condicions per assegurar-se que són colonitzades per les rates penades. Per tant, nosaltres 
acceptarem  aquesta  moció.  De  fet,  en  Alcoi  BIO  UP!,  el  projecte  que  parlarem  més 
endavant, ja està contemplat fer caixes niu, afegir caixes per a rats penats i fins i tot hotels  
d'insectes,  no?,  i  en altres projectes  com són solucions  basades en la  natura,  crec,  no 
recorde ara de memòria, però crec que no estava contemplat posar caixes niu, però potser 
caixes per a rats penats, però bé, es poden implementar encara que siga per part del nostre 
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Ajuntament i  jo crec que en altres projectes que puguen vindre, ho farem. Evidentment, 
segons he dit, done suport i també informarem de tot el que vaja fent-se al respecte.

Sra. Rosa García:
Gracias Sr.  Alcalde.  Bueno,  al  principio de la  exposición de motivos de esta moción,  ja 
indicaba que la naturaleza es la que siempre, con su sabiduría, ¿no?, la que siempre se ha 
encargado de regularizar el número de insectos con sus depredadores naturales y uno de 
ellos, importantísimo, y una seña de identidad además de nuestra, de nuestro espacio es el 
murciélago, por lo tanto eso no tenemos ninguna duda, pero claro, hay otra cosa y es que no 
existen solamente los animales, existimos también los humanos y nosotros, en demasiadas 
ocasiones,  más de las  que  deberíamos,  pues  somos  los  que  distorsionamos  el  hábitat 
natural que ellos tienen, por lo tanto creo que tenemos la responsabilidad de intentar paliar 
en la medida de lo posible pues esa distorsión que hacemos de su hábitat natural que lo que 
hace es que los animales no puedan funcionar como deberían, naturalmente. Durante el 
tiempo que hemos estado encerrados necesariamente por lo que todos conocemos, pues 
hemos visto que habían animales que anteriormente no los veíamos y que sin embargo 
después  sí,  me  estoy  refiriendo,  por  ejemplo,  a  los  jabalíes,  los  hemos  podido  ver 
perfectamente porque incluso han bajado a la ciudad, pero sin embargo yo si he observado, 
yo no soy ninguna experta,  me he…, claro,  obviamente,  informado de si  esto se podía 
realizar o no se podía realizar, pero no soy una experta en murciélagos, lo que si que soy es 
una observadora de la naturaleza, por que me gusta y por que se vé a simple vista, y he 
podido ver en estos dos años que poco a poco se ven menos murciélagos, yo creo, que es 
debido a que la contaminación, no solamente los gases que podamos revertir, ¿no?, sino 
también  la  contaminación  lumínica,  incluso  la  contaminación  sonora,  pues  hacen  que 
algunos animales se acerquen cada vez menos. Lo que si que es un peligro para la salud, 
pero un peligro además muy fuerte, es los distintos insecticidas o productos fitosanitarios 
que a veces son necesarios emplear para acabar con algunas plagas, por ejemplo, la plaga 
de mosquitos, en muchas ocasiones, por que nosotros, afortunadamente, tenemos espacios 
naturales con aguas, pues se han tenido que fumigar, y eso si es un peligro, por lo tanto esta 
moción tenia un sentido que estoy muy contenta que, en su mayoría, se haya apreciado por 
los grupos de la Corporación y por lo tanto pues ya aprovecho para dar las gracias porque 
no se si habrá segunda intervención. Gracias a todos. 

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies de nou. 
Jo no, evidentment no critique la moció. Dic que la iniciativa és bona per als animalets, però 
sí que és veritat que la vida s'obri pas prou abans que nosaltres. Ara tot ho arreglem fent 
casetes per als animals, i donem per fet que vindran i s'instal·laran ací, quan a Alcoi tenim 
molts llocs on poden fer-ho. També havien de passar les rates penades per l'autovia i no 
passen o siga això són coses que són així. O siga que no critique el fons sinó que dic que 
potser una despesa que podíem evitar-se per què, per sort, tenim un entorn molt favorable 
perquè aquests animalets visquen tranquil·lament i que es podia fomentar el que vinguen 
més  o  que  d'alguna  manera,  però  potser  aquesta  no  era  la  més  adequada.  De  totes 
maneres,  continue dient,  ens  queixem moltes  vegades del  manteniment,  de  les  coses i 
anem afegint,  afegint,  afegint,  afegint.  Si  molt  convé també s’ho havien de fer  mirar  els 
altres, eh!, Sr. Ivorra. Gràcies.
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Sr. Silvestre:
No res, a veure simplement això. El que estem buscant en definitiva també és, ja que les 
ciutats, si parlem de l'entorn natural, dels ecosistemes i tot això, les ciutats no estaven ací, 
evidentment ara estem nosaltres. I l'únic que estem fent és intentar afavorir i millorar doncs 
l'hàbitat d'algunes espècies que sí que s'han vist  afectades per la nostra presència. Res 
més.

Sra. Rosa García:
Si, brevemente y para cerrar el debate decir que desde luego no hay capacidad humana, no 
hay capacidad humana de encerrar un animal en un sitio, estando abierto, obviamente a no 
ser que se le obligue y se le encierre o se le ate, pero no hay ninguna capacidad para 
encerrar a un animal en un sitio donde no quiera estar o donde no esté cómodo y estas 
cajas nido que no es una idea peregrina porque se han implementado en otras ciudades, en 
otros territorios de nuestro país, pues se han declarado como algo muy bueno para función 
que se quieren realizar y por ello yo creo que Alcoy no es especial, que también seria una 
buena cosa. Gracias de nuevo a todos los que apoyan la moción.

Sr. Alcalde:
Passem a votació.

Seguidamente  se  somete  a  votación  la  moción  presentada  por  el  grupo  municipal 
Ciudadanos.

El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (1), PODEMOS (2) y GUANYAR ALCOI (2) y la abstención del concejal del 
grupo municipal VOX (1) i del concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma 
(1), aprueba la moción.

                                 
19. 19254/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTES SOBRE PREC ROTONDA CONFLUÈNCIA CALLES TOMÁS LLÁCER, 
POLÍGON INDUSTRIAL COTES BAIXES, CARRER B I CARRETERA VALÈNCIA .
Sra. Rosa García:
¿Si?, bueno, pues:

La  Sra.  Rosa  García,  portavoz  del  grupo  municipal  Ciudadanos,  lee  las  siguientes 
preguntas:

“Desde  abril  de  2021,  hay  aprobado  un  Ruego  de  Ciudadanos  para  el  estudio  de  la 
viabilidad de ordenar el tráfico en dicha zona mediante una rotonda, ya que la confluencia 
entre dichas calles es causa de diversos problemas de tráfico y seguridad, además de ser 
un proyecto demandado por vecinos y trabajadores del polígono.

¿Qué pasos se han dado hasta el momento, encaminados a  –y cito al Sr. Llopis–  implicar a 
todos los departamentos que tengan que decir alguna cosa al respecto para ver de ordenar 
este tránsito y apaciguar este cruce de la ciudad? 
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Sr. Jordi Martínez:
A mi sempre en toquen el temes més mundanos, jo sentia parlar dels rats penats i en toca 
açò d'obres. Bueno,  los pasos que hemos dado,  hemos encargado al  departamento  de 
movilidad que haga un estudio de tráfico porque tenemos dudas de si  la  rotonda de la 
estamos hablando que es la de la confluencia de Tomás Llácer, podía estudiarse de hacerse 
más arriba en la confluencia de la calle San Juan Bosco con avenida de Valencia, y también 
estamos esperando la adjudicación de la rotonda de abajo para que ni una ni la otra pudiera 
interferir en las obras o ponernos en contacto con la dirección de obra cuando se adjudique 
para ver si…, quiero decir, que nos les cause  ningún perjuicio y que pueda consensuar la 
solución con la otra rotonda, porque nos parece que de una distancia a la que se va hacer 
probablemente  haya  poco  espacio  de  tráfico,  entonces  estamos  estudiando,  hemos 
encargado para un trabajo para ver la idoneidad de esa o la idoneidad de la de más arriba, 
Calle San Juan Bosco con carretera Valencia. 

Sra. Rosa García:
Pues la siguiente no se la hago porque si está estudiándose pues no se habrá redactado la 
memoria,  lo  que  si  que  me  gustaría  conocer  es  si  ¿se  ha  estudiado  una  posible 
provisionalidad de esa rotonda, sea ubicada donde hablamos en un principio o después del 
estudio de movilidad, sea un poco más arriba, con New Jersey de Plástico, que fue también 
lo  que  se  comentó,  antes  de  que  se  empiecen  las  obras  de  la  rotonda  de  abajo, 
precisamente para no bloquear e intentar agilizar un poco más antes de la obra.

Sra. Jordi Martínez:
Si, se haría tanto en un caso como en otro y si no interferimos con la obra de la rotonda 
Norte,  haríamos  una  provisional  para  ver  como  funciona  y  a  partir  de  ahí  si  que  nos 
plantearíamos el hacerla de manera definitiva. Ahí el cruce que ahora es un…, tiene muchas 
dificultades que es  el  que hablamos  de  la  primera rotonda,  lo  que  se haría  seria…,  el 
problema es que hay demasiada poca distancia entre esa rotonda y la construcción de la 
otra,  posiblemente  no  solucione el  problema de salida  de Font  Dolça por  ahí  sino que 
probablemente sea por arriba, pero cuando tengamos el estudio si vemos que es adecuado 
lo haríamos de manera provisional para ver como funciona. 

20. 19265/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA SOBRE EL CONVENI LAIP 
Sra. Rosa García:

“La Sra. Rosa García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, lee la siguiente pregunta:

Tras  la  reciente  firma  entre  el  Ayuntamiento  de  Alcoy  y  la  Conselleria  de  Economía 
Sostenible, del convenio para impulsar proyectos empresariales prioritarios. 

¿De qué manera y desde dónde se van a articular las ayudas de este convenio?”

Sr. Segura:
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si,  gracias Sr.  Vice-Alcalde. Buenos días a todos y a todas. En primer lugar,  si  se tiene 
conocimiento de que un proyecto empresarial quiere instalarse en la ciudad se informa a los 
promotores de la existencia del convenio y de las condiciones, a priori, que debe de cumplir 
para acogerse a este  tipo  de procedimiento  en cuanto  a  contratación,  inversión y valor 
añadido de la actividad, según el decreto de la normativa, el…, creo que es el…, no me'n 
recorde,  luego  lo  comento.  Luego  si  la  empresa  decide  acogerse  al  procedimiento 
contemplado  en  la  Ley  de  Aceleración  de  Inversión  de  Proyectos  Prioritarios,  desde  la 
concejalia se le facilitara el contacto del punto de aceleración del IVACE por el que debe 
tramitarse toda la documentación y en el ayuntamiento se designara una persona que hará 
de interlocutora con el  IVACE durante todo el  proceso y que participara  en la  comisión 
Técnica de Inversiones si fuera necesario. La empresa si se acoge al procedimiento vera 
reducidos  los  plazos  ordinarios  de  los  tramites  administrativos  a  la  mitad  exceptuando 
aquellos plazos relativos a la presentación de solicitudes y recursos en los procedimientos 
de concurrencia competitiva, los plazos de información pública así como los de naturaleza 
fiscal. 

Sra. Rosa García:
¿Puedo hacer una pequeña pregunta para que me quede claro, Sr. Alcalde?

Sr. Alcalde:
Sí, claro.

Sra Rosa García:
Si,  simplemente,  Sr.  Segura,  porque ¿he entendido entonces que el  Ayuntamiento va a 
actuar como acompañante pero que en realidad se tiene que articular todo desde el punto 
de aceleración del IVACE?

Sr. Segura:
Si, al hilo hay una empresa interesada y la hemos remitido al IVACE, nos dieron la persona 
de contacto del punto de aceleración y la documentación tiene que entrar por el punto de 
aceleración,  a  partir  de  ahí,  como  en  este  caso,  por  ponerlo  como  ejemplo,  como  la 
inversión afecta al territorio, entonces tendremos una persona en la comisión técnica que 
estudiará el procedimiento y nos comprometemos a reducir a la mitad los trámites que sean 
propios de la administración local.

Sra. Rosa García:
Pues muchas gracias.

21. 19466/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREGUNTES – PREC XARXA PÚBLICA DE CLAVEGUERAM 
Sr. Santiago:
Gràcies de nou Alcalde.

El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal PODEM, llig les següents preguntes:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS: 
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En agost de 2021 s'aprovava la licitació de l'obra per a  connectar directament el polígon 
industrial  El  Castellar amb els col·lectors del riu pel carrer Sotarroni,  una actuació en la 
Xarxa Pública de clavegueram de Batoi realitzada a proposta de Podem. 

L'objectiu principal d'aquesta obra passava per evitar el pas d'aquestes conduccions per tot 
el barri de Batoi, i per tant, evitar així les olors que implicaven en els habitatges de la zona i  
millorar la qualitat de vida del veïnat. 

Al mateix temps s'anava a monitoritzar la qualitat de les aigües en l'eixida del polígon per a 
controlar  que  alguns  abocaments  superen  els  paràmetres  permesos  en  certes,  algunes 
activitats.

Una  actuació  de  273.000  euros  duta  a  terme  amb  una  subvenció  de  l'IVACE  per  un 
percentatge del 53%, aproximadament, i la resta d'aportació municipal.

Per això, des de Podem realitzem les següents preguntes»

I les passaré a llegir totes juntes i a partir d'ací vosté ja pot contestar com considere.

«- Quin tipus de monitoratge s'ha fet per a controlar els vessaments a l'eixida del polígon?
- Amb quina freqüència s'han dut a terme aquests anàlisis?
- Quins han sigut els resultats?

I en cas de superar els paràmetres permesos;
-  Quines  actuacions  s'han  dut  a  terme  en  el  que  respecta  a  les  possibles  sancions 
administratives?»

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies. 
Bé, el tipus de monitoratge que es fa és una estació contínua que té unes sondes on els 
paràmetres  que  s’arrepleguen  són  la  conductivitat  del  PH,  l'oxidació,  reducció  i  l'oxigen 
dissolt. Aquesta sonda, en les pluges de maig, es va estopejar i està reparada ja i ens dona 
dades en continu, durant tot el dia dels paràmetres d'eixos quatre elements que tenim. És 
cert que han eixit unes dades que no són massa bones, per què en alguns casos, en el tema 
de la conductivitat a vegades se superen, i el que hem fet des de la regidoria del Sr. Segura i 
meua,  és  convocar  a  l'empresa perquè  són els  únics  que  aboquen  allí.  Ara  com ara  i 
directament  són l'empresa que existeix  allí  per  veure quines possibles  solucions podem 
donar.  És cert també que en alguns casos està costant de recalibrar, però sí que, durant tot 
el mes de maig sí que ens va donar dades importants. I com déiem, com déiem abans, 
volem veure si podem ampliar aquesta presa de dades en més col·lectors de la ciutat.

Sr. Santiago:
Bé, realitzem el prec.

El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal PODEM, llig el següent prec:
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«- Que sens facilite els diferents resultats dels anàlisis i es desprén que..., bé, s'accepta el 
prec o no i després si vols intervinc.»

Sr. Jordi Martínez:
Sí, no acceptem el prec per què és el seu dret tindre l'informe totalment de resultats de 
l'anàlisi per a monitoritzar-l’ho.

Sr. Santiago:
I del que es desprén és que sí que s'han superat els paràmetres permesos. Jo entenc que 
això va associat a una sèrie de sancions administratives, llavors jo no sé, exactament, si 
això ho dureu a terme o no, o quines actuacions fareu al respecte.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, com li dic, ja hem quedat en l'empresa per veure de quina manera podem solucionar el 
problema i sí..., jo crec que cal ser raonable en aquest sentit de dir si hi ha qualsevol classe 
de paràmetre que és perillós. Clar, nosaltres també els hem de comunicar quins són els 
resultats a l'empresa, i una vegada que tinc l'empresa que prenguen les mesures oportunes. 
No va associat, és igual que el que hem parlat abans. A tu t'avisen que tens unes coses que 
estan malament i que tens un temps per a solucionar-ho i si no sí que et sancionen. Però 
creiem que la millor manera d'actuar ara és consensuar amb l'empresa totes les solucions 
que puguen posar, però que l'interessant d'açò és que el que passava fins ara ja ho tenim 
aconseguit.  És a dir,  ara ja sabem que passa, no? Després caldrà prendre les mesures 
pitjors o millors, sancions o no, això ja es veurà. Que jo no soc, en aquest moment qui per a 
dir-ho pel procediment administratiu que puguen tindre. Però sí que és interessant i crec que 
hem de pensar tots en els temes de la gestió de l'aigua que puguen vindre, com déiem 
abans, si ens interessarà a tots ampliar eixa xarxa de monitorització del clavegueram per 
saber que està passant, no?, en la ciutat. 

 
22. 19471/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC ESTACIONAMENTS I CONTROL DEL TRÀNSIT ZONA NORD
Sr. Santiago:
Sí, bé, doncs és un prec d'estacionament i control del trànsit en Zona Nord, d'acord. 

El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal PODEM, llig el següent prec:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Des de Podem tenim clar que la millora de la ciutat ha de ser una de les prioritats de les 
administracions públiques, especialment de les més properes, com és de la de l'Ajuntament. 
Un compromís amb la ciutadania que ha de garantir les millores necessàries per facilitar el 
seu dia a dia, en tots els barris de la ciutat.

Per això, i després de parlar amb veïns i veïnes de la Zona Nord, més concretament del 
carrer Ausiàs March, hem pogut confirmar que és necessària una actuació en el barri, en 
quant a estacionament, revisió de guals i control de trànsit i circulació.
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L'activitat diària existent a aquests carrers, Ausiàs March i els seus voltants, com es pot 
observar  a  les  fotografies,  posa  en  evidència  la  falta  de control  de  trànsit,  així  com la 
necessitat de plantejar una alternativa a l'actual sistema d'estacionament, una revisió dels 
espais exteriors per a bars i una actualització dels guals i zones de càrrega i descàrrega, per 
revisar si són adequades o si estan vigents.

Per aquests motius, realitzem el següent prec:

- Que el govern municipal estudie la manera de facilitar el dia a dia en el carrer Ausiàs 
March, i els seus voltants, per incrementar els estacionaments i tindre un major control del 
trànsit en la zona tenint en compte la revisió de la vigència dels guals i l'actualització de zo-
nes de càrrega i descàrrega.»

Sr. Santiago:
Bé, les fotos no estan ací, però sí que les hem fet arribar.

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde i molt bon dia a totes les companyes i companys de Corporació. 
Bé, acceptem el prec, i dir-los que el que anem a fer és treballar intensificant la presència 
amb la Policia Local per a evitar estacionaments en doble fila que moltes vegades, fins i tot 
el que fan és entorpir a les emergències. I el que també farem, com vam manifestar en la co-
missió d'aquesta mateixa setmana, anem a treballar i revisar totes les zones d'aparcament, 
totes les zones de càrrega i descàrrega, per si estan sobredimensionades o si corresponen 
en aquesta quantia i també revisar tots els guals tal com hem manifestat. I també el que fa-
rem és revisar la resta de carrers al voltant, per què possiblement estem centrar-se molt en 
aquest carrer i possiblement als carrers del voltant també, possiblement, haurem de fer una 
revisió al respecte.

Sr. Santiago:
Doncs agraïm el compromís adquirit per què entenem que al final és molt important que des 
de l'administració es facilite el dia a dia. Són moltes les famílies, són moltes les persones 
que tenen molts problemes a l'hora de buscar un estacionament en la zona, per tant, tot el 
que puga millorar la qualitat de vida dels nostres veïns i veïnes, és una bona proposta. Par-
lem del carrer Ausiàs March i evidentment dels seus voltants, llavors si es pot accelerar tota 
aquesta revisió dels guals que probablement alguns no estaran vigents i les zones de càrre-
ga i descàrrega doncs ací es podran recuperar, entenem nosaltres, estacionaments. I res-
pecte als vehicles que aparquen en doble fila, ja no només és per què poden entorpir el tràn-
sit o la circulació diària, sinó que també, a vegades, ocasionen desperfectes en els cotxes 
per què no els aparquen bé i hi ha hagut casos on s’han trencat retrovisors o han fet qualse-
vol classe de ratllada. Per tant, incrementar aquest control per a facilitar la fluïdesa del tràn-
sit  de la zona, intentar incrementar els vehicles d'acord amb aquests criteris entenc que 
doncs alliberarà molt o millorarà la qualitat de vida, també, en la zona, per tant, bé, això, 
transmetre l'agraïment al respecte.

Sr. Llopis:
Bé, aprofitarem també, ara mateixa que tenim una bona incorporació d'agents prompte, per 
intensificar més presència per aquesta zona i per a tota la ciutat, i sobretot per veure també 
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altres llocs que puguen estar donant-se el mateix cas que estem parlant que està donant-se 
en aquest carrer i en aquesta zona de la zona Nord. Intentarem treballar en aquesta línia.

23. 19482/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC BANYS PÚBLICS A LA VIA VERDA 
Sr. Ferrándiz:
Gràcies de nou Alcalde.

El Sr. Ferrándiz, regidor del grup municipal PODEM, i el següent prec:

“Exposició de motius

La zona de l'inici  de la  Via Verda,  al  barri  de  Batoi,  és un punt  clau per  als  alcoians  i 
alcoianes que el fan servir per al seu esplai i també per als turistes que ens visiten.

Tan els primer com els segons ens han fet arribar la conveniència d'instal·lar banys públics a 
la zona per millorar els serveis que oferim a la ciutadania i als visitants i nosaltres la veritat 
que compartim aquest paréixer i per això realitzem el següent prec, que és: 

 ⁃ Que s'instal·len uns banys públics en la zona de l'inici de la Vía Verda.” 

Sr. Silvestre:
Bon  dia  de  nou,  a  veure,  no  li  acceptarem  el  prec  per  què  ara  mateixa  no  és  veiem 
capacitats i sobretot per què no volem que d'ací a dos mesos o tres ens diguen..., d'acord? I  
sobretot també per què sabeu que unes instal·lacions d'aquests tipus, si estiguérem en un 
altre país o en un altre lloc, possiblement podrien estar perfectament i no passaria res, ací ja 
sabem, tenim exemples en parcs de la ciutat i en altres llocs que al final acaben rebentant-
ho, però sí que en compromet a estudiar, a veure possibilitats i a veure com estan resolent-
se aquestes situacions en altres poblacions, per veure que és el que podem ajudar a aportar 
o millorar per solucionar aquest tema.

Sr. Ferrándiz:
Bé, lamentem que no s'accepte, però bé,  de totes maneres agraïm el compromís per a 
poder estudiar alguna alternativa. Per què sí que sabeu que nosaltres ja vam presentar per a 
poder tindre una zona d'autocaravanes a la nostra ciutat. Sabem que un dels punts que 
s'està plantejant i en el que s'està treballant és aquest mateix punt. Sabem que encara no la 
tenim, però de totes maneres sí que hi ha molts vehicles d'aquest tipus que utilitzen aquesta 
zona per a parar, i bé, consideràvem que fins que tinguérem aquesta zona doncs és una 
bona forma de millorar els serveis que tenia la zona de cara als visitants i també, com he dit  
abans, a les persones del nostre poble que la fan servir. Esperem que es puga estudiar 
alguna alternativa i que prompte puguem millorar en aquest sentit.

Sr. Silvestre:
Sí, li torne a reiterar el compromís, ara, també cal entendre doncs segons passen en altres 
coses, que al final no ho podem tindreu tot, totes les infraestructures i tot en tots els llocs. 
Aleshores, jo en aquest sentit també demane un poc de comprensió, d'acord? Gràcies.
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24. 19504/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
MOCIÓ PER A L'ESTABLIMENT D'INDICADORS EN EDUCACIÓ
Sra. Obiol:
Sí, sé que l'habitual és llegir  els punts d'acord, però com són molts específics i  és molt 
curteta la moció, si no us sap mal, llisque rapidíssimament tot el text.

La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig la següent moció:

”EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En el plenari de juny Guanyar Alcoi va demanar un pla de xoc per a solucionar la situació 
anòmala de la nostra ciutat en termes educatius (un 75% de l'alumnat es troba matriculat en 
escola  de  titularitat  privada  quan  la  mitjana  del  País  Valencià  és  d'un  30%).  Se'ns  va 
denegar entre altres raons per tractar-se d'una demanda molt poc concreta. Com que per a 
fer propostes concretes, en realitat per a poder implementar polítiques útils, es requereix 
tindre informació demanem en aquesta moció que es reculla la informació necessària per a 
conéixer l'estat del sistema educatiu de la nostra ciutat.

Per a l'any 2020 la Unió Europea va establir un seguit d'objectius per a assegurar l'educació 
de qualitat en els estats membres. Són objectius mesurables congruents amb els Objectius 
de Desenvolupament Sostenible (ODS). Independentment de les dades en l'àmbit espanyol i 
valencià, és també important tindre'ls en compte en l'àmbit  local per tal de poder decidir 
sobre la realitat d'Alcoi basant-se en evidències.

Els indicadors són els següents:
1.- APRENENTATGE PERMANENT. 
2.- BAIX RENDIMENT.
3.- EDUCACIÓ SUPERIOR.
4.- ABANDONAMENT PREMATUR DELS ESTUDIS. 
5.- PARTICIPACIÓ EN EDUCACIÓ INFANTIL.

Amb tot demanem:

PRIMER.- Que es reculla informació de manera sistemàtica cada curs d'aquests ítems per a 
poder valorar la situació de l'estat de l'educació a Alcoi.

SEGON.- Que tenint en compte la situació anòmala de la xarxa pública de la ciutat, que 
aquesta  informació  es  reculla  desagregant  les  dades  en  xarxa  titularitat  pública/xarxa 
titularitat privada.

TERCER.- Que,  acomplint  amb  la  llei  d'igualtat  de  2007,  aquestes  dades  estiguen 
desagregades per sexe.

QUART.- Que les dades es facen públiques i puguen servir per a avaluar els avanços dels 
nostres governs en la promoció de l'educació pública a la ciutat.”
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Sr. Alcalde:
Ja pot respirar.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Bé, a mi aquesta moció em pareix que demana una cosa raonable i a més necessària, no? 
Jo crec que tindre, tindre la possibilitat d'estudiar les dades que se'ns donen constantment i 
que…, doncs ens ajuda a poder treballar millor en moltes coses. Doncs tinc un poc que dir  
en el segon punt, en el tema de la “xarxa pública/xarxa privada” que es pot entrar ací en un 
poc…, però tampoc està de més saber les condicions.  El que jo sí que agrairia..., donaré 
suport  a  aquesta  moció,  però  sí  que  agrairia  afegir  un  punt  en  què  es  demanara  a 
Conselleria que gastara els mateixos paràmetres per a poder tindre un punt de comparació a 
l'hora de poder valorar, a final de cada any, els resultats de tots aquests punts. Jo crec que 
seria una cosa enriquidora i que ajudaria, a més a més, a veure quina diferència hi ha entre 
poblacions  dins de la  comunitat  i  sí,  però  barallar  tots  els  mateixos  punts de valoració. 
Gràcies.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. El coste de una plaza de enseñanza pública asciende a mas de 6000€ 
por alumno, mientras que una plaza en la concertada, y no privada como insisten, es de algo 
mas de 3000€, un 50% menos, y a esto debemos sumar  la libertad de los padres a elegir el 
colegio en el que quieren que estudien sus hijos. A Guanyar realmente no le importan las 
cifras que esta pidiendo en esta moción, unicamente le interesan para alimentar su odio a la 
libertad  del  resto,  a  la  libre  elección  del  resto,  y  a  todo  lo  que  tenga  que  ver  con  la  
enseñanza concertada, como siempre criticar y en contra de lo que no pueden controlar, en 
contra de todo lo que no sea público. Y ademas clasificando a los alumnos en estudiantes 
de primera y de segunda, igual que hacen con todo. Pero claro, crearon una ley para poder 
desagregar los datos y así poder utilizarlos para su interés y beneficio, datos que suelen ser 
manipulados y mal utilizados para crear un nuevo problema y miedo entre los ciudadanos. 
Para nosotros la igualdad es clara, es cuando todos tenemos los mismos derechos, pero 
también las mismas obligaciones, no se puede favorecer a unos en perjuicio de otros, y la 
igualdad que ustedes promueven,  es la  de la  división,  la  separación,  la  clasificación,  la 
diferencia y eso no es una igualdad real. ¿Por qué no se preguntan el motivo por el cual 
padres prefieren llevar a sus hijos a un centro concertado que a un centro público? Una Ley 
Nacional  de  Educación  duradera  que  establezca  contenidos  comunes,  la  devolución  al 
Estado de las competencias en educación para garantizar la igualdad de oportunidades en 
todo el territorio nacional, entre otras medidas, harán que la educación sea la que permita a 
los jóvenes alcanzar sus metas sin que sus condiciones sociales o económicas sean un 
impedimento. Gracias.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde i molt bon dia de nou a tot el món. 
A veure,  he  de  reconéixer  que  m'he  llegit  moltes  vegades  aquesta  proposta,  que  l'he 
reflexionada fins a altes hores de la nit, especialment ahir, i és evident i vaig a fer espòiler 
que des de Podem donarem, donarem suport. Però sí que..., sí que ens agradaria, sí que 
m'agradaria compartir  amb vosaltres i  en especial  amb el grup proposant una reflexió al 
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respecte  o  un  dubte  que  m'ha  sorgit  segons  he  llegit  els  diferents  punts  d'acord  i  els 
diferents indicadors que entenem que són molt raonables. Des de Podem no pensem que 
aquests indicadors no siguen necessaris, entenem que són necessaris. El dubte que tenim 
és  que  si  realment  són  necessaris  per  a  treballar,  per  la  promoció  de  l'escola  pública, 
d'acord, i ho dic segons un pilar fonamental. Jo crec que ho compartim, que al final l'escola 
pública és una ferramenta per a treballar per a la igualtat i una ferramenta per a treballar  
sobretot per a reduir o evitar les diferents desigualtats socials en les nostres societats, no 
per a confrontar. Per tant, si l'objectiu principal és la promoció de l'escola pública, des de 
Podem entenem que tot i ser necessaris els indicadors, no fan falta per a continuar invertint 
com s'està fent per part del Botànic en la promoció de l'escola pública.  I jo crec que hem de 
traure múscul al respecte, no?, per què des del Botànic, en especial, des de la Conselleria, 
el Sr. Marsà, s'ha treballat molt i s'ha treballat, bé, s'ha treballat molt i s'ha treballat molt bé.  
Donaré una sèrie de dades que entenc que s'han de posar damunt de la taula en el que 
respecta a l'objectiu principal que jo crec que persegueix aquesta moció i és, en primer lloc, 
que s'han millorat les infraestructures i sobretot s'han millorat les infraestructures per evitar 
els barracons i per a tindre espais dignes. En el Pla Edificant s'han invertit ja més de 1000 
milions d'euros, per a la promoció l'escola pública. En segon lloc, s'han baixat les ràtios, 
s'han baixat les ràtios sobretot en l'etapa de la pandèmia, ja no per a poder donar un millor 
servei,  en  aquest  cas,  als  alumnes.  S'han  contractat  a  més  professorat  per  a  millorar 
l'atenció a aquests, s'han consolidat vora 6000 places. També s'està ajudant a universalitzar 
l'educació de 0 a 3 anys, amb la garantia de l'escolaritat en el que respecta a 2 anys i pujant 
en més d'un 60% el bo infantil, i també, per què es menciona en la proposta, també s'ha fet 
un increment de l'oferta i de l'FP arrelada al territori a partir de les singularitats de cada 
comarca. Per tant entenem des de Podem que és important que rescatem tots els aspectes, 
tots  els  objectius  que  s'han  complit  o  s'han  treballat  per  part  de  la  Conselleria,  per  a,  
precisament, complir aquest objectiu, i és ací on està el dubte. Realment necessitem, no que 
siguen necessaris, ho són, sinó realment si ho necessitem per a apostar fermament com ha 
fet el Botànic per l'escola pública? Per tant, el que sí que demanaria, és que l'Ajuntament 
col·laborara plenament, també per a evitar la situació anòmala que tenim en la nostra ciutat, 
a  més  de  treballar  fermament,  diria  jo,  per  la  promoció  de  l'escola  pública  demanant 
projectes, demanant tota la subvenció, demanant ajudes, a Conselleria,  precisament, per 
anar totes a una. Crec que en això doncs, hem de sumar esforços per a aconseguir-ho i 
donar-li la volta a la situació que tenim actualment quant a xarxa pública, quant a escola 
pública a la nostra ciutat. 
Gràcies.

Sra. Rosa García:
Gracias Sr. Alcalde. Bueno, yo no voy a entrar en si me gusta más o me gusta menos la 
forma en que viene expresada la moción en su exposición de motivos, ni tampoco en los 
motivos que tiene Guanyar para solicitar lo que solicita, pero bueno, ellos son libres y para 
eso lo han hecho, ¿no?, yo lo que quiero decir es que nosotros vamos a apoyar la moción 
porque al final lo que se está pidiendo es que se nos dé una información en forma de datos,  
y que la misma se haga pública, por lo tanto, como he dicho, vamos a votar a favor. 

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde.
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Com  no  potser  d'altra  manera,  Compromís  estem  totalment  d'acord  amb  marcar  els 
indicadors. Ja no és qüestió de com i que es facen, si no saber quina és la realitat, quina és 
la  situació  dels  nostres  (....)  i  de  la  nostra  gent.  Podrem  estar  d'acord,  o  siga,  estem 
totalment d'acord que l'escola pública, podem entendre algunes reticències que marquen 
des de la dreta per l'escola concertada, que no la compartim, però la realitat és que tant 
d'una educació com l'altra necessitem indicadors per saber com van els nostres alumnes, 
com van els nostres fills i cap a on enfoquem l'educació en el nostre poble. Això és bo per a 
uns i per a altres i a més, sent una ciutat Smart City, obtindre indicadors sempre és important 
i serà un benefici per a la ciutat. Jo crec que no, no cap discussió en aquesta moció i estar 
d'acord amb ella.

Sr. Cantó:
Gràcies. Bé, nos encontramos ante una moción, como tantas otras, de apariencia inocente, 
una  moción  que  sólo  busca  conocer  el  estado  de  la  educación  en  la  ciudad  y  poder 
mejorarlo,  pero  no  parece  ser  eso  lo  que  busca  el  grupo  proponente,  que  mezcla  su 
obsesión  por  la  educación  concertada  con  la  necesidad  de  conocer  el  estado  de  la 
educación  en  la  ciudad.  Hay  que  agradecer  a  Guanyar  que  no  intente  disimular  su 
verdadera intención, no son pocas las veces que algunos de sus dirigentes han comentado 
que la manera de solucionar los problemas de la educación pública era cerrar la concertada. 
Y esta moción va de eso, lo dejan caer al principio de la exposición hablando de lo que para 
ellos es una anomalía, su intención,  su finalidad verdadera, es cerrar La salle, cerrar Las 
Paulas, cerrar los Salesianos, cerrar San Roque, Cerrar Arnauda y cerrar Las Carmelitas. La 
izquierda más montaraz, una vez desvelada la gran farsa del paraíso socialista de la Europa 
del  este,  intenta  poner  sus  dogmas  por  otras  vías.  Ahora  quiere  aprovechar  la  loable 
intención de la  Asamblea General  de la  ONU de alcanzar un desarrollo  sostenible para 
hacernos  creer  que  su  visión  del  mundo  es  la  correcta  y  los  demás  estamos  todos 
equivocados. Cuando la intención de este organismo, el de la ONU, es ayudar a los más 
necesitados del planeta, no imponer la agenda política de los neo comunistas. Medir los 
estándares  educativos,  no es  mala  idea.  La  llamada agenda  2030  en  sus  objetivos  de 
materia de educación habla de:
“Garantizar  una  educación  inclusiva,  equitativa  y  de  calidad  y  promover  oportunidades 
durante toda la vida para todos”
Por cierto, que estos objetivos que se plantea la ONU para mediados del S XXI no son muy 
distintos de los que se planteó Don Bosco (el fundador de los Salesianos) en el Turín del S. 
XIX, que era dar una educación y una oportunidad en la vida a los niños empobrecidos e 
incluso encarcelados por las desigualdades de la revolución industrial. La agenda 2030, en 
materia  educativa,  está  destinada  fundamentalmente  a  la  escolarización  de  millones  de 
niños en todo el planeta. Y es evidente que los niños de Alcoy están todos escolarizados, ¿o 
insinúa  Guanyar  qué  los  niños  de  la  educación  concertada  no  están  convenientemente 
escolarizados?,  ¿o que los profesores de estos colegios no son verdaderos profesionales 
de la educación?, ¿o quiere después “cocinar” los datos obtenidos en esta encuesta al modo 
CIS de Tezanos para poner a la escuela privada contra la picota? No nos fiamos de las 
verdaderas  intenciones  de  los  comisarios  políticos  de  Guanyar  siempre  atentos  a  la 
posibilidad de imponer su libertad a los demás. Y por lo tanto votaremos que no a esta 
moción. Hay que dejar muy claro que toda la educación de Alcoy es pública, que todos 
pagamos impuestos y que estos deben ser utilizados para cubrir las necesidades de todos 
los contribuyentes. Nosotros apoyaremos siempre las mejoras en la educación pública al 
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igual que apoyaremos la concertada y estaremos al lado de los padres para que puedan 
elegir libremente el colegio de sus hijos. Gràcies.

Sr. Silvestre:
Bon dia de nou. 
Bé, a mi m'agradaria que…, votar a favor d'aquesta, d'aquesta moció,  l'únic és que jo els 
demanaria  unes  modificacions  que  jo  crec  que  són  molt  senzilles i  que  pense  que 
acceptaran sense cap problema. Abans de dir-les, sí que vull comentar que alguns d'aquests 
indicadors,  que  evidentment,  ens  pareixen  a  nosaltres   també interessants,  igual  hi  ha 
dificultat per aconseguir-los per què clar, no són indicadors fàcils. Per què, per exemple, 
aprenentatge permanent, hui en dia, en tot l'aprenentatge en línia que està fent-se doncs 
igual és complicat. Però bé, hi ha altres que jo pense  que no dependran de la informació 
que nosaltres pugem obtindre, per què, ara ho explicaré un poc més endavant. Aleshores, jo 
el que sí que demanaria, si us sembla bé, és en el primer punt d'acord, jo posaria “que 
s'intente recollir informació de manera sistemàtica cada curs d'aquests ítems per a poder 
valorar la situació de l'estat de l'educació a Alcoi, sempre que des de la Conselleria i els 
centres educatius ens passen informació.” Perquè dic açò?, per què, per exemple, en el 
tema de l'abandonament i baix rendiment, nosaltres sempre hem demanat, ja fa anys, jo 
crec que des de..., segons vaig parlar en la tècnica del departament, des de temps del PP, 
s'ha demanat l'accés a ITACA, i des de la Conselleria sempre ens han dit el mateix. Que a 
veure,  que aquest  és un programa de gestió  de centres i  no tenim per  què tindre'l  els 
ajuntaments  la  informació.  aleshores,  nosaltres  hem  parlat  fins  i  tot  directament  amb 
l'inspector i amb la direcció territorial demanant-los aquesta informació. Fins i tot el mateix 
inspector, ahir, crec que va ser ahir o el dia anterior, ens va dir: «és que aquesta informació 
moltes vegades no la tenim», aleshores nosaltres insistirem, recalcarem, demanarem, bé a 
través de la Conselleria si ens ho pot demanar a través de l'ITACA o bé a través dels centres 
educatius, que hi ha moltes vegades que els demanem la informació i insistint, insistint, de 
vegades  ens  la  donen.  Aleshores,  jo  us  demane  aquesta,  com  si  diguérem  aquesta 
puntualització, igual que després en l'altre, en el següent punt i en l'altre, el mateix, “que 
tenint en compte la situació anòmala de la xarxa pública de la ciutat, que aquesta informació 
es reculla desagregant les dades en xarxa titularitat pública/xarxa titularitat privada”. Torne a 
repetir el mateix, si aconseguim que ens donen les dades desagregades, d'acord. Igual que 
en el tema del sexe, si aconseguim, que jo crec que sí, que ens ho podran donar, espere 
que sí, però clar, aquestes coses de vegades, et sorprens moltes vegades de segons et 
donen la informació. Jo pense que si això…, per això us demane que puntua…, igual que en 
l'últim  “que  les  dades  es  facen  públiques  i  puguen  servir…”,  clar,  si  les  tenim,  si  les 
aconseguim, no hi haurà cap problema en aconseguir-ho. Aleshores, no sé si teniu a bé 
aquestes puntualitzacions que he dit, que jo crec no desvirtualitzen la moció.

Sra. Obiol:
Gràcies. Gràcies a tots per les vostres intervencions. En primer lloc, crec que hi ha alguns 
aclariments que són importants fer. Crec que a Guanyar hem donat bones mostres que ens 
agrada parlar i que ens agrada parlar molt, per tant, no cal que ningú parle per nosaltres. En 
segon lloc, nosaltres no conreem els discursos de l'odi, com altres, no diem cap escola ni 
volem  tancar  res,  només  volem  que  serveis  públics,  pagats  en  diners  públics,  tinguen 
paràmetres d'organització públics i democràtics, i punt. En tercer lloc, la concertada, per què 
sembla que algú no ho sap, l'escola concertada és un centre privat,  pagat per impostos 
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públics,  és  un  centre  de  titularitat  privada.  Poden  haver  centres  de  titularitat  privada 
absolutament privats i centres de titularitat privada que han fet un concert en l'administració 
pública.  Reben uns diners,  i  són concertats,  però  no deixen de tindre titularitat  privada, 
d'acord?, això que significa? Significa, per exemple, que el professorat és contractat segons 
criteris  propis  del  centre,  que  els  seus  salaris  són  determinats  pel  centre,  no  per 
l'administració pública,  que els  horaris i  les tasques,  doncs,  sinó,  no sé per què cobren 
menys els  professors d'escola concertada que els  d'escola pública,  que els horaris i  les 
tasques són determinades per centres. En quart  lloc,  no hi  ha llibertat,  no hi  ha llibertat 
sense equitat, impossible, no hi ha, per tant,  ja podem donar les voltes que vulguem, ja 
podem parlar, de Rússia hem parlat ací, no?, podem parlar del que vulguem, però si no 
tenim les condicions materials de vida i  les condicions culturals  de vida suficients per a 
poder triar, en llibertat, no podem triar en llibertat i ja està, d'acord.
Després, respecte a les esmenes, dues preguntes i una contraproposta, una pregunta i una 
contraproposta. En primer lloc, el Sr. Martínez en parlava d'instar a Conselleria. No tenim 
cap problema i el que passa que hauria d'aclarir sí que és que el que vol, és que cada poble 
tinga les seues dades donades per Conselleria,  per què les dades mitjanes valencianes 
existeixen. Nosaltres el que demanem són dades locals, per tant, si vosté, el que no acaba 
d'entendre és “Instar a Conselleria que les dades siguen de cadascun dels pobles”, bé, que 
ja li faig, ja “la ola”, si ho fan ací?, o si està demanant en l'àmbit de mitjana valenciana, que 
això ja existeix i està al portal estadístic del País Valencià. I en la contraproposta al grup 
Socialista,  jo…,  nosaltres,  crec  que  és  convenient  i  acceptem  l'esmena.  Ara  bé,  hi  ha 
maneres d'aconseguir  que ens passen les dades,  per tant,  sempre que ens passen les 
dades que el govern s'encarregarà de demanar-les de manera pública i notòria i de manera 
insistent, no?, per què sé que en altres llocs han fet reunions en tots els centres i ha anat 
gent a explicar-los la importància de tindre aquestes dades. La importància també, crec que 
és molt important de guardar l’anonimat i la confidencialitat de les dades, només faltaria. La 
importància  d'aquestes  dades  no  és  fer  rànquing,  només  faltaria,  no?  És  simplement 
conéixer  en quina situació estem en la  ciutat  en termes educatius i  tenint  en compte la 
situació  tan  anòmala  que  vivim  en  aquesta  ciutat  que  estem,  al  revés  de  la  realitat 
valenciana. Jo crec que això és just demanar-ho i crec que està bé, que no li fa mal a ningú.  
Ara bé, jo sí que li entenc el que vosté diu, Sr. Silvestre, i també entenc que s'ha de fer una 
campanya proactiva per aconseguir-ho guardant sempre totes les mesures de seguretat, 
no? Però sí que acollir bé als centres, òbviament, la llei, per acollir bé als centres perquè se 
senten, estan donant  dades realment per a millorar  la situació de l'educació en aquesta 
ciutat, i això sé que és el seu objectiu. Per tant, entenc que podrem arribar a un acord. 
I ja, per acabar, jo crec que per a defensar l'educació pública no necessitem els indicadors, 
no, per què la podem defensar, i per què hem donat ja mostres des de Guanyar i altres 
grups també d'aquesta Corporació i el govern del Botànic de defensar l'educació pública. 
Però crec que sempre és millor defensar l'educació pública amb coneixement de com està 
aquesta situació, de l'educació pública a la nostra ciutat, no? És com dir: «no fumem», però 
bé, si sabem tots els efectes que té fumar en la nostra salut doncs tenim més arguments per 
a poder defensar-ho. Crec que és més adient, per tant, òbviament, vosté Sr. Santiago, té 
raó. No ho necessitem, però és imprescindible, crec jo, a la situació a la qual estem, que 
sapiem com estem,  que  tinguem aquests  indicadors  que són europeus.  Vull  dir,  el  que 
estaríem fent  també és  posar  Alcoi,  a  un nivell  de  poder  comparar  en l'àmbit  valencià, 
espanyol, però també europeu. Crec que és molt important i des de Guanyar, ja, i acabe ja, 
fa molts anys que demanem diferents accions, per a la promoció de l'escola pública, molts 
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dels quals no s'han dut a terme. Hem pensat que potser, tenint una panoràmica de com 
estem,  és  més  fàcil  per  a  tota  la  ciutadania  i  també  per  als  grups  polítics  d'aquesta 
Corporació, poder avançar o bé cap a la defensa de l'escola pública que crec que és el que 
aconseguirem o bé cap a altres objectius. El coneixement potser, potser vist des de múltiples 
opcions. 
Gràcies.

Sr. Alcalde: 
Iniciem el segon torn d'intervencions.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies. 
Per aclarir un poc, jo crec que el Sr. Silvestre ha vingut a dir-nos que és imprescindible una 
col·laboració entre administracions perquè açò funcione,  no? Tant  com donar les dades, 
compartir-les,  jo  al  que  en  referia  era  a  què  sí  que  ens  donen  dades  la  Generalitat 
Valenciana, però potser no són els mateixos ítems. Jo volia que per un costat ens donaren 
desglossats per població, per part de Conselleria i, per altra banda, què nosaltres tinguérem 
els nostres, més tots els altres per poder contrastar realment, aquesta informació i tindre 
unes dades fiables. O siga, que aquesta era la idea, però sobretot, doncs clar, evidentment 
ja en més motius per què ens faciliten la informació que ens hagen de facilitar quan li la 
demanem, clar.

Sr Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bien, después de la intervención de la Sra. Obiol, pues nuestro voto, se 
lo confirma muchísimo más, vale, sobretodo con su totalidad diciendo “público y punto”, sin 
dar  alternativa  a  otra  forma  de  pensar,  diferente  o  de  educación  diferente.  Ahi  queda 
demostrado el tipo de gente que son ustedes. Gracias.

Sr. Santiago:
Gràcies de nou Alcalde. 
Per als defensors d'aquell  eslògan que deia:  «llibertat educativa»,  si  no recorde mal,  va 
dedicat a ells,  saben qui pagava, amb retard, als 200 de la concertada, i  no pagava els 
complements  quan  tocava?,  o  saben,  no?  El  Partit  Popular,  quan  governava  al  País 
Valencià,  i  és més,  saben,  saben per la  mala gestió  del Partit  Popular  que obligava les 
universitats  a  endeutar-se?  El  Partit  Popular,  el  Partit  Popular,  i  gràcies  al  Botànic, 
precisament hem pogut eixugar aquest dubte que teníem amb les universitats. I bé, respecte 
de les explicacions, doncs..., gràcies, la veritat és que les valorem, també les compartim i 
res, reafirmar-nos en el nostre suport a la proposta. 
Gràcies.

Sr. Cantó:
No, simplemente reafirmar nuestro voto negativo, a pesar de cualquier enmienda y que en 
relación a lo que decía el Sr. Santiago del Botànic, lo único que nos gusta del Botànic es la 
canción de Radio Futura. 

Sr. Silvestre:
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Bé, jo no entraré, jo crec que ací es debatia una moció concreta i clar, no entraré en el debat 
d'aquest. Al final, evidentment, estem parlant de col·legis públics, però també estem parlant 
d'una xarxa pública, que jo crec que ho vaig dir en l'altre plenari. Al final la Conselleria el 
govern del  Botànic  el  que garanteix  és tota una sèrie de terminis  per  a escolaritzar  als 
nostres xiquets i xiquetes, en una xarxa pública on estan els col·legis públics i els col·legis 
concertats,  d'acord? I  això que els  col·legis  concertats  marquen el  seu sou,  això no és 
veritat, no és veritat, i li ho dic en coneixement de causa. D'acord, pot ser una confusió, no 
passa res, tots ens confonem. L’aclariment que vosté em demanava de la Conselleria, no, 
no, jo el de la Conselleria, no era que li demanava les dades a Conselleria, sinó que, com he 
dit  abans,  que  a  través  de  l'ITACA nosaltres  podem  obtindre  informació  local.  El  que 
demanarem és aquesta informació local, i a més a més és que pensem que quan nosaltres li 
ho  demanem  als  centres  tenim  una  certa  força,  però  no.  Qui  realment  té  força  és  la 
Conselleria  per  a  demanar-les.  Aleshores,  així  li  ho  demanarem a  la  Conselleria  i  a  la 
Inspecció. El que nosaltres anem a fer és traslladar també aquest prec, aquestes preguntes 
o aquests indicadors, al Consell  Escolar Municipal perquè siguen sabedors i perquè ens 
donen  suport.  Perquè  des  d'allí  també,  que  tenen  al  mateix  inspector,  volien  veure  si 
d'alguna manera es poden comprometre a traure aquestes dades. Sempre com vosté diu, 
amb un cert sigil i respectant un poc, un poc que aquestes dades no siguen assignades. Al 
final el que volem és traure números, eh!, i no fa falta posar noms i cognoms.  I res més, 
d'acord!;  aleshores,  jo  entenc  que  sí  que  l’acceptem.  Ja  et  dic,  que  aclarir  el  de  la 
Conselleria era més que res en aquest sentit, en el sentit de voler obtindre aquestes dades, 
dades locals, que després, evidentment, es podran confrontar o comparar en les que tinga la 
mateixa Conselleria en l'àmbit de la província o de la comunitat.

Sra. Obiol:
Sí, realment el que he dit, només volem que els serveis públics pagats amb diners públics 
tinguen paràmetres d'organització públics i democràtics. I punt, he dit això, no hem dit que 
no hi haguen altres opcions, sinó que no els paguem amb impostos públics. Doncs nosaltres 
agraïm  l'acceptació  i  el  vot  favorable  de  tots  i  cadascun  dels  grups  que  la  voten 
favorablement. Els que ho fan negativament no, i estem a la disposició del govern municipal 
per si necessiten cap ajuda o cap..., sí, cap ajuda per a poder aconseguir-ho per a poder 
contribuir  a  facilitar  aquest  observatori  o  aquests  indicadors  o  les  dades  d'aquests 
indicadors.
I res més. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Per tant, passem a votació de la moció en les incorporacions que ha fet el regidor Jordi 
Silvestre. Ah!, d'acord, sí, sí, sí, s'incorpora també la proposta del senyor Marcos Martinez.
Seguidament se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal Guanyar Alcoi, que 
incorpora les esmenes plantejades pel grup municipal Socialista i el regidor no adscrit el Sr. 
Marcos Eduardo Martínez Coloma.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12),  COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (2) i GUANYAR 
ALCOI (2) i el regidor no adscrit el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), i el vot en 
contra dels regidors dels grups municipals PARTIDO POPULAR (4) i  VOX (1),  aprova la 
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moció presentada que incorpora les esmenes presentades pel grup municipals Socialista i el 
regidor no adscrit el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma, en els següents termes:

”EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En el plenari de juny Guanyar Alcoi va demanar un pla de xoc per a solucionar la situació 
anòmala de la nostra ciutat en termes educatius (un 75% de l'alumnat es troba matriculat en 
escola  de  titularitat  privada  quan  la  mitjana  del  País  Valencià  és  d'un  30%).  Se'ns  va 
denegar entre altres raons per tractar-se d'una demanda molt poc concreta. Com que per a 
fer propostes concretes, en realitat per a poder implementar polítiques útils, es requereix 
tindre informació demanem en aquesta moció que es reculla la informació necessària per a 
conéixer l'estat del sistema educatiu de la nostra ciutat.

Per a l'any 2020 la Unió Europea va establir un seguit d'objectius per a assegurar l'educació 
de qualitat en els estats membres. Són objectius mesurables congruents amb els Objectius 
de Desenvolupament Sostenible (ODS). Independentment de les dades en l'àmbit espanyol i 
valencià, és també important tindre'ls en compte en l'àmbit  local per tal de poder decidir 
sobre la realitat d'Alcoi basant-se en evidències.

Els indicadors són els següents:
1.- APRENENTATGE PERMANENT. 
2.- BAIX RENDIMENT.
3.- EDUCACIÓ SUPERIOR.
4.- ABANDONAMENT PREMATUR DELS ESTUDIS. 
5.- PARTICIPACIÓ EN EDUCACIÓ INFANTIL.

Amb tot demanem:

PRIMER.- Que  s'intente recollir  la informació de manera sistemàtica cada curs d'aquests 
ítems per a poder valorar la situació de l'estat de l'educació a Alcoi,  sempre que des de la 
Conselleria i els centres educatius ens passen informació.

SEGON.- Que tenint en compte la situació anòmala de la xarxa pública de la ciutat, que 
aquesta informació s'intente recollir i que es reculla desagregant les dades en xarxa titularitat 
pública/xarxa titularitat privada.

TERCER.- Que, acomplint amb la llei d'igualtat de 2007,  s'intente recollir  aquestes dades 
desagregades per sexe.

QUART.- Que les dades es facen públiques i puguen servir per a avaluar els avanços dels 
nostres governs en la promoció de l'educació pública a la ciutat.”

CINQUÈ.- Instar la Conselleria que utilitze els mateixos paràmetres per a recollir les dades i 
les faça públiques, per a poder comparar-les amb altres poblacions.

25. 19507/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
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PREC PER A LA CONVERSIÓ DELS ESCOCELLS EN XICOTETS JARDINS
Sr. González:
Gràcies.

El Sr. González, regidor del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En el procés de renaturalitzar la ciutat un element important i  que proveeix de múltiples 
beneficis per a la biodiversitat i la salut de la ciutadania és reformar els escocells dels arbres 
urbans i convertir-los en xicotets jardins als peus dels arbres.

Els efectes positius són innegables:

 Augmenta  la  biodiversitat  als  nuclis  urbans  i  a  més  pot  fomentar  la  presència 
d'espècies autòctones i silvestres.

 S'atrau i proporciona aliment i recer als insectes que al mateix temps que conserven 
la biodiversitat a les nostres ciutats, contribueixen a controlar les plagues que poden 
afectar els arbres.

 Comporten  una  major  permeabilitat  del  sòl  i  un  augment  en  aquest  de 
microorganismes associats, la qual cosa tindrà beneficis per als arbres.

 Milloren la qualitat de l'aire que respira la ciutadania.
 Té un alt component estètic que beneficia a la ciutat i als seus habitants.

Per tot això, demanem:

- Es treballe en un pla de substitució progressiva dels actuals escocells urbans d'Alcoi per 
petits jardins d'espècies autòctones.»

Sr. Silvestre:
Sí, bon dia de nou. 
A veure, no li acceptaré el prec i ara després, jo crec que ho entendrà perfectament. Mire, 
nosaltres tenim una estratègia de renaturalització de la nostra ciutat que queda ben patent i 
reflectida en les dues subvencions que hem aconseguit, gràcies al treball i idees dels tècnics 
de la regidoria i també, naturalment, d'un servidor. Hui hem escoltat ací deixadesa, desídia, 
desgovern,  tot  el  que  es  fa  mal  i  tant  mal.  A veure,  ací  acabem d'aconseguir,  acabem 
d'aconseguir, jo crec que tota l'oposició s'alegrarà, malgrat que algú es pese un poc, acabem 
d'aconseguir un projecte de més de 3,5 milions d'euros. Un projecte que diu ALCOI BIO-UP, 
un projecte de la Fundació Biodiversitat recolzada pel Ministeri de la Transició Ecològica i el 
Repte Demogràfic en el qual comprenen 13 actuacions i a més un projecte que ha sigut dels 
més valorats de tota Espanya. I sí, estem en el, top ten, s'han aconseguit sols 18 projectes, i 
sí, estic traient pit, estic traient pit per què m'agrada, i per què és un treball molt costós i que 
han patit des del departament, amb molt esforç, molt esforç, sobretot, abans de Nadal. A 
més a més és l'únic projecte que ens han donat, de tota Espanya, de tota la Comunitat 
Valenciana, l'únic ha sigut Alcoi, per què dic açò? Doncs bé, dic açò per què nosaltres tenim 
ací una estratègia de renaturalització. Anem a fer tota una sèrie d'actuacions encaminades a 
millorar aquesta biodiversitat que hem tractat ací i una sèrie d'actuacions on implementarem 
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les espècies autòctones, a llevar les espècies invasores, i en definitiva a millorar i conservar 
les poblacions d'insectes, millorar l'entorn, els barrancs, molts barris de la nostra ciutat i, per 
tant, millorarem la qualitat de vida de la ciutadania. Augmentar els llocs d'esplai i passeig 
prop dels mateixos barris, entre altres beneficis que comportaran aquest projecte. I no sols 
tenim aquest  projecte,  tenim el projecte que acabem de licitar,  que ha eixit  a licitació la 
setmana passada de solucions basades en la natura en la qual van a fer-se 5 actuacions en 
diferents zones de la ciutat, i que també miren per a on han sigut considerades per part de la 
Direcció  General  de  Canvi  Climàtic  com  un  exemple  de  bones  pràctiques  en  matèria 
d'adaptació al canvi climàtic. Doncs alguna cosa estarem fent bé, pense jo, i no estarem 
tocant-se la panxa, d'acord?

Sr. González:
Gràcies. 
Nosaltres ens alegrem, per descomptat, de totes aquestes mesures que implementarem, sí 
que és veritat que enteníem que aquesta era una fórmula que ens semblava, que anava en 
la línia, supose que en la mateixa línia que estàveu comentant vostés, i que al final no calien 
grandíssimes inversions. Era una qüestió d'anar apropant, per què al final es podia graduar. 
Enteníem que era una fórmula de fer-ho. Tampoc vull dir, no, no dic..., es podia fer fins i tot  
amb la col·laboració del veïnat que s'ha fet en altres ciutats, però bé, entenem que la nostra 
proposta era aquesta.  Després entenem que van a fer-se altres actuacions que supose, 
supose  no,  que  segur  són  positives.  Òbviament,  que  nosaltres  potser  demanem  més, 
continuarem demanant segurament el que creiem i continuarem exigint més, però bé, sí no 
creieu que és compatible entenem que no l'accepte i ja està. No passa res, vull dir, no fa 
falta tampoc posar-se...

Sr. Silvestre:
Sí, a veure, li explique per què jo crec que ho entendrà ara ràpidament, per què sí que és 
veritat  que quan vam caure en aquesta situació, jo vaig ser el primer que..., ostres!, tenen 
raó. A veure, el que fa referència als escocells en nombroses ocasions s'ha parlat del perill 
d'accessibilitat  que  suposen  els  escalons  generats,  desnivell  generat  pels  mateixos 
escocells, per a persones majors, per a invidents i d'altres. Per tant, crec que s'ha sol·licitat 
així en diverses ocasions i,  per evitar també accidents, que reompliren aquests escocells 
amb una resina permeable que permet el pas de l'aigua i de l'aire, a la vegada que queda 
eliminat el desnivell i tota la superfície queda igualada. Per això, li dic jo que li explicava la 
negació a aquest prec. De totes maneres també hem dit en nombroses ocasions, que quan 
la majoria  de gent  ens demanaven desbrossar  a  tot  a reu,  els  marges,  solars,  sendes, 
camins i Via Verda, i prop de les voreres, hem intentat fer pedagogia, la qual cosa també,  
m'alegre que vosaltres us sumeu, com no podia ser d'una altra manera. Ho pensava així per 
la importància de mantindre les mateixes, aquestes zones verdes, mentre estiguen verdes, 
ja que estem promocionant la presència de plantes silvestre autòctones on apareixen els 
nostres carrers i espais i que afavoreixen la biodiversitat i la presència d'invertebrats, ocells i 
altres animals. 
Gràcies.

26. 19514/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTES-PREC PER LA MILLORA DE LES CONDICIONS DEL CENTRE CULTURAL 
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La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig les preguntes següents:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Fa  unes  setmanes  CCOO  va  denunciar  les  condicions  laborals  dels  treballadors  i 
treballadores del Centre Cultural Mario Silvestre. Sense equipaments de refrigeració, deien, 
es vulneraven els drets laborals i també els de les persones usuàries. De fet, en la cloenda 
del curs de l'Escola Municipal de Belles Arts, en plena onada de calor, més d'un centenar de 
persones de totes les edats van poder patir aquestes condicions.

D'altra banda, no hi ha pressupost per a poder respondre a la compra de llibres que demana 
la ciutadania, quan és un servei bàsic a la ciutadania i quan en altres poblacions no es 
mostra cap problema al respecte.

Per tot això preguntem:»

Sra. Obiol:
Una a una?, d'acord.

«Per què no hi ha pressupost per a cobrir les demandes de llibres de la ciutadania ja al mes 
de juny?»

Sr. Llopis:
Bé, any rere any el que fem és plantejar un pressupost o una assignació dins del pressupost 
prou ajustat, per què així, al costat de les subvencions que demanem completar l'any. Sí que 
és veritat que estem veiem que cada vegada estem quedant-se més curt i el que anem a fer 
és revisar per al proper pressupost ampliar aquesta partida i així que no ocórrega el que 
està ocorrent. 

Sra. Obiol:
«S'han resolt ja els problemes existents en l'equip de refrigeració del centre cultural?»

Sr. Llopis:
No, no s'han resolt per una senzilla qüestió, aquesta màquina ha sigut reparada en diverses 
ocasions  i  ja  no  es  pot  reparar,  ja  és  impossible  tornar-la  a  reparar.  Cal  fer  un  repàs 
d'aquesta màquina, estem i ja hem sol·licitat algun pressupost que ja el tenim, però sí que és 
veritat que estem a l'espera d'algun més per veure per quin model de màquina és decantem. 
Fins  i  tot,  correspon també fer  qualsevol  mena de millora  en les  instal·lacions  per  què 
possiblement les mateixes canonades de conducció de l'aigua refrigerada de la  mateixa 
màquina de climatització també s'hagen de canviar. Aleshores anem a veure quina serà la 
màquina i quin serà el model pel qual ens decantarem per tal de veure, primerament també, 
d'on  traiem  la  partida  pressupostària  per  fer  front  i  quan  més  prompte  possible  poder 
reemplaçar-la.

Sra. Obiol:
«S'han  resolt  ja  els  problemes  amb  la  coberta  del  centre  cultural  que  fa  que  hi  haja 
goteres?»
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Sr. Llopis:
No s'ha solucionat. Sí que s'ha vist en diverses ocasions el terrat. Hem demanat una vegada 
més, revisar els baixants per a veure si és que s'embocen i, per tant, no acaba colant les 
trombes d'aigua forta que estan caient-nos. També el que va a vores és, una vegada es 
reemplace  la  màquina  d'aire  condicionat  o  climatització,  veure  si  són  els  mateixos 
assentaments de la mateixa màquina els que estan provocant que puguen haver-hi algunes 
romps en el que és el sòl del terrat per on estiga filtrant-se l'aigua.

Sra. Obiol:
Bé, agraïm el detall de les explicacions. Moltes gràcies. Formulàvem un prec, ja ens han 
contestat, però el formulem igualment.

La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, formula el següent prec:
«-  Que  els  problemes  del  Centre  Cultural  Mario  Silvestre  siguen  resolts  de  manera 
immediata per a garantir  les bones condicions de treball  i  d'estada i ús de la ciutadania 
d'aquesta infraestructura cultural.»

Sr. Llopis:
Com has vist  i  com m'he pogut  explicar,  estem damunt del tema, veient  quines són les 
possibles solucions. Nosaltres som els primers interessats a donar-li solució al tema perquè 
primera  reunisca  condicions  per  als  mateixos  treballadors  i  també  per  a  la  mateixa 
ciutadania que vaja gaudint d'aquest espai.

27. 19517/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTA- PREC SOBRE EL PLA CONTRA LES ALTES TEMPERATURES
El grup municipal Guanyar Alcoi presenta la pregunta següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En juliol de 2021 es va aprovar amb una àmplia majoria una moció per a fer un pla contra les 
altes temperatures a la ciutat. El punt d'acord era el següent:

PRIMER.- Que s'elabore un pla local contra la calor que incloga un estudi detallat del clima 
urbà de la ciutat així com les mesures i accions a curt i  mitjà termini que es consideren 
adients tant per a afavorir la reducció de les temperatures a la ciutat com per a prevenir i  
pal·liar els efectes de l'augment d'aquestes.

A aquest respecte volem saber:

 Quines són les mesures que s'han fet efectives per a avançar en aquest acord 
durant el darrer any?»

Sra. Obiol:
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Sí, si us sembla bé, ja que abans he llegit la moció i no devia i ara aquesta crec que és més 
llarga que la moció, vaig directament a la pregunta que vostés si que l'han llegida i és la 1 i  
quart.

La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el punt de la pregunta.

Sra. Sanjuan:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Bon dia a tots i a totes. Bé, estem treballant, continuem treballant sempre fent efectives, ja 
que són el nostre full  de ruta totes les mesures que afavoreixen la lluita contra el  canvi 
climàtic  com  són:  afavorir  les  energies  renovables,  afavorir  i  promocionar  la  mobilitat 
sostenible, mantindre i afavorir les zones de baixes emissions, zona de vianants, treballar 
per crear més carrils bici, actuacions que aposten per reciclatge com el contenidor marró i 
l'ampliació de la utilització de l'ecoparc mòbil. Apostem també per crear espais urbans verds, 
que com ha explicat,  fa una estoneta,  el  meu company de Transició Ecològica,  hem de 
traure pit per què ens han donat un reconeixement tan important per aquests projectes que 
durem a terme. També seran els que ajuden a crear aquests espais d'ombra i frescos i que 
demanen,  també  promocionem  l'aigua  de  l'aixeta  amb  el  que  aconseguim  o  almenys 
intentem aconseguir el residu 0, repoblacions d'arbratge on, si no recorde mal, en 2021, se'n 
van  plantar  3400,  més  o  menys.  Sabem  que  són  mesures  que  no  tindran  un  efecte 
immediat, però que hem d'estar fent contínuament per a lluitar contra el canvi climàtic que 
tenim damunt i poder revertir un poc aquesta tendència que és a l'alça. Per altra banda, i 
després de diverses reunions on han estat implicats doncs els diferents departaments de 
l'Ajuntament, especialment aquells que treballen amb col·lectius vulnerables, el passat 29 
d'abril de 2022 aconseguim tindre redactats el protocol de comunicació i coordinació en cas 
de  temperatures  extremes  del  municipi  d'Alcoi.  Sabem  que  hi  ha  molt  per  fer  i  que 
malauradament hem parlat moltes vegades d'aquest tema, però continuarem treballant en 
aquest sentit.

El grup municipal Guanyar Alcoi, presenta el prec següent:
«Una de les propostes que féiem en l'exposició de motius era la següent:

- La creació de punts freds en espais públics perquè la gent que no tinga bones condicions 
als seus habitatges puga gaudir d'espais frescos. Es podria per exemple ampliar l'horari de 
biblioteques, centres socials, museus o l'Àgora, per exemple, o habilitar zones exteriors 
ombrejades dotades d'elements d'aigua que puguen usar-se per a refrescar-se, com places 
amb parcs d'aigua.

No obstant això, hem vist que l'horari de les biblioteques s'ha reduït en estiu, fins i tot hi ha 
biblioteques que romandran tancades. Les biblioteques podrien ser el punt ideal perquè els 
alcoians ens poguérem refugiar d'aquestes altes temperatures, ja que compten (o haurien de 
comptar) amb sistemes de refrigeració però també amb banys públics. Per eixe motiu 
demanem:
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- Que les biblioteques estiguen obertes en horari habitual durant tot l'estiu i es promocione el 
seu estat de refugi climàtic.»

Sra. Obiol:
El prec, saltant-me tota la resta, era:

La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el punt del prec.

Sra. Sanjuan:
Bé, lamentem no poder acceptar aquest prec, per què encara que compartim que són un 
refugi climàtic, poden ser una bona opció i a més a més fomentaríem la lectura, que sempre 
ve bé. L'horari és causat per la planificació de les vacances del personal d'aquestes, que 
també tenen dret i no podem obviar doncs els drets que tenen els treballadors que també 
tenen dret.

Sra. Obiol:
Bé, aquests drets no depenen de l'horari, sinó del nombre de treballadors que es contracten, 
per tant, jo crec que hi han maneres de solucionar aquesta situació i donar servei. No només 
servei cultural sinó servei també a la ciutadania en aquests termes. Que hi haguen llocs en 
aquesta zona, des de calor amb les cases tan mal condicionades com les que tenim per a 
poder anar, estar fresquets i tranquils i poder establir altres elements. L'altre dia vam anar, 
bé, vam llegir un llibre que es deia: «Palacios del Pueblo», que precisament parlava de les 
biblioteques, com a palaus del poble, com a llocs, per a fer una ciutadania i una societat 
millor. 
Moltes gràcies.

Sra. Sanjuan:
Sí, bé, únicament dir que sí que es podien dotar de més personal, clar que sí, es podien 
dotar d'infinitat de personal per a fer coses noves o que ens vendrien bé, però aquesta no és 
la realitat i el pressupost que s'aprova a principi d'any ens dona uns diners per a poder dur a 
terme en el tema de personal. No podem anar implementant ni tampoc podem demanar-los 
a la gent que cobrisca unes places durant els seus temps de vacances.

28. 19519/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTA-PRECS  PER  LA  MILLORA  DE  LES  CONDICIONS  DELS  PARDALS 
ENFRONT DE LES ALTES TEMPERATURES
Sr. González:
Gràcies. Com són tres línies ho llisc tot.

El Sr. González, regidor del grup municipal Guanyar Alcoi, llig la pregunta següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Les altes temperatures que patim i que patirem estan afectant també molt als pardals que 
habiten la nostra ciutat. En algunes ciutats s'ha vist com molts es precipitaven dels seus nius 
i morien. Ací hem pogut veure algunes cries mortes als nostres carrers.
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En aquest sentit volem saber:
• El govern té constància que la calor haja afectat aquestes aus?»

Sr. Silvestre:
A veure, no tenim evidència científica encara que sí que és veritat que ens han aplegat més 
ocells al departament que crec que l'any passat. 

Sr. González:
Plantege els següents precs.

El Sr. González, regidor del grup municipal Guanyar Alcoi, llig els precs següents:
«Al respecte formulem els següents precs:

PRIMER.- Que s'instal·len caixes-nius abans de l'època de cria.

SEGON.- Que s'habiliten abeuradors o llocs perquè estes aus puguen beure i refrescar-se 
en diferents punts de la nostra ciutat.

TERCER.- Que es faça una campanya alertant  a la ciutadania sobre quines passes cal 
seguir si ens trobem aus xicotetes als carrers.»

Sr. Silvestre:
A veure, aquest prec sí que li  ho acceptaré, per què dos negatius en pareixia també un 
poc..., roín, bé, simplement, ho veurem. 
En el tema de les caixes nius ja està fent-se. Està previst solucions basades en la natura 
com a Alcoi Bio-UP, per què dintre de totes les zones d'actuacions sempre afegíem un punt 
de dir: «posarem caixes nius, hotel d'insectes, i caixes per als ratpenats». 
Quant al tema dels abreujadors o llocs perquè puguen beure, cal tindre en compte que al  
final, per sort, tenim prou punts d'aigua ací a la ciutat i un riu que malgrat que enguany està 
en prou bones condicions quant a quantitats. Però, així i tot, veurem d'implementar en algun 
lloc i de quina manera, per què ací en el tema de l'aigua ens preocupa una cosa que és el 
tema del mosquit tigre i totes aquestes coses. Aleshores com o de quina forma s'implementa 
o es posa per què pot ser un poc delicat, però bé, ho mirarem a veure si a través de..., i en  
llocs a més a més que puguem controlar nosaltres. I que es faça una campanya alertant a la 
ciutadania. Jo crec que la gent ja ho sap, per què de fet venen prou al departament, però bé, 
així i tot, no està de més que per xarxes i altres sistemes puguem, doncs això, anunciar-ho i 
demandar-ho i demanar-ho a la ciutadania i que es tinga en compte. 
Gràcies.

Sr. González:
No, gràcies. Agrair-ho, però al final creiem, com parlàvem a la moció dels ratots o en l'altra 
dels  escocells,  al  final  en  aquesta  línia  que  estem  parlant  de  renaturalitzar  la  ciutat,  i 
d’afavorir que aquestes espècies puguen, estiguen en les millors condicions. Entenc que hi 
ha coses complicades, però l'aigua, si no és aigua corrent pels mosquits i tal, però bé. Igual 
que les caixes-niu que sabíem que estaven. La idea era fer un paquet d'una proposta, un 
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poc  de  propostes  en  aquest  cas  per  què  ens  ha  arribat  gent  que  ens  deia,  que  ens 
comentava aquests casos, per tant agraïm l'acceptació.

29. 19522/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTES-PREC SOBRE LES RECOMANACIONS DE L'AGÈNCIA ANTIFRAU EN EL 
CONTRACTE DEL SERVEI D'AIGUA POTABLE 
Sr. González:
Gràcies.

El Sr. González, regidor del grup municipal Guanyar Alcoi, llig les preguntes següents:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La  resolució  de  conclusió  d'actuacions  d'investigació  de  l'Agència  Valenciana  Antifrau 
respecte al contracte de gestió de l'aigua potable formulava una sèrie de recomanacions a 
l'Ajuntament d'Alcoi.

A la recomanació primera sobre regularització de despeses i ingressos, a la recomanació 
segona sobre les liquidacions anuals definitives de la concessió pendents d'aprovació i a la 
recomanació tercera amb relació a la convocatòria de la Comissió de Seguiment i Control 
del Servei es concedien uns terminis de tres mesos a partir de la recepció de la resolució 
perquè s'informara l'Agència Antifrau sobre l'inici de les actuacions recomanades.

Com que el termini de tres mesos des de la recepció acaba hui, volem saber respecte a tot 
açò:

 S'ha informat l'Agència Antifrau sobre l'inici de les actuacions recomanades?
 Quines actuacions s'han realitzat pel que fa a aquestes recomanacions?»

Sr. Jordi Martínez:
Gràcies. 
Sí que s'ha informat l'Agència Antifrau i també perquè tots ho coneguem. El que sí que anem 
a fer és, hem traslladat a l'Agència Antifrau que entenem que una part de les decisions que 
es prenguen sobre aquestes 3 primeres recomanacions, han de ser aprovades per l'òrgan 
de contractació que en aquest cas és el ple municipal. Per tant el que li hem dit a l'Agència 
Antifrau és que en el ple, si ens diuen que sí, en el ple següent a què ens diguen que sí que 
portaríem a aprovació del plenari les actuacions que fan en les recomanacions de l'Agència 
Antifrau que és exigir les quantitats que s'han parlat. 
Bé, com està la pregunta.

Sr. González:
Continue.

«Respecte  a  la  recomanació  quarta  sobre  els  expedients  d'actualització  de  tarifes  i  la 
recomanació cinquena sobre contractació conjunta d'elaboració de projecte i execució de les 
obres volem saber:

 Quines actuacions s'han dut a terme?»
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Sr. Jordi Martínez:
Sí,  en aquest  cas el  que sí  que anem a fer  és  incloure-ho en els  serveis  següents.  Si 
després  en el  servei  d'aigua cal  licitar  unes obres,  es  farà d'acord  amb una elaboració 
conjunta de projectes i una execució. Per tant acceptem les propostes de l'Agència Antifrau 
per a incloure-les en el proper plec.

Sr. González:
Amb tot plantegem el següent prec:
- Que se'ns facilite la informació completa de les accions posades en marxa per l'Ajuntament 
d'Alcoi arran de les recomanacions de l'Agència Antifrau.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, vosté podrà accedir en breu, per què el que volem és traslladar al plenari les accions. 
Perquè vosté ho sàpia, seria sol·licitar el cobrament en el cas d'indemnització de l'EPSAR 
en  el  tema  de  Sant  Antoni  que  era  la  partició.  De  moment,  exigir  aquesta  quantitat  a 
l'empresa, però ells l'exigiran immediatament i veurem de quina manera es resol. Però això 
ha de passar pel plenari i la tercera, que jo no recorde, ah!, sí, sol·licitar-los altra vegada 
més, en un acord plenari, que s'envien aquests llistats de comptes d'ingressos i despeses.

Sr. González:
Bé, les altres, sap que fa temps que ho preguntem. Des que va aparéixer la resolució, en 
comissions i en plenaris, i al final hem vist també, vull dir, hem demanat l'expedient per què 
com  també  el  dilluns,  en  comissió  informativa,  també  es  va  dir  que  aquesta  setmana 
començaven a crear-se els expedients aquests, que vegem també que ens hem esperat fins 
última hora.  Però  bé,  els  tres  mesos,  els  hem demanat.  Esperem també tindre  accés i 
supose  que  vendrà  tota  aquesta  informació.  Encara  no  la  tenim,  però  entenem que  la 
tindrem ací també.
Gràcies.

Sr. Jordi Martínez:
No, vull dir, nosaltres el que volem és tampoc fer-ho més ràpid per cap raó. Nosaltres el que 
hem vist ara i després que haguérem pogut fer totes aquestes reclamacions a l'empresa. 
També hem fet diverses reunions de distints departaments per veure com es contesta açò, 
per què, per exemple, ara una cosa de les que més (....), que probablement és l'òrgan de 
contractació el que haja de fer aquesta reclamació, no el govern municipal o la Junta de 
Govern o l'Alcalde. Aleshores aquests debats també els tenen, els tenen els tècnics i ens 
assessorem  per  a  fer-ho  ací.  Enteníem  que  havíem  de  contestar,  hem  contestat,  hem 
complit amb l'Agència Antifrau i és cert que ara, el següent pas és traslladar-ho a aquest 
òrgan que és l'òrgan de contractació i prendre les mesures que ací acordem.

30. 19474/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES-PREC PER A LA REPOSICIÓ D'ARBRES EN L'ENTRADA PRINCIPAL DEL 
ROMERAL
Sr. Abad:
Si. Gracias Sr. Alcalde. Bien...
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El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

En la entrada principal al parque del Romeral, se talaron dos arboles los cuales creaban una 
zona de bienestar y descanso a los ciudadanos que ya no pueden disfrutar. Solo quedan los 
bancos que no disponen de la sombra que proporcionaban estos arboles.

El tocón en los alcorques dan una imagen triste y fría a la entrada de uno de las parques 
mas grandes de nuestra ciudad, además de poder provocar un tropiezo con la consecuente 
caída, da la sensación de que el  trabajo está inacabado, como se puede apreciar en la 
fotografía.

Por lo que realizamos las siguientes preguntas,

 ¿Por qué motivo se talaron estos dos árboles a la entrada principal del parque del 
Romeral?”

Sr. Jordi Martínez:
Bé, li contestaré jo, vosté es donarà per…, en les altres dues preguntes. Eixos dos xops, 
crec que eren, o…, eren dos xops?

Sr. Abad:
Si, si.

Sr. Jordi Martínez:
Estaven plantats i es van secar. Es van secar perquè no tenen rec i no tenen rec no perquè 
no hi ha xarxa de rec. És a dir, quan es van fer les obres que vosté en la foto acompanyen 
als escocells, veurà que és una intervenció que han fet vostés i no es va posar rec. D’això 
estic parlant, farà molts anys, i, per tant, no tenen rec. No s'han reposat per què entenem 
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que quan ho reposem, en els projectes que ha estat parlant també el Sr. Silvestre, haurem 
d'incorporar una nova xarxa de rec, en aquesta zona. Sí que és cert que no s'han d'eliminar 
les  soques i  escocells  i  d'acord amb el  que estem parlant  ací,  la  nostra  obligació  serà 
arreglar-ho  i  deixar-los  a  l'altura  perquè  no  hi  haguen  els  possibles  accidentes  que  es 
puguen donar.

Sr. Abad:
Bueno, de todas maneras voy a leer el ruego.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“
 Instamos al departamento responsable la eliminación de los tocones y proceder a la 

reposición de los ejemplares talados.”

Entiendo que como ha explicado la actuación que van a hacer, de momento taparan lo que 
son los alcorques, eliminaran los tocones y entonces pues ya, ya…

Sr. Jordi Martínez:
Sí, faríem l'eliminació de les soques i deixar el que són els tres espais. Prendrem nota per 
incloure-ho en el projecte, que jo crec que hi ha també una altra subvenció, en alguna altra, 
no sé si recorde mal. La Generalitat crec que té algun tipus de subvenció més per anar 
reposant arbres en aquest sentit. També ens acollirem.

Sr. Abad:
¿Entonces entiendo que el ruego se acepta?, correcto. Pues muchas gracias.

31. 19474/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A REVISIÓ I NETEJA DEL CLAVEGUERAM AL LLARG DEL LLIT DEL RIU 
BARXELL
Sr. Abad:
Gracias.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Las  terminaciones  del  alcantarillado,  desagües  y  otras  conducciones  que  finalizan  o 
desembocan a lo largo del cauce del rio Barxell, están llenas de suciedad, restos materiales, 
algunas taponadas, etc.

Tras las  lluvias de los últimos meses y la torrencial tormenta de hace dos semanas, ha 
aumentado  visiblemente  la  cantidad  de  restos  y  han  causado  desperfectos  en  algunas 
zonas como se aprecia en las fotografías.
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Por lo que realizamos el siguiente ruego,

 Que el departamento responsable realice una inspección para determinar y valorar 
los daños y las intervenciones a realizar para su limpieza.”

Sr. Jordi Martínez:
Bé, jo crec que ha quedat contestat en la intervenció d'abans. Nosaltres ja ho hem traslladat 
i l'informe el tindran vostés a partir de la setmana que ve, a la seua disposició. Podran veure 
les disposicions que s'han fet i si en tenen alguna més, sí que traslladar-ho per què en els 
col·lectors  de riu,  nosaltres  o  la  Confederació,  nosaltres  haurem de comunicar-ho a les 
distintes administracions.

Sr. Abad:
Si,  ya,  en la  intervención anterior  de  Compromís  ya  ha quedado claro,  pero  los  restos 
continúan estando y demás, entonces suponemos que seria bueno volver a reiterar a la 
empresa que se dedica a  limpiar  estos,  estas  zonas,  pues que volvieran a  intervenir  y 
volvieran a realizar un informe actualizado.

Sr. Jordi Silvestre:
Jo com li dic, en l'informe, que ens ho van remetre ahir, estan totes les zones, en teoria, en 
la intervenció, que vosté…, no sé, si vosté en diu…, en el que veig ací un que és clarament 
un col·lector. Ací s'haurà actuat segur i tindrà les fotos ací i les podrà consultar en acabar el 
ple i les tinc. Si hi ha alguna en concret que no és el que vosté puga veure ací, ens ho 
trasllada i ho traslladem a l'empresa.

Sr. Abad:
¿Puedo intervenir? Bien, las fotos están realizadas la semana pasada que supongo que no 
habrá dado tiempo por  que fueron…, el  informe estará hecho anterior  a las lluvias que 
tuvimos,  entonces ha provocado que los desperfectos se hayan vuelto a manifestar  i  la 
limpieza de toallitas y demás, etc..., pues vuelven a estar otra vez allí, por eso, pues insistir 
otra vez en lo mismo, que vuelva a actuar la empresa que se dedica a esto.
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Sr. Jordi Martínez:
És que la tinc, la foto aquesta i sí que s'hi ha…, la que vosté adjunta, sí jo no m'equivoque, 
aquesta de baix,  l'estat  anterior  i  l'estat actual.  Ho dic per si  vol  consultar-ho després o 
podem posar-ho en comú i que tinguen…, i si no fora comunicar-ho a l'empresa.

32. 19474/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA MODIFICACIÓ DE MANERA D'APARCAMENT
Sr. Abad:
Si.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Cambiar el tipo de las zonas de estacionamiento de vehículos, es una propuesta que ya 
hemos tratado en el pleno, pero las continuas quejas que nos transmiten los vecinos de las 
zonas donde los vehículos estacionan en batería o en oblicuo invaden gran parte de la 
superficie  de  las  aceras,  como  se  puede  apreciar  en  la  fotografía,  creemos  que  son 
necesarias para tratarlo de nuevo.

El Ayuntamiento ha llevado a cabo varias obras de accesibilidad en varias zonas de los 
barrios de Alcoy, pero no todo es hacer obras, sino también realizar cambios por ejemplo del 
modo de estacionamiento en las calles donde se producen estos casos, estacionamientos 
que  dificultan  la  circulación  de  peatones  por  aceras,  especialmente  personas  mayores, 
carros de bebe o carros de compra.

Sabemos que realizar este cambio de batería u oblicuo a estacionamiento en cordón, se 
reducirán en cierta medida los espacios de aparcamiento, pero creemos que si queremos 
hacer una ciudad amable para las personas, debemos aplicar este tipo de cambios.

Por lo que realizamos el siguiente ruego,
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 Que el  departamento responsable inicie un estudio para determinar  y  priorizar  el 
cambio  de  formas  de  aparcamiento  en  las  calles  de  Alcoy,  donde  sea  mas 
necesario.”

Sr. Llopis:
Gràcies altra vegada. 
Acceptem el prec, anem a estudiar totes aquestes zones. El que sí que voldria també, fer-li  
menció  és  que,  supose  que  quan  es  van  estudiar  en  el  seu  moment  fer  aquest  tipus 
d'aparcament, en la qual la part posterior és la que acaba damunt de la vorera, estarà fet així 
per  una  senzilla  raó.  Per  optimitzar  l'espai  d'aparcament,  per  què  és  una  zona  que 
habitualment que té poc aparcament i,  per tant,  està fet  d'aquesta forma. Però de totes 
maneres sí que paga la pena que ho analitzem per què al veure les fotos que vosté ha 
passat on tota una furgoneta està damunt de la vorera, això s'ha de veure.

Sr. Abad:      
La verdad es que son casos concretos pero cuando suceden a la gente pues le perjudica 
mucho, sobre todo a veces que al salir del mismo portal de casa, te encuentras delante y si  
sales con un carro, no puedes manipular a la hora de salir. Vale, muchas gracias por aceptar 
el ruego.

33. 19474/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA CURA I MANTENIMENT DE MONUMENTS PÚBLICS DE CARÀCTER 
MOBLE (Escultures, plaques commemoratives, retaules i mobiliari històric)
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La   conservación  de  estos  bienes  atañe  a  la  Administración  Pública  y  desde  nuestra 
responsabilidad  debemos  implicarnos  en  el  mantenimiento  de  unas  condiciones  que 
minimicen su deterioro.

Estas actuaciones de conservación previenen daños y deterioros que pueden obligar más 
tarde a complejas intervenciones de restauración. Hacemos mención de la importancia de 
estas  actuaciones  preventivas  para  solventar  problemas  que  se  originen  por  motivos 
climatológicos, acciones de vandalismo, accidentes de tráfico, etc.

Para acometer el mantenimiento de estos monumentos destacar, no sólo los tratamientos de 
limpieza, sino los de protección, como sellado de fisuras, cosido  de fragmentos, etc.
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Por lo anteriormente expuesto y las fotografías adjuntadas en las que se observa el estado 
de alguno de estos monumentos públicos, realizamos  el siguiente ruego,

 La redacción de un manual de conservación de monumentos públicos, de carácter 
mueble, donde se inscriban todos y cada uno de estos monumentos.

 Que  el  departamento  correspondiente  actúe  para  garantizar  la  idoneidad  de  las 
intervenciones, teniendo en cuenta los recursos disponibles y estudiar la viabilidad y 
redacción de un contrato para la conservación y mantenimiento de los monumentos 
de carácter mueble en la vía pública.”

Sr. Llopis:
Gràcies altra vegada. 
Bé, tal i segons o planteja, no li puc acceptar el prec per què el primer punt, per exemple, ja 
ho fem complir. Tenim un manual de tots els elements que tenim repartits per la ciutat, totes 
les  escultures  i  diferents  plaques,  etc.,  i  respecte  al  segon  punt,  el  que  planteja  és  el 
coherent,  vull  dir,  els tècnics hauran de ser els qui una vegada observem algun mal en 
alguna  d'aquestes  obres,  diguen,  facen  la  valoració  i  ens  recomanen  quins  són  els 
professionals  que  deuen  acabar  fent  aquesta  reparació.  El  contracte  de  conservació  i 
manteniment és el que no acabem de veure. Si vosté ho considera doncs podria deixar això 
i aleshores podria acceptar el prec.

Sr. Abad:
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Pues si, como ya lo ha comentado, pues replanteamos el ruego, eliminamos la parte de 
realizar o proyectar un contrato, pero que sigue el compromiso del departamento para el 
continuo seguimiento de los monumentos, estatuas, etc. , de la ciudad, para continuar el 
mantenimiento, etc. Vale.

Sr. Llopis:
Doncs el compromís aquest sí que existeix, és a dir, tenim tècnics en la casa que són els 
que van observant les escultures o els elements, els diferents elements que tenim repartits 
per la ciutat, per a indicar-nos quines són les millors actuacions que es puguen dur a terme i  
en quin moment.

Sr. Abad:
Bé, doncs gràcies per acceptar el prec i res més, agrair-ho. 
Gràcies.

34. 19505/2022 REGIDOR NO ADSCRIT MMARTINEZ 
PREC PARCS I JARDINS 
Sr. Marcos Martínez:
Gràcies.

El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit, llig el prec següent:

«Com tots els estius, s'ha de recordar al Govern Municipal el mal estat de conservació en el 
qual es troben els parcs i jardins de la nostra ciutat. En una època en la qual els ciutadans 
fem la vida al carrer, i seria molt d'agrair el gaudir d'aquests espais de manera adequada. 

D'altra banda, en l'època de més risc d'incendis, hi ha espais molts pegats al nucli  urbà 
(vessants,  barrancs,  marges,..),  que estan per esbrossar,  ja s'ha secat  l'herba,  i  podrien 
causar algun tipus de disgust en quant a xicotets incendis i tal.

Per tant, expose el següent PREC:

- Que s'agiliten els treballs de manteniment al màxim, i si fera falta en increment de personal, 
per  avançar  la  feina,  per  a  condicionar  aquests  espais  en  el  mínim  temps  possible, 
especialment en les zones més utilitzats.»

Sr. Jordi Martínez:
La intenció del prec l'entenc, però vosté entendrà que jo «el incremento de personas que 
fuera necesario, para acondicionar», per què li dic açò? Perquè en una ciutat com aquesta i 
més amb l'estratègia que estem utilitzant de renaturalització, ací passem de tindre un marge 
en la pujada del Francisco Aura, verd i estupend i molt bonic i en dues setmanes, en una 
onada de calor d'aquestes cau tot i és seca tot. Nosaltres tenim un programa de neteja de 
marges,  de  solars,  d'espais  pròxims  a  parcs...  Una  part  la  fa  el  regidor  de  Transició 
Ecològica en els serveis de l'empresa, una altra part la fem nosaltres i una altra part doncs 
també depenen de determinades ajudes..., per mantindre el terme. Però això ben programat, 
això  no  es  pot  resoldre  en  15  dies.  Els  treballs  de  neteja  de  solars  i  els  treballs  de 
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manteniment de solars és fan durant uns mesos on...,  d'ací a 4 mesos, quan tornen les 
pluges ja no caldrà per què tornarà a fer-se verd.  Jo crec que en açò hem de ser tots 
raonables. Tots vostés ho sabem que en el tema de parcs i jardins, ho dic per què quan 
«todos  los  veranos  se  les  tiene  que  recordar  el  mal  estado  de  conservación  que  se 
encuentran los parques y jardines de nuestra ciudad», jo visite molt per ací, i en tots els 
llocs, «en todos los sitios cuecen habas». Tots els que estem ací sabem que hi ha un pla 
director de parcs i jardins que necessita unes inversions per a tindre els parcs..., de 6 milions 
d'euros. Clar, i nosaltres, com es deia també, com es deia abans, anem fent treballs, anem 
reparant els parcs. Però jo crec que els parcs de la nostra ciutat estan dignes. Hi ha vegades 
que volem..., jo crec que aquesta societat està convertint que els parcs de la ciutat siguen el 
menjador de casa i el menjador de casa un parc no és. Els menjadors de casa són els 
menjadors  de  casa  i  ací  al  final  volem  una  via  verda  que  tinga  banys,  papereres.  Si 
poguérem demanar un bar a  la meitat d'això, també el demanaríem i jo crec que hem de ser 
raonables en aquestes coses, per què els jardins a la nostra ciutat són molt importants, són 
molt grans i són molt costosos de mantindre, i sobretot que està previst que es netegen tots 
aquests solars, zones, i espais que limiten en zona boscosa, per què així també ho tenim als 
plans que tenim d'incendis.

Sr. Marcos Martínez
Bé, m'imagine que bé. 
El tema del personal em referia un poc si es podia reforçar d'alguna manera o amb qualsevol 
mena d'AVALEM. Potser, estan ara treballant en la Glorieta o en un altre lloc i que pogueren 
dedicar-se un poc més a aquests temes. Home..., els jardins sobretot, per exemple, temes 
com la poda de les bardisses. Hi havia de ser una cosa, doncs potser estar més programada 
i sí que estar més a punt. Hi ha parcs que la tenen tallada el dia d'avui, però hi ha altres que 
no.  No es tracta tampoc de tindre de menjador  els  parcs,  però sí  que estiguen un poc 
condicionats, i ja no entre en altres problemes majors com puga tindre el Viaducte que és un 
problema d'arrels, i que sempre està alçant-se el pis. Però evidentment això entenc que és 
un problema molt difícil. I sobretot era per les zones que puguen tindre qualsevol conflicte 
per què estan molt pegades a les cases o estan molt pegades a zones de xiquets, que sí 
que es poguera pegar foc d'alguna manera, qualsevol descuit d'algú que tira uns petards o 
una burilla doncs pot donar un esglai. Ja les grans superfícies doncs entenc que es tardarà 
un poc més. També entenc que el pressupost que es té per a manteniment doncs hauria de 
ser el doble o el triple del que és per arribar a tot. Però sí que, d'alguna manera és faça 
aquest esforç, almenys el més visible per a la gent i com és la gent qui ho disfruta, doncs 
que ho tinga més aclarit. 
Gràcies.

Sr. Jordi Martínez:
Bé, jo el que..., vull dir..., si vosté... Jo que xafe prou per ací, i vosté veu ara zones així  
complicades com ha sigut repetidament els últims anys la zona de la  Vaguada que s'han 
produït molts incendis allí. Està acabada de treballar i això ho tenim en compte. El que vosté 
està dient, les zones que puguen fer-se més perilloses i en el pla d'incendis de la ciutat  
també, també es contempla tot això. A partir d'ací, el que està dient vosté, el manteniment 
dels parcs jo entenc, vosté haurà vist ara que fa temps que no tenim queixes de la neteja del 
parc de la zona Nord. Doncs per què tenim una empresa, en reserva de mercat, que crea 
ocupació, que està donant treball a gent que té difícil inserció i hem portat a 7 o 8 persones 
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a treballar ací. Ara estem pendents del nou contracte de manteniment de poda, que serà una 
quantitat  important.  Mantindrà la ciutat en millor  estat,  i  són apostes que estem fent  pel 
manteniment i que..., també li dic una cosa, encara que posarem 10 vegades més, ningú, 
tots, no estaríem contents, per què al final el que estem fem, és convertint les ciutats en 
menjadors de casa. Jo crec que dins de la raonabilitat apostarem per aquest manteniment.

35. 19505/2022 REGIDOR NO ADSCRIT MMARTINEZ 
PREGUNTES SOBRE L'AGENDA URBANA 
Sr. Marcos Martínez:
Sí.

El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit, llig les següents preguntes:

“S'ha iniciat un procés participatiu amb l'objectiu de confeccionar l'Agenda Urbana 2030. Un 
procés que sembla  no haja  tingut  una gran acceptació  o  no l'esperada  al  principi  i  les 
reunions, tant presencials com telemàtiques, no han sigut massa reeixides, aleshores les 
preguntes són:

Quins han pogut ser els factors per a aqueixa falta d'interés?

Ix a compte contractar empreses externes, no per a totes, però en algun cas,  per a aquesta 
mena de processos?

Quina valoració fa el Govern sobre aquesta campanya i procés?”

Sra. Sanjuan:
Sí, gràcies de nou. 
Bé,  els  factors  que  poden  ser,  la  falta  d'interés,  doncs  poden  ser  innumerables  i 
personalment els desconec. El que no és comprensible de cap manera és que aquells que 
demanen més participació, no participen. Però en la majoria de processos de participació 
que realitzem a la ciutat tots vegeu qui participa i qui no. Espera, és que m'he fet totes les 
preguntes,  d'acord,  que s'ix  a compte contractar?,  bé,  doncs aquest  govern entenc que 
qualsevol projecte es veu enriquit infinitament per la participació de la ciutadania. Per això 
nosaltres  creiem  i  propiciem  espais  de  participació,  perquè  els  processos  siguen 
transparents i eficients. Entenem que no sols cal crear-los, sinó que estiguen conduïts per 
professionals en aquest camp i  per això entenem que sí  que són rendibles,  sobretot en 
projectes que tenen una gran rellevància per a la nostra ciutat. 
I la nostra valoració, com dic, és positiva en el sentit què enriqueixen qualsevol mena de 
projecte, qualsevol aportació que faça a la ciutadania, siguen en els tallers que van realitzar-
se ací que són especialitats o siguen els que estem fent ara que són en el carrer. Qualsevol 
projecte,  creguem,  i  a  més  nosaltres  ho  propiciem,  que  es  veu  enriquit  per  aquests 
processos. Per altra banda, doncs bé, hem acceptat que la participació no és la que ens 
agradaria, i estem treballant per millorar-la dia a rere dia, però també crec, personalment, 
potser que és decebedor,  molt  decebedor  quan aquells  col·lectius que reivindiquen més 
participació i s'auto proclamen experts de la participació doncs brillen per la seua absència 
quan la dones.

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d'Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d'Alcoi

36. 19505/2022 REGIDOR NO ADSCRIT MMARTINEZ 
PREGUNTES PREC SERVEI RETIRADA DE VEHICLES DE LA VIA PÚBLICA 
Sr. Marcos Martínez:
Gràcies. 

El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit, llig  les preguntes-prec següents:

“Després de declarar deserta la licitació del servei de grua a la nostra ciutat el passat 13 de 
juny, i després d'un llarg període de problemes amb aquest servei,

Que solucions es remenen a curt termini per a poder operar amb normalitat?»

Sr. Marcos Martínez:
Les faig totes de colp?, bé, doncs les faig totes i així...

¿Por qué es tan problemático el contratar y gestionar aquest servei?

S'ha plantejat la possibilitat de gestionar el servei de manera directa per l'Ajuntament?»

Sr. Llopis:
Bé, d'acord. A la primera dir que el que anem a fer ara, el següent pas, és fer un contracte a 
través d'un negociat sense publicitat, que va a treballar-se amb això, d'acord? A la segona, 
per què és tan problemàtic contractar? Bé, primerament a mi m'agradaria dir que el que s'ha 
fet amb aquesta licitació és incorporar o bé, augmentar l'import de la licitació 20.000 euros 
més del que hi havia, pensant en què hi havia un increment de costos i una..., que hauria de 
millorar-se  el  servei.  Per  tant,  havíem  d'augmentar  la  partida  i  ni  així  s'han  presentat 
empreses. També, segons ens comenten els professionals de la casa, segons sembla són 
moltes les empreses del voltant que es dediquen al  sector.  El  que passa és que no els 
interessa,  els  interessa  potser  més  treballar  per  lliure,  o  treballar  per  a  companyies 
d'assegurances. Han de fer una gran despesa en personal, contractant personal, i això és 
bàsicament pel que estem trobant-se amb aquest problema per a contractar aquest servici. I 
per l'última que en fa menció, la de gestionar-ho de forma directa, no us ho hem plantejat per 
una senzilla raó, perquè ens faria falta una gran incorporació de personal especialitzat, i a 
més a més adquirir una grua i no pensem que siga el més idoni.

Sr. Marcos Martínez:
Bé, hi havia un prec.

El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit, llig el prec següent:

”PREC:

Que s'estudien totes les possibilitats i s'agiliten els tràmits per a poder oferir aquest servei al 
més prompte possible i amb solucions definitives.”

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d'Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d'Alcoi

Sr. Llopis:
S'accepta el prec, per què segons li he contestat, anem a veure la forma i manera, al més 
aviat possible, per a tindre el servei en normalitat.

Sr. Alcalde:
No hi ha més punts a l'ordre del dia, per tant, passem a precs i preguntes:

PRECS I PREGUNTES:
Sr. Alcalde:
Comencem pel Sr. Abad.

37. GRUP MUNICIPAL VOX 
PREGUNTA  CLOT EN LA ROTONDA D’ACCÉS POLÍGON SANTIAGO PAYÀ 
Sr. Abad:
Si, yo quería, si el Sr. Martínez podía explicar el socavón que ha surgido en el acceso al 
polígono Sant Benet, que solución se ha dado y que problemas se pueden ocasionar, si 
puede volverse a producir, si se ha rellenado el socavón, etc., ¿cual ha sido la intervención 
que se ha realizado?

Sr. Jordi Martínez:
Sí, es va detectar un clot en la rotonda de l'accés al Santiago Payá. Quan van arribar els 
tècnics van vore que té una profunditat d'un metre i escaig. D'entrada, vaig a parlar d'entrada 
fins  que  després  puguen  fer-se  les  proves  oportunes.  Es  va  descartar  que  fora  del 
clavegueram,  perquè  el  clavegueram  d'ací  passa  a  4  metres  de  profunditat.  Ací 
s'arrepleguen pluvials i fecals del carrer que pertany a la parcel·la del Clérigo i del carrer Filà 
Verds que pertany a l'Ajuntament. S’ajunten allí, passen per la rotonda i es distribueixen un a 
cada costat. El que s'ha fet és la intervenció d'alçar el flonjall que s'havia fet i reomplir-lo. A 
partir del dilluns hem encarregat que passen les càmeres, no per on les havíem passat, sinó 
per aquest carrer Filà Verds i pel carrer que està dins de la parcel·la del Clérigo, per a veure 
si és que estan trencats allí o no. És cert que quan passa tot el…, quan ix, quan entra a la 
rotonda  o  la  quantitat  de  pluvials  o  de  fecals,  quan  passen  per  allí,  no  és  la  mateixa 
quantitat. Això ho tenim comptat i, per tant, esperem els resultats per on entren aquests dos 
col·lectors, col·lectors no, aquests dos distribuïdors. Veurem quin, on poder localitzar l'error. 
De tota manera, com que també tenim pendent la intervenció en el Santiago Payá, el que és 
el vial, que estem a punt de veure si ja licitem les obres, ací també el que voldrem fer és  
paral·lelament fer una intervenció a la rotonda, siga perquè hàgem de fer un manteniment en 
el  clavegueram o  si  el  clavegueram està  bé  per  la  mateixa  rotonda,  donar-li  una  altra 
estètica. Però el que ens han dit els tècnics és, sí jo no m'equivoque, cap a les dues del  
migdia hui estarà una altra vegada oberta al trànsit.

38. GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
COMUNICACIÓ DE SANDRA OBIOL FRANCÉS DE RENUNCIA FORMAL A L'ACTA DE 
REGIDORA 
Sra. Obiol:
Gràcies de nou. Prenc de nou la paraula per a comunicar que en acabar aquest plenari 
presentaré la meua renúncia formal a l'acta de regidora. Atendre una situació de demanda 
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de cura familiar més intensa de l'habitual fa insostenible continuar amb la meua presència a 
la política institucional. La vida quotidiana és un procés de negociació constant entre el que 
vols  fer  i  el  que  pots  fer,  i  ara,  en  aquests  moments  a  la  meua  família  necessitem 
tranquil·litat  i  dedicació.  Perquè la  cura i  els  afectes requereixen temps i  presència.  I  la 
política institucional està construïda precisament a la contra d'aquesta possibilitat, apartant-
la, per cert, de la vida dels nostres veïns i veïnes. Crec que és una cosa que hauríem de 
pensar de manera seriosa. Trobe que és ja molt complicat trobar persones vàlides que es 
dediquen a la política institucional només per conviccions, perquè significa deixar aparcada 
la teua vida. Deixe l'acta, però, òbviament,  no abandone la meua participació en la vida 
política d'aquesta ciutat que tant estime. Perquè ens falten mans per aconseguir transformar 
Alcoi en un lloc més habitable i just. I perquè en aquests més de 20 anys que part del meu 
temps el dedique a raons polítiques he trobat companys de viatge fantàstics i  seria una 
inconscient  deixar  de  banda  aquesta  font  constant  d'esperança  enmig  la  foscor.  Un 
d'aquests  companys,  i  acabe  ja,  que  creia  que  era  més curt  açò,  òbviament,  és  Pablo 
González a qui vull agrair profundament que convertira la lletjor que massa sovint he trobat 
en aquests quasi  4 anys de política institucional  en compromís,  alegria i  amistat.  Deixe 
aquest seient però romandré al seu costat durant tot el temps que vulga dedicar-hi. I res 
més, ens veurem als carrers. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Sí m’ho permet, sí que vull aprofitar per a agrair-li aquests tres anys d'aportació a la política 
local.  No  sempre  hem  coincidit,  moltes  vegades  jo  crec  que  sí,  però  pense  que  és 
d'aquestes persones que té profundes conviccions, valors molt arrelats i això també fa que 
els  defense  amb  molta  vehemència,  no?,  i  jo  crec  que  en  política  això  també  és 
absolutament necessari. Els que estem ací, estem perquè tenim eixos valors que ens mouen 
a participar activament en la política, a treballar per un temps pels nostres veïns, intentar 
millorar en la mesura de les nostres possibilitats la nostra ciutat; i jo crec que vosté, amb les 
seues aportacions, les seues propostes, les seues crítiques, ha buscat sempre, sempre això, 
i li desitge el millor.

39. GRUP MUNICIPAL PODEM
PREGUNTES-PREC SOBRE ESCOLETES D'ESTIU
Sr. Ferrándiz:
Bé, no era per açò la meua intervenció, però, evidentment, després de la notícia que ens ha 
donat Sandra, doncs bé, vull agrair-li la tasca, desitjar-li, igualment, que ens veurem sovint 
igual,  encara que no siga ací,  i  ara sí  que vaig al  tema que ens porta.  Bé,  les nostres 
preguntes van relacionades amb el tema de les escoletes d'estiu, no per les coses que ja 
s'han fet malament, que sabem que no tenen remei. El que sí que hem de fer és treballar 
perquè aquesta situació no es torne a repetir, i sabem que hem tingut una reunió amb les 
famílies; però, així i tot, hi ha dubtes que continuen preocupant les mares i els pares dels 
xiquets i hem volgut traslladar-les ací per a poder ajudar a resoldre-les. I hem volgut també 
esperar a escoltar abans les intervencions en la moció. Si vol, li les vaig plantejant d'una en 
una i vosté me les respon. En primer lloc, el coordinador d'aquestes escoletes té la titulació 
que marca el Decret 86, de 5 de juny, del Consell?

Sra. De Gracia:
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Li conteste? Gràcies, Sr. Alcalde. Sí, la coordinadora d'aquesta escoleta té la titulació que 
marca la  subvenció,  d'acord? La subvenció  ens marca unes titulacions  concretes  per  a 
poder ser els professionals que porten aquestes escoletes.

Sr. Ferrándiz:
Tenen les escoletes la seua assegurança corresponent de responsabilitat civil?

Sra. De Gracia:
Per descomptat.

Sr. Ferrándiz:
Qui organitza i programa les activitats que van oferir les escoletes?

Sra. De Gracia:
A veure, en quedar desert el que és l'empresa, i en contractar nosaltres els professionals, els 
monitors i monitores, sobretot monitores, el que és la programació s'ha fet des dels tècnics 
de  l'Ajuntament,  de  diferents  departaments,  perquè  hem  col·laborat  entre  tots,  la 
coordinadora que porta l'escoleta i l'equip de monitors que ha col·laborat i ha participat en la 
programació d'aquestes activitats per a poder-les fer reals i efectives.

Sr. Ferrándiz:
Tenen habilitat un espai perquè els xiquets i xiquetes puguen menjar tenint en compte que 
l'horari d'aquestes és de 8 a 15 hores?

Sra. De Gracia:
Dins de l'horari de les activitats està inclòs l'horari de descans i l'horari d'esmorzar, sobretot 
al principi del matí, que és el desdejuni, i amb l'espai corresponent, en una escoleta i en una 
altra escoleta.  I  més tard un altre horari  per a tindre com un piscolabis els  xiquets que 
acaben cap a les dos i mitja, les tres, que és l'hora que considerem; que són xiquets i n’hi ha 
alguns de xicotius i s’han de tindre els horaris d'alimentació controlats.

Sr. Ferrándiz:
D'acord. Després, si les escoletes són de 3 a 14 anys, la pregunta que volíem formular és 
per què aquells xiquets i xiquetes de 3 anys que donaven el perfil, per què no han pogut ser 
admesos?

Sra. De Gracia:
Hauria de mirar tota la llista concretament, si hi ha algun cas que no ha pogut entrar, però 
agafàvem pel  que era  l'edat,  com deia,  entre 3  a  14 anys,  i  s'ha  agafat  a tots.  No sé 
concretament el cas que vosté pot comentar-me, possiblement a la millor podríem mirar-ho, 
perquè a la millor no tan sols és per l'edat, a la millor és per qualsevol altre motiu que..., no 
té per què ser per l'edat, ho teníem clar, de quina edat era fins a quina edat era. De fet, hi  
havia altres adolescents que s'havien presentat, germans, 16 anys, i l'edat compresa era fins 
als 14; però hem mantingut i hem respectat aquesta data d'edat.

Sr. Ferrándiz:
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D'acord.  Li  comentava aquesta pregunta en concret,  perquè sí  que tenim constància de 
casos on s'ha acceptat el germà més major i al més menut que tenia 3 anys. Però, algú altre 
amb les mateixes circumstàncies familiars, no ha sigut atés, però bé, no hi ha problema. 
Després,  en  un  altre  moment  podem  esbrinar  aquesta  qüestió  amb  més  detall.  També 
volíem preguntar si aquesta borsa serà només per a aquestes escoletes o si també serà per 
a properes o per a altres acciones que estiguen relacionades.

Sra. De Gracia:
Els monitors estan..., la borsa és específica per a aquesta escoleta, eh!. De fet, vam fer una 
borsa  d'urgència  ràpida,  tal  com vàreu  poder  comprovar  i  és  específica  per  a  aquesta 
escoleta d'enguany.

Sr. Ferrándiz:
S'ha demanat als aspirants de la borsa el certificat corresponent de delictes de naturalesa 
sexual, tal com estipula la normativa?

Sra. De Gracia:
Per descomptat, els que estan contractats realitzant les tasques de monitors tenen tota la 
documentació.

Sr. Ferrándiz:
Saben si  a  hores d'ara encara hi  ha famílies que no han rebut  cap telefonada ni  per a 
confirmar que tinguen acceptada la plaça en les escoletes? Perquè a nosaltres ens han 
arribat casos en què no han rebut cap telefonada i que encara no saben ni tan sols si estan 
admesos.

Sra. De Gracia:
Llevat error o omissió, l'informe dels tècnics és que han sigut tots localitzats o informats 
d'aquesta admissió.

Sr. Ferrándiz:
D'acord. Quina ha sigut la inversió total de les escoletes tenint en compte la de Setmana 
Santa i també les d'estiu?

Sra. De Gracia:
La subvenció consta de 171.000, que és la general, d'acord? El que va ser l'anterior, la que 
vam fer a l’abril, més tota la publicitat... Sabeu que aquesta subvenció, a banda del que és 
l'escoleta concreta, també du altres contractacions i  altres accions. A data de finalització 
d'abril, ens quedaven 111.000 euros de la subvenció, que són els que invertirem, la major 
part  que puguem,  per  a  poder  dotar  aquestes  dues escoletes  i  gaudir  en...,  o  siga,  de 
contractar  tant  el  personal  que s'ha augmentat,  que tenim 13 persones contractades de 
monitors,  més totes les activitats  que puguem fer.  Cal  tindre en compte que no és una 
licitació,  la  licitació  estava  en  una  quantitat  concreta,  ara  no.  Aquesta  quantitat  podem 
intentar utilitzar-la, tots els diners d'aquest fons, d'aquesta subvenció, per a poder gaudir 
d'aquestes escoletes. Per tant, en el moment que tinguem tots els comptes, es justificarà 
d'acord amb la despesa que hem tingut en aquestes dues escoletes.
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Sr. Ferrándiz:
Crec que amb aquesta resposta m'ha contestat també les dues següents, que eren: què 
anava a fer-se amb la diferència respecte de la subvenció rebuda. Entenem que es tractarà 
de gastar completament. I, després, l'altra pregunta: si sabia l'Ajuntament com justificar, per 
a no perdre aquesta subvenció en anys propers i  que puguem continuar desenvolupant 
aquests projectes que són tan necessaris. Entenc que si la gastem tota, també se sabrà com 
justificar i que no hi haurà cap problema. Bé, per descomptat, agraïm que ens responga a 
totes les preguntes que li hem plantejat, i esperem i desitgem, com li hem comentat també la 
resta de companys i  companyes, que aquestes escoletes siguen un èxit,  perquè així  ho 
mereixen els xiquets, les xiquetes i les famílies. Així i tot, sí que entenem que podríem anar 
un pas més enllà, ja es va plantejar en la comissió, i sí que ens agradaria que l'Ajuntament 
que ja ha reconegut l'error i ha demanat disculpes, assolira també en part la responsabilitat 
amb les famílies que s'han vist afectades. I, tal com ha comentat abans la Sra. Guillem, han 
hagut de fer una inversió per buscar una alternativa. Doncs bé, el prec que voldríem realitzar 
és:  «Que  l'Ajuntament  d'Alcoi  assumisca  la  responsabilitat  i  estudie  una  fórmula  per  a 
compensar  econòmicament  la  despesa  de  les  famílies  que  han  hagut  de  buscar  una 
alternativa.».

Sra. De Gracia:
Gràcies, Sr. Ferrándiz. Tal com vam comentar, perquè aquesta va ser una de les preguntes 
que va eixir en la reunió de mares i pares i es va tractar ací, la nostra contestació, i li ho 
comente tal com ho vam fer, és que en la subvenció no es té en compte el pagament d'una 
escoleta privada. No obstant això, sí que vam comunicar a la persona que ens ho va dir, que 
ho traslladara, o siga que ho traslladara a l'Ajuntament per escrit i es miraria la manera de si 
es veia justificable poder treballar i estudiar el tema que tracta. Aquesta persona va dir que 
gràcies, ens ho va agrair, ho miraré i es valorarà i es mirarà a veure de quina manera. I torne 
a repetir que intentarem tirar-ho endavant i que l'any que ve puguem tindre unes escoletes 
d'estiu, de l'Ajuntament d'Alcoi, que puguen donar un servei a xiquetes i xiquets en la ciutat, 
gràcies.

Sr. Ferràndiz:
Per acabar, entenem que les famílies que s'hagen vist afectades i vulguen compensar açò, 
han  de  ser  elles  les  que  facen  una  al·legació,  una  reclamació  sobre  això,  perquè 
l'Ajuntament ho puga atendre? Perfecte. Gràcies.

40. GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS
PREGUNTA-PREC SOBRE PACIENTS PER COVID ALS HOSPITALS
Sra. Rosa García:
Gracias Sr. Alcalde. Tengo que aprovechar para decir que voy a sentir mucho perder a mi 
compañera de la izquierda, nunca mejor dicho, pero como la política, ni empieza..., perdón, 
como la vida,  ni  empieza ni  acaba en la  política y tampoco es lo  más importante pues 
coincidiremos por  ahí  y  yo  me alegraré infinitamente.  Y ahora si  me gustaría preguntar 
porque según las últimas noticias que han aparecido, hablan de que los hospitales tienen 15 
veces más pacientes con COVID que hace un año,  entonces yo quería saber si la Sra. 
Sanjuan conoce, tiene información acerca de esta incidencia, que incidencia tienen en el 
hospital de Alcoy, si ha tenido alguna reunión o tiene prevista alguna reunión para poder 
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prever, porque como vamos a entrar en la época de vacaciones también, pues ver un poco 
como queda todo este tema.

Sra. Sanjuan:
Si, de momento la incidencia está subiendo, actualmente hay 9 ingresados en planta y 1 en 
la UCI, si que la previsión es al alza, pero de momento están trabajando con normalidad y 
no prevén ninguna cosa excepcional para poder tratar  estos casos,  mantendrán pues el 
protocolo que han seguido habitualmente.

Sra. Rosa Gacía:
Pues  gracias  y  quería  hacer  un  ruego  y  es  que  a  partir  de  ahora  nos  informen como 
previamente,  en  otros  momentos  también  de  esas  incidencias,  puntualmente,  para  que 
tengamos información.

Sra. Sanjuan:
Aceptamos el ruego, claro. 

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 14:01 horas, de 
lo cual, como Secretaria, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. Presidente, en 
prueba de conformidad.
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